
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 2838
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν φοι-

τητές του Τµήµατος Επικοινωνίας, Μέσων και Πολιτισµού του
Παντείου Πανεπιστηµίου Αθηνών, σελ. 2816

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 2801-2803
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

2803-2805
3. Ανακοίνωση του δελτίου αναφορών και ερωτήσεων της

Τρίτης 20 Δεκεµβρίου 2011, σελ. 2806
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και

Ναυτιλίας:
i) σχετικά µε τη δηµιουργία Ζώνης Ελεύθερου Εµπορίου

στους Νοµούς της Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας-
Θράκης, σελ. 2807

ii) σχετικά µε την ακτοπλοϊκή σύνδεση Ικαρίας, Φούρνων
και Σάµου µε τον Πειραιά, σελ. 2811

β) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
σχετικά µε τη χρηµατοδότηση της εξωδικαστικής ρύθµισης
των χρεών, σελ. 2808

γ) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την υστέ-
ρηση στα δηµόσια έσοδα, σελ. 2814

δ) Προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά
µε την κατάρρευση τµήµατος της γέφυρας Ντε Μποσέ στο
Αργοστόλι Κεφαλληνίας, σελ. 2815

ε) Προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε την κυβερνητική πολιτική για τον τρόπο λειτουρ-
γίας των φαρµακείων, σελ. 2818

στ) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε την κατα-
βολή της µισθοδοσίας των εργαζοµένων που µεταφέρθηκαν
ή µετατάχθηκαν από τις νοµαρχιακές αυτοδιοικήσεις στις πε-
ριφέρειες και τους δήµους, σελ. 2819

ζ) Προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε τις γερµανι-
κές πολεµικές αποζηµιώσεις, σελ. 2821

5. Συζήτηση επίκαιρης επερώτησης των Ανεξάρτητων Βου-
λευτών κ.κ. Θ. Μπακογιάννη, Ε. Αυγενάκη, Χ. Μαρκογιαννάκη
και Γ. Κοντογιάννη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά
µε τις κρατικές επιχορηγήσεις των κοµµάτων και τα χρέη
τους προς τις ελληνικές τράπεζες, σελ. 2824-2838

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Προτάσεων Νόµου:
Η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµου-

νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αλεξάνδρα Παπαρήγα και οι
Βουλευτές του Κόµµατός της κατέθεσαν προτάσεις νόµων:

α) " Άµεσα µέτρα για την προστασία των ανέργων, των αυ-
τοαπασχολούµενων και των µικροµεσαίων αγροτών", σελ.
2806

β) "Για την κατάργηση της λεγόµενης "ειδικής εισφοράς
αλληλεγγύης", του λεγόµενου "τέλους επιτηδεύµατος" και
του λεγόµενου "έκτακτου ειδικού τέλους ηλεκτροδοτούµε-
νων δοµηµένων επιφανειών"", σελ. 2806

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί Οικονοµικών, Εξωτερικών και Ανάπτυξης, Αν-

ταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, κατέθεσαν σχέδιο νόµου:
"Κύρωση του Πρωτοκόλλου µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρα-

τίας και της Ελβετικής Συνοµοσπονδίας, το οποίο τροποποιεί
τη Σύµβαση µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Ελ-
βετικής Συνοµοσπονδίας για την αποφυγή της διπλής φορο-
λογίας αναφορικά µε τους φόρους εισοδήµατος και το
Πρωτόκολλο που υπεγράφησαν στη Βέρνη στις 16 Ιουνίου
1983", σελ. 2826

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ Β., σελ. 2818 - 2828
ΖΗΣΗ Ρ., σελ. 2828 - 2834
ΝΙΩΤΗΣ Γ., σελ. 2801 - 2818
ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ Β., σελ. 2834 - 2838

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ Κ. , σελ. 2821, 2822
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ Γ. , σελ. 2815, 2816
ΒΛΑΧΟΣ Γ. , σελ. 2808, 2809, 2810
ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π. , σελ. 2816, 2817
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 2811, 2812, 2813
ΔΟΛΛΗΣ Δ. , σελ. 2822
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 2818, 2819
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 2817
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , 

σελ. 2820, 2821
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 2809, 2810
ΜΑΡΙΝΟΣ Γ. , σελ. 2811, 2812, 2813
ΜΑΥΡΙΚΟΣ Γ. , σελ. 2820
ΜΠΟΛΑΡΗΣ Μ. , σελ. 2818, 2819
ΜΩΡΑΪΤΗΣ Α. , σελ. 2807, 2808
ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ Δ. , σελ. 2814
ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ Δ. , σελ. 2807
ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ Φ. , σελ. 2814, 2815

Β. Επί της επίκαιρης επερώτησης:
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε. , σελ. 2825, 2826
ΓΙΑΝΝΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 2828, 2830, 2831
ΕΥΘΥΜΙΟΥ Π. , σελ. 2833
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ε. , σελ. 2832, 2833, 2836, 

2837
ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ Γ. , σελ. 2827
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π., σελ. 2837, 2838
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ. , σελ. 2826, 2837
ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Β. , σελ. 2835
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ Θ. , σελ. 2824, 2831, 2836, 

2837, 2838
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ. , σελ. 2831
ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 2834
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Αθήνα, σήµερα στις 19 Δεκεµβρίου 2011, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 18.07’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΥ ΝΙΩΤΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κύριο Δηµήτριο Πα-
πουτσή, Βουλευτή Καβάλας, τα ακόλουθα: 

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύνδεσµος Ιδιο-
κτητών Φροντιστηρίων Ξένων Γλωσσών αιτείται τη συγκρότηση
επιτροπής, προκειµένου να καταλήξει σε προτάσεις, οι οποίες
θα διασφαλίζουν την ποιότητα υπηρεσιών πιστοποίησης, το αδιά-
βλητο των διαδικασιών και τον αποκλεισµό φαινοµένων διαφθο-
ράς.

2) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Θωµάς Παπαδόπουλος, Περιφε-
ρειακός (Νοµαρχιακός) Σύµβουλος του Σοσιαλδηµοκρατικού
Κόµµατος Περιοχής Hochtaunus στη Γερµανία αιτείται απαντή-
σεως στα ζητήµατα που θέτει σχετικά µε την εκπαίδευση των ελ-
ληνοπαίδων στο εξωτερικό.

3) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Αγίου Νικολάου, Νοµού Λα-
σιθίου αιτείται τη συνέχιση λειτουργίας του υποκαταστήµατος
ΙΚΑ στη Νεάπολη Λασιθίου.

4) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΟΛΓΑ ΡΕΝΤΑΡΗ - ΤΕΝΤΕ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Σαµοθράκης αιτείται την επα-
νεξέταση των κριτηρίων κατανοµής των κρατικών επιχορηγή-
σεων στους δήµους.

5) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΟΛΓΑ ΡΕΝΤΑΡΗ - ΤΕΝΤΕ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Σαµοθράκης αιτείται τη στή-
ριξη της πολιτείας στην προστασία του δασικού πλούτου της πε-
ριοχής.

6) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Αγίου Νικολάου αιτείται την
άµεση συνέχιση της χρηµατοδότησης του έργου για την αντιµε-

τώπιση των κατολισθήσεων στην περιοχή Αγίου Γεωργίου Σελη-
ναρίου.

7) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΕΛΕΝΗ ΤΣΙΑΟΥΣΗ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία αιτείται τη δυνατότητα χορήγησης παραπεµ-
πτικών εργαστηριακών εξετάσεων για τους ασφαλισµένους του
ΙΚΑ από τους ιατρούς του Κέντρου Υγείας Δικαίων.

8) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία η Πρόεδρος του Συλλόγου Εργα-
ζοµένων «Βοήθεια στο Σπίτι» Νoµού Λαρίσης αιτείται τη µόνιµη
και σταθερή χρηµατοδότηση των δοµών του προγράµµατος για
τα επόµενα έτη και τη διασφάλιση της συνέχισης της εργασίας
των ήδη εργαζοµένων στο Πρόγραµµα.

9) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Πρόεδρος του Πανελλήνιου Συλ-
λόγου Ιχθυολόγων Δηµοσίου αιτείται την στελέχωση της Ειδικής
Υπηρεσίας Επιχειρησιακού Προγράµµατος Αλιείας 2007-2013.

10) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος της Δηµοτικής Κοινό-
τητας Νέας Μάκρης αιτείται την παρέµβαση των αρµοδίων, για
την προώθηση και επίσπευση της κύρωσης διανοµής γης στους
δικαιούχους, µε πρωτοβουλία του Δήµου Νέας Μάκρης.

11) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Καλυβίων Αττικής,
Δήµου Σαρωνικού εκφράζει την αντίθεσή του για τις απορρίψεις
των επιχορηγήσεων στο Δήµο.

12) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Αθανάσιος Δάλλας, µεταλ-
λειολόγος µηχανικός αιτείται την προώθηση πρότασής του για
την ονοµατοδοσία σηράγγων της Εγνατίας Οδού στην Ήπειρο.

13) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας στην απόφαση που οδηγείται το δηµοτικό
συµβούλιο, περί µονοµερούς υλοποίησης πρωτοκόλλου συνερ-
γασίας, µεταξύ ΟΛΠΑ και Δήµου Πατρέων.

14) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο αναφέρεται το αίτηµα του Πε-
ριφερειάρχη Δυτικής Ελλάδος για την αύξηση του προϋπο-
λογισµού των διατιθέµενων πιστώσεων προς τους σεισµόπλη-
κτους Αχαΐας, Ηλείας και Αιτωλοακαρνανίας.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’
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15) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Πανελλήνιο Κέντρο Οικολο-
γικών Ερευνών  αιτείται την άµεση παρέµβαση των αρµοδίων για
την προστασία των λειτουργούντων οικοσυστηµάτων και την δη-
µόσια υγεία, παραθέτοντας τα αποτελέσµατα µικροβιολογικών
και χηµικών αναλύσεων. 

16) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Αχαρνών Νοµού Αττι-
κής αιτείται τη λήψη µέτρων για την αντιµετώπιση της εγκλη-
µατικότητας στην περιοχή.

17) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΕΞΑΡΧΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Εθνική Συνοµοσπονδία Ελληνικού Εµ-
πορίου αιτείται την ψήφιση και εφαρµογή ενός νέου, δίκαιου και
σταθερού Εθνικού Φορολογικού Συστήµατος από την αρχή του
έτους 2012.

18) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Συνταξιούχων Καλαµά-
τας εκφράζουν την αντίθεσή τους για το κούρεµα των συντάξεων
και ζητούν την παύση των χαρατσιών, την αύξηση του αφορολό-
γητου από 5.000 σε 15.000 και τη µείωση της συµµετοχής στα
φάρµακα.

19) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, που αναφέρεται στην ανάγκη
να προστατευτεί η καλλιέργεια της ελιάς στην περιοχή.

20) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στη δρα-
στική µείωση της οικοδοµικής δραστηριότητας στην Κρήτη.

21) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας που αφορά στην απότοµη αύ-
ξηση των τιµών των καυσίµων στη χώρα µας εξαιτίας της υψηλής
φορολογίας.

22) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Ανδρέας Ν. Αγγελάκης, πρώην
αιρετό µέλος του ΔΣ του ΕΘΙΑΓΕ εκφράζει τους προβληµατι-
σµούς του σχετικά µε το µέλλον του Εθνικού Ιδρύµατος Αγροτι-
κής Έρευνας.

23) Ο Βουλευτής Σερρών κ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΟΥΤΜΕΡΙΔΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Οργάνωση Ενεργών Παραγωγών
Καπνού Ελλάδος αιτείται την επανεξέταση των προϋποθέσεων
εφαρµογής του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-
2013, µε στόχο τη  βελτίωσή του.

24) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Αθλητικών Σωµατείων
ΣΕΓΑΣ Κρήτης εκφράζει τη δυσαρέσκειά του για τη φηµολογού-
µενη χρήση του σταδίου «Ελευθερίας» Ηρακλείου εκτός από τον
κλασικό αθλητισµό και από το άθληµα του ποδοσφαίρου.

25) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία ο Σύλλογος Ιδιοκτητών Επαρχια-
κών Ταξί Νοµού Ηρακλείου «Ο Μίνωας» αιτείται, ώστε το άνοιγµα
του επαγγέλµατος των ταξί να γίνει υπό συγκεκριµένους όρους.

26) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Αθλητικών Σωµατείων
ΣΕΓΑΣ Κρήτης εκφράζει την έντονη δυσαρέσκειά του για την
πρόθεση χρήσης του σταδίου Ελευθερίας Ηρακλείου εκτός του
κλασικού αθλητισµού και για το άθληµα του ποδοσφαίρου. 

27) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία αιτείται την υλοποίηση των δε-
σµεύσεων του αρµόδιου Υπουργείου για την καταβολή των
δεδουλευµένων των εκπαιδευτών δηµοσίων ΙΕΚ, διότι µεταξύ

άλλων επηρεάζεται και η εύρυθµη λειτουργία των ΙΕΚ.

28) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά, µε την οποία  η Οµοσπονδία Αγροτικών Συλλόγων Νοµού
Αχαΐας εκφράζει την αντίθεσή της για την παρακράτηση χρηµά-
των από την ενιαία ενίσχυση, που δικαιούται κάθε παραγωγός
υπέρ της Ένωσης Αγροτικών Συνεταιρισµών Πατρών.

29) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία ο Πρόεδρος της Περιφερειακής Οµοσπον-
δίας Ατόµων µε Αναπηρία Δυτικής Ελλάδος αιτείται την άµεση
αναστολή της εφαρµογής του Ενιαίου ΚΕΒΑ.

30) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ  ΚΟΥ-
ΒΕΛΗΣ, Νοµού Αττικής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ, Αχαΐας κ. ΝΙ-
ΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ, και Β’ Αθηνών κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ
κατέθεσαν αναφορά µε την οποία  η ΕΛΚΕΔΕ, Κέντρο Τεχνολο-
γίας και Σχεδιασµού Α.Ε. αιτείται τη λήψη µέριµνας για την επί-
λυση των προβληµάτων, λόγω της µη εφαρµογής των ψηφισθέ-
ντων νόµων περί συγχώνευσης κοινωφελών εταιρειών, βάσει του
άρθρου 5 του ν.3895. 

31) Η Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΧΡΥΣΗ ΑΡΑΠΟΓΛΟΥ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Ένωση Βιοεπιστη-
µόνων παραθέτει και αιτείται τη δηµιουργία θεσµικής υποδοµής
για την αξιοποίηση και εφαρµογή γνωστικών πεδίων των βιοεπι-
στηµών, τα οποία επιφέρουν ριζικές αλλαγές στα πρότυπα επι-
βίωσης και στον εκσυγχρονισµό της υγείας.

32) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Γεώργιος Σέργιος αιτείται
µια πιο ρεαλιστική προσέγγιση όσον αφορά την επιβολή προστί-
µων  στην τακτοποίηση-νοµιµοποίηση των αυθαιρέτων. 

33) Η Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΧΡΥΣΗ ΑΡΑΠΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Ένωση Δασολόγων
Δηµοσίων Υπαλλήλων εκθέτει το πλήθος των καταγγελιών στις
αρµόδιες υπηρεσίες για την παράνοµη υλοτοµία, εµπορία καυ-
σόξυλων, αδυναµία επέµβασης του κρατικού µηχανισµού και αι-
τείται την αναδιοργάνωση των δασικών υπηρεσιών.

34) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ.Γεώργιος Σέργιος αιτείται µια πιο ρε-
αλιστική προσέγγιση  όσον αφορά στην επιβολή προστίµων στην
τακτοποίηση-νοµιµοποίηση των αυθαιρέτων. 

35) Η Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΧΡΥΣΗ ΑΡΑΠΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος «ΓΙΑΤΡΟΙ ΕΝΤΟΣ ΣΥ-
ΝΟΡΩΝ» αιτείται την στήριξη των αρµοδίων στην προσπάθεια
δηµιουργίας εργαστηρίου κρυοβιολογίας σε νοσοκοµείο της
πόλης της Θεσσαλονίκης, µε σκοπό τη διατήρηση της γονιµότη-
τος των καρκινοπαθών. 

36) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία το ΤΕΙ Κρήτης εκφράζει την αντίθεσή του στο
ενδεχόµενο οριστικής διακοπής της λειτουργίας του Τµήµατος
Τουριστικών Επιχειρήσεων του ΤΕΙ Κρήτης.

37) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας που αφορά στη χρηµατοδότηση
της ολοκλήρωσης της Ολύµπιας Οδού, µε χρήµατα που είχαν
δεσµευθεί για τη δηµιουργία του πολιτικού αεροδροµίου της Αν-
δραβίδας.

38) Η Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΧΡΥΣΗ ΑΡΑΠΟΓΛΟΥ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Εξαγωγέων Βορείου
Ελλάδος  προτείνει τον άµεσο και πλήρη συµψηφισµό ΦΠΑ των
επιχειρήσεων προς το δηµόσιο µε υποχρεώσεις του δηµοσίου,
την ενίσχυση της ρευστότητας της οικονοµίας και τη µείωση του
µεταφορικού και ενεργειακού κόστους.
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39) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Διοικητής-Πρόεδρος ΔΣ του Γενικού
Νοσοκοµείου-Κέντρου Υγείας Ιεράπετρας αιτείται την ενίσχυση
του ανθρώπινου δυναµικού µαγειρείων του συγκεκριµένου
φορέα παροχής υπηρεσιών υγείας εξαιτίας της συνταξιοδότη-
σης εργαζοµένων στο χώρο αυτό.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ  ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 476/12-10-2011 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Γιουµατζίδης Βασίλειου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ900α/8869/
12272/8-11-2011 έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας η
ακόλουθη απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 477/12-10-2011 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Πλακιωτάκη Ιωάννη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 51/7-11-2011 έγ-

γραφο από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων η
ακόλουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 544/13-10-2011 ερώτηση των Βουλευτών κυ-
ρίων Γεωργιάδη Σπυρίδωνος - Αδώνιδος, Πλεύρη Αθανάσιου, Κο-
ραντή Ιωάννη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ900α/8871/12274/

8-11-2011 έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας η ακό-
λουθη απάντηση:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο αναφο-
ρών και ερωτήσεων της Τρίτης 20 Δεκεµβρίου 2011.

Α. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1643/17-11-2011 ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Δηµητρίου Κου-
σελά προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη λήψη µέ-
τρων ταχείας εκδίκασης των φορολογικών υποθέσεων και την
είσπραξη των οφειλοµένων φόρων από µεγαλοοφειλέτες.

2. Η µε αριθµό 1019/197/25-10-2011 ερώτηση και αίτηση κα-
τάθεσης εγγράφων του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθα-
νασίου Γιαννόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, σχετικά µε καθυστερήσεις στην υλοποίηση της
δωρεάς από την Εθνική Τράπεζα Ελλάδος, για την κατασκευή εί-
κοσι δύο χειρουργείων στο Γενικό Νοσοκοµείο Αθηνών «Ο Ευαγ-
γελισµός».

3. Η µε αριθµό 599/14-10-2011 ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας  κ.  Θεόδωρου Ιγνατιά-
δη προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευ-
µάτων, σχετικά µε την επίλυση των προβληµάτων στη λειτουργία
των ΤΕΙ Θεσσαλονίκης και Καβάλας.

4. Η µε αριθµό 418/11-10-2011 ερώτηση του Βουλευτή του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αθανασίου Πλεύρη προς τον
Υπουργό Εσωτερικών,  σχετικά µε την κατάσταση που επικρατεί
στη Δηµοτική Αγορά Κυψέλης.

5. Η µε αριθµό 20/3-10-2011 ερώτηση του Βουλευτή του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Δηµητρίου Παπαδη-
µούλη προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης, σχετικά µε δηµοσιεύµατα για ποινική δίωξη του προέδρου

του ΕΦΕΤ για παθητική δωροδοκία σε βαθµό κακουργήµατος για
την υπόθεση των υποβρυχίων.

Α. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 499/12-10-2011 ερώτηση της Βουλευτού
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Βασιλείου Κεγκέ-
ρογλου προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά
µε τον κίνδυνο να κλείσουν τα Αθλητικά Κέντρα του Ηρακλείου
από ελλιπή χρηµατοδότησή τους.

2. Η µε αριθµό 629/15-10-2011 ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Δαβάκη προς τον Υπουργό Πο-
λιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε την ανακατασκευή του κτη-
ρίου του Δηµοτικού Σχολείου Μυστρά για τη στέγαση του
Ινστιτούτου Έρευνας Βυζαντινού Πολιτισµού (ΙΝΕΒΥΠ).

3. Η µε αριθµό 1221/31-10-2011 ερώτηση του Ανεξάρτητου
Βουλευτή κ. Γεωργίου Κοντογιάννη προς τον Υπουργό Οικονο-
µικών, σχετικά µε δηµοσιεύµατα για λίστες δηµοσίων υπαλλήλων
που διατηρούν offshore εταιρείες.

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ανακοι-
νώσω προς το Σώµα ότι η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΚΚΕ κ. Αλεξάνδρα Παπαρήγα και οι Βουλευτές του
κόµµατός της κατέθεσαν προτάσεις νόµων:

α) «Άµεσα µέτρα για την προστασία των ανέργων, των αυτοα-
πασχολουµένων και των µικροµεσαίων αγροτών».

β) «Για την κατάργηση της λεγόµενης “ειδικής εισφοράς αλ-
ληλεγγύης”, του λεγόµενου “τέλους επιτηδεύµατος” και του λε-
γόµενου “έκτακτου ειδικού τέλους ηλεκτροδοτούµενων δοµη-
µένων επιφανειών”».

Παραπέµπονται στις αρµόδιες Διαρκείς Επιτροπές. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 283/12-12-2011 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσια-
λιστικού Κινήµατος κ. Δηµητρίου Παπουτσή προς τον Υπουργό
Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε τη δη-
µιουργία Ζώνης Ελεύθερου Εµπορίου στους Νοµούς της Περι-
φέρειας Ανατολικής Μακεδονίας-Θράκης. 

Στην ερώτηση του κ. Δηµήτρη Παπουτσή θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας κ. Θάνος
Μωραΐτης. 

Πριν δώσω το λόγο στον ερωτώντα Βουλευτή Καβάλας, θα πα-
ρακαλέσω και τον κ. Παπουτσή και τους κυρίους Υπουργούς και
τους συναδέλφους που θα ακολουθήσουν να είµαστε αυστηροί
στην τήρηση του χρόνου, διότι έχουµε να συζητήσουµε εννέα
ερωτήσεις και µία επερώτηση.

Ορίστε, κύριε Παπουτσή, έχετε το λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς να σας ευχαριστήσω για την άµεση

ανταπόκριση, ώστε να µη µείνει αναπάντητο ένα ζήτηµα, το
οποίο έχει εξαιρετική σηµασία για το µέλλον της περιφέρειάς
µας µε πολλά συγκριτικά πλεονεκτήµατα, αλλά ταυτόχρονα και
µε πολλά προβλήµατα, έτσι όπως είναι η περιφέρεια ανατολικής
Μακεδονίας-Θράκης. Πρόκειται για µια περιφέρεια, η οποία, ενώ
χαρακτηρίζεται από σχετικά επαρκείς υποδοµές στους περισσό-
τερους από τους πέντε νοµούς που την απαρτίζουν, παράλληλα
µαστίζεται από υψηλή ανεργία, εκτεταµένη αποανάπτυξη και
αποβιοµηχάνηση, αλλά και έντονο ανταγωνισµό από τις γειτονι-
κές χώρες, οι οποίες τελούν κάτω από διαφορετικά φορολογικά
δεδοµένα και διαφορετικό, κατά περίπτωση, εργασιακό καθε-
στώς η κάθε µία χωριστά.

Κοντά στα παραπάνω προβλήµατα, ωστόσο, η περιφέρεια
ανατολικής Μακεδονίας-Θράκης έχει να αντιµετωπίσει κι άλλου
είδους προβλήµατα, τα οποία ξεκινούν από ενδοπεριφερειακές
ανισότητες, αλλά και από τοπικιστικές αντιλήψεις σε βάρος του
ενιαίου χαρακτήρα, που αυτή η περιφέρεια θα έπρεπε να έχει,
ιδίως, βέβαια, µετά την εφαρµογή του σχεδίου «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ»
της νέας, δηλαδή, αρχιτεκτονικής δοµής για την αυτοδιοίκηση.

Σε άµεση συνάρτηση µε τα παραπάνω προστίθεται τώρα ένα
νέο ζήτηµα, αυτό της δηµιουργίας µιας ελεύθερης οικονοµικής
ζώνης, η οποία θα δίνει φορολογικά και διοικητικά κίνητρα, δη-
λαδή φορολογία χαµηλή, δασµολογικές ελαφρύνσεις και αφο-
ρολόγητες αγορές κτηρίων, γηπέδων κ.λπ., τόσο για τις παλιές,
υφιστάµενες, δηλαδή, µέχρι σήµερα και λειτουργούσες επιχει-
ρήσεις, όσο και για τις νέες επιχειρήσεις, που θα δραστηριοποι-
ηθούν στην περιοχή. 

Από πλευράς ορισµένων φορέων της Θράκης, ωστόσο, επι-
διώκεται η θεσµοθέτηση µιας τέτοιας ζώνης αποκλειστικά, όµως
και µόνο σε αναφορά µε τους τρεις Νοµούς –δηλαδή, τους Νο-
µούς Έβρου, Ροδόπης και Ξάνθης- σε πείσµα της υφιστάµενης
σήµερα διοικητικής µορφής της περιφέρειας, η οποία εξ ορισµού
και εξ ονόµατος περιλαµβάνει και τους άλλους δύο Νοµούς της
Καβάλας και της Δράµας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώστε, παρακαλώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Από την πλευρά σας, κύριε

Υπουργέ,  θα ήθελα να λάβω τη διαβεβαίωση  ότι σε ένα τέτοιο
ενδεχόµενο -συνέχισης, δηλαδή, των ενδοπεριφερειακών ανισο-
τήτων κατά τα παραπάνω- δεν πρόκειται να συναινέσετε, δεν
πρόκειται να ισχύσει κάτι τέτοιο και αυτό να περιλαµβάνεται, βε-
βαίως, στη Γενική Γραµµατεία Στρατηγικών Επενδύσεων του
Υπουργείου σας, που πραγµατεύεται, εξ όσων γνωρίζω, µέχρι
σήµερα αυτό το ζήτηµα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Θάνος Μωραΐτης,

Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, έχει
το λόγο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-
νιστικότητας και Ναυτιλίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητέ συνάδελφε, κατανοώ απόλυτα την αγωνία των συµ-
πατριωτών σας, την οποία µεταφέρετε σήµερα εδώ από µία κρί-
σιµη και ιδιαίτερα ευαίσθητη για την πατρίδα µας περιοχή. Είναι
µία περιοχή η περιφέρεια ανατολικής Μακεδονίας-Θράκης, η
οποία πρέπει να στηριχθεί. 

Αυτό το οποίο θέλω να ξεκαθαρίσω είναι ότι πριν από κάποια
χρόνια δεν υπήρχε κανένα θέµα ελεύθερης οικονοµικής ζώνης.
Δεν υπήρχε καθόλου στην ατζέντα. Είναι µια επιτυχία για τη
χώρα ότι καταφέραµε όχι µόνο να µπει στην ευρωπαϊκή ατζέντα,
αλλά και να πάρει το δρόµο της υλοποίησης αυτό το τόσο ση-
µαντικό θέµα.

Το έχει πει επανειληµµένως ο Υπουργός κ. Χρυσοχοΐδης ότι
το θέµα της ελεύθερης οικονοµικής ζώνης είναι ένα θέµα αρκετά
ευαίσθητο και χρειάζεται ιδιαίτερη προσοχή, χρειάζεται ιδιαίτερη
σοβαρότητα από την πλευρά µας στο πώς θα καθοριστεί ακόµη
και η τελευταία λεπτοµέρεια όλης αυτής της διαδικασίας.

Εγώ θα ήθελα να πω κάποια πράγµατα γενικά για τη θέσπιση
ειδικών οικονοµικών και επενδυτικών ζωνών. Θέλω να πω ότι είναι
µια πρωτοβουλία της ελληνικής πλευράς, η οποία βρίσκεται σε
εξέλιξη. Την πρωτοβουλία αυτή επισήµως την υποστηρίζουν µε
δηµόσιες δηλώσεις τους, τόσο τα ανώτερα θεσµικά όργανα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, όσο και αξιωµατούχοι των ευρωπαϊκών κυ-
βερνήσεων. Πρόσφατα, θέλω να θυµίσω σε όλους ότι ο Επίτρο-
πος Όλι Ρεν τάχθηκε υπέρ της δηµιουργίας ειδικών οικονοµικών
ζωνών στη Μακεδονία και τη Θράκη. 

Πρέπει να δούµε ακριβώς για τι µιλάµε. Η ειδική οικονοµική
και επενδυτική ζώνη αποτελεί –επιτρέψτε µου τον όρο- µια νη-
σίδα καλύτερου κράτους σε µια γεωγραφικά οριοθετηµένη πε-
ριοχή της επικράτειας. Στην περιοχή αυτή θα ισχύσει ειδικό
προνοµιακό καθεστώς αδειοδότησης της επιχειρηµατικής δρα-
στηριότητας. Θα εισάγονται χαµηλότεροι φορολογικοί συντελε-
στές και γενικότερα θα απλοποιείται η διοικητική σύµπραξη στην
ανάπτυξη της οικονοµικής δραστηριότητας. Ενδεχοµένως, µάλι-
στα, στην ΕΟΖ να ισχύσει ακόµη και ειδικό δικαιοδοτικό καθε-
στώς, δηλαδή νέοι δικονοµικοί κανόνες, που θα επιτρέπουν την
ταχύτερη επίλυση διαφορών για την πραγµατοποίηση επενδυτι-
κών σχεδίων και πλάνων.

Όµως, εδώ θέλω να σηµειώσω κάτι ιδιαίτερα σηµαντικό, που
αφορά τους εργαζόµενους. Λόγω της χρηµατοοικονοµικής κρί-
σης που µαστίζει τη χώρα µας και ιδίως την αγορά εργασίας,
ρητώς και από την αρχή έχουν εξαιρεθεί από το καθεστώς της
ζώνης αφ’ ενός οι εργασιακές σχέσεις και, αφ’ ετέρου τα κοινω-
νικοοασφαλιστικά δικαιώµατα.

Αναφορικά µε το θέµα της γεωγραφικής οριοθέτησης, το
οποίο θέτετε µέσα από την ερώτησή σας, σας αναφέρω ότι οι
νόµιµες προϋποθέσεις υπαγωγής µίας γεωγραφικής περιοχής
στο ειδικό καθεστώς της ζώνης είναι η έκθεση σε πιεστικό αντα-
γωνισµό από τρίτες χώρες, όπως είναι η Βουλγαρία, η Αλβανία,
η Τουρκία. Είναι, επίσης, η αποβιοµηχανοποίηση και η ανεργία,
η προοπτική οικονοµικής ανάπτυξης και η επιχειρηµατική ιστορία
µίας περιοχής.

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η οποία είναι ουσιαστικά η αρµόδια –
και αυτό θέλω να το τονίσω- για τη χορήγηση άδειας θέσπισης
ΕΟΖ στην Ελλάδα, θα θέσει και τους ειδικότερους όρους για την
αδειοδότηση σε γεωγραφικά προσδιορισµένη περιοχή.

Κύριε Πρόεδρε, θα ολοκληρώσω στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ ιδιαιτέρως

τον Υφυπουργό κ. Μωραΐτη.
Παρακαλώ τον ερωτώντα Βουλευτή κ. Δηµήτριο Παπουτσή,

Βουλευτή Καβάλας του ΠΑΣΟΚ, να αναπτύξει την ερώτησή του
επί τρίλεπτον.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Υπουργέ, τα όσα µόλις πριν

αναπτύξατε, τα θεωρώ κατ’ αρχάς θετικά. Όµως, τα θεωρώ θε-
τικά εν µέρει και όχι στο σύνολό τους, αφού κατά τη γνώµη µου
δεν ξεκαθαρίζεται µε έναν απόλυτο τρόπο η πολιτική βούληση
της Κυβέρνησης και του αρµοδίου Υπουργείου, ώστε να οριοθε-
τηθεί κατ’ αρχάς η ανάγκη σε ένα τέτοιο ενδεχόµενο δηµιουρ-
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γίας ελεύθερης οικονοµικής ζώνης στην περιοχή Ανατολικής Μα-
κεδονίας και Θράκης, ότι κάτι τέτοιο θα αφορά κατά έναν ισότιµο
τρόπο και τους πέντε νοµούς της Περιφέρειάς µας.

Πρέπει να θυµίσω ότι πολλές φορές κατά το παρελθόν υπήρ-
ξαν παρανοήσεις, αλλά και άλλες ανισότητες, αναφορικά µε τη
µορφή και τη χρήση των µέτρων που λήφθηκαν στην περιοχή
Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης. Βέβαια, η Κεντρική Διοί-
κηση συναινεί κατά έναν τρόπο είτε στην αναβλητικότητα, είτε
στην εξακολούθηση και συνέχιση τέτοιου είδους ανισοτήτων.
Πώς αλλιώς να εξηγήσει κανείς τη µη εφαρµογή µίας ενιαίας πο-
λιτικής από την πλευρά της πολιτείας καθ’ όλα τα προηγούµενα
χρόνια, σε αναφορά µε την επιδότηση του κόστους µισθοδοσίας
σε ποσοστό 12% και για το σύνολο των πέντε νοµών της Περι-
φέρειας Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης, όπου πλην ελαχί-
στων χρονικά, θα έλεγα, διαστηµάτων, υπήρξε διαχρονικά µία
άνιση µεταχείριση; 

Αυτή η άνιση µεταχείριση σήµερα εξακολουθεί να ισχύει,
καθώς οι τρεις Νοµοί της Θράκης, Έβρου, Ροδόπης και Ξάνθης,
διατηρούν το ποσοστό 12% και µάλιστα κατοχυρωµένο µε νόµο,
ενώ οι άλλοι δύο νοµοί της ίδιας Περιφέρειας, οι Νοµοί Καβάλας
και Δράµας, είναι, µε κοινές υπουργικές αποφάσεις κατά περί-
πτωση εκδιδόµενες στο ίδιο ποσοστό.

Θυµίζω, βέβαια, εδώ ότι εκκρεµεί ακόµα από την πλευρά του
Υπουργείου σας η ανάγκη εξόφλησης των οφειλοµένων δόσεων
από το τέλος του 2008 και µέχρι σήµερα. Φυσικά, το ίδιο µπορεί
να επικαλεστεί κάποιος αναφορικά µε τα κίνητρα βιωσιµότητας
των επιχειρήσεων στην περιοχή. Μιλάµε για ένα αίτηµα, το οποίο
προβάλλεται δίκαια το τελευταίο διάστηµα και µε επανειληµµέ-
νες από την πλευρά µου ερωτήσεις, υποµνήµατα και άλλες δια-
δικασίες κοινοβουλευτικού ελέγχου. Θυµίζω εδώ ότι είναι ένα
αίτηµα που αφορά την εξακολούθηση των κινήτρων βιωσιµότη-
τας µε την παροχή των εγγυήσεων από την πλευρά του ελληνι-
κού Δηµοσίου για τη συνέχιση των δανειακών συµβάσεων,
αρµοδιότητας βεβαίως του Υπουργείου Οικονοµικών, αλλά
αφορά σε επιχειρήσεις από είκοσι τέσσερα επιµελητήρια και αν-
τίστοιχους νοµούς όλης της χώρας.

Ειδικότερα τώρα για την ΕΟΖ, παρά τις όποιες πράγµατι ελα-
φρύνσεις φορολογικής φύσεως, τις απλούστερες διαδικασίες
αδειοδότησης, καθώς και την ταχύτερη απονοµή της δικαιοσύ-
νης, κατά τη γνώµη µου η θεσµοθέτηση µίας τέτοιας ζώνης δεν
σηµαίνει ασφαλώς, όπως πολύ σωστά προείπατε, έκπτωση στα
εργασιακά, µισθολογικά και ασφαλιστικά δικαιώµατα των εργα-
ζοµένων. Σηµαίνει οπωσδήποτε σεβασµό σ’ αυτά τα δικαιώµατα
και, µάλιστα, σε µία εποχή που δοκιµάζονται σκληρά και έχουν
υποχωρήσει κατά ένα πρωτοφανή τρόπο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Γνωρίζω επιπλέον ότι και η Γενική Γραµµατεία Στρατηγικών
Επενδύσεων στους προγραµµατισµούς της για την ελεύθερη οι-
κονοµική ζώνη δεν συζητά ένα τέτοιο ενδεχόµενο. Θεωρώ θε-
τικό, βεβαίως, το γεγονός ότι προάγεται ήδη µία συζήτηση από
πλευράς της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Ανάπτυξης, Αν-
ταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, στο οποίο ηγείσθε.

Και επίσης πολύ θετικό είναι το γεγονός ότι η χώρα µας, η Κυ-
βέρνηση, συζητά κάτι τέτοιο µε τους ευρωπαϊκούς εταίρους. 

Πιστεύω ότι σύντοµα θα έχουµε πιο χειροπιαστά αποτελέ-
σµατα για την πρόοδο και τη θετική κατάληξη των αποφάσεων,
αναφορικά µε τη δηµιουργία ελεύθερης οικονοµικής ζώνης, στο
σύνολο όµως της περιοχής που ανάγεται θεσµικά, διοικητικά, γε-
ωγραφικά στην περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης,
χωρίς ενδοπεριφερειακές ανισότητες και εξαιρέσεις, όπως τις
προηγούµενες δύο δεκαετίες -θα έλεγα- έχουµε υποστεί και κάτι
τέτοιο δεν πρόκειται να επαναληφθεί. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Πα-

πουτσή. 
Ο Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας

κ. Αθανάσιος Μωραΐτης έχει το λόγο για τη δευτερολογία του.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-

νιστικότητας και Ναυτιλίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω να είµαι ξεκάθαρος, αγαπητέ συνάδελφε, και να πω ότι

αντιλαµβανόµαστε και σεβόµαστε απόλυτα τον προβληµατισµό
που θέτετε και αν δεν ήµουν περιορισµένος στο τρίλεπτο, -τον
χρόνο που είχα- θα ολοκλήρωνα και θα καταλαβαίνατε ακριβώς
τη θέση του Υπουργείου. 

Θέλω λοιπόν, να είµαι ξεκάθαρος σήµερα απέναντι σε εσάς,
αλλά απέναντι και στους πολίτες της περιφέρειάς σας και σας
λέω µε έναν ξεκάθαρο τρόπο ότι αυτό το συγκεκριµένο θέµα, θα
προχωρήσει από τη θεσµική οδό, µετά από υποχρεωτική συνεν-
νόηση των εθνικών και κοινοτικών αρχών, η οποία όµως, ακόµα
δεν έχει αρχίσει. 

Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι είµαστε ακόµα σε ένα πρώιµο
στάδιο διαβούλευσης, στο οποίο τα συγκεκριµένα θέµατα δεν
έχουν καν τεθεί. Από την έρευνα της Γενικής Γραµµατείας Στρα-
τηγικών Επενδύσεων, η οποία και ασχολείται µε το σχεδιασµό
της ειδικής οικονοµικής ζώνης, δεν υπάρχει ούτε γεωγραφική
οριοθέτηση µέχρι στιγµής ούτε και το ακριβές περιεχόµενο των
προνοµίων που θα ισχύουν εντός της ΕΟΖ. 

Το µόνο που υπάρχει –και είµαι σήµερα σε θέση να ανακοι-
νώσω- είναι αυτό που είπα και πριν για τις εργασιακές σχέσεις
και τα κοινωνικοασφαλιστικά δικαιώµατα των εργαζοµένων. Το
λέω και θέλω να είµαι ξεκάθαρος ότι δεν υπάρχει από πουθενά
–ειλικρινά το έψαξα αν έχει γίνει κάτι- το ότι η ΕΟΖ θα περιλαµ-
βάνει µόνο τους τρεις νοµούς και όχι τους άλλους δύο νοµούς
της ίδιας περιφέρειας. 

Επαναλαµβάνω, λοιπόν -για να κλείσω το θέµα- ότι είναι µία
διαβούλευση, η οποία θα γίνει µε όλους και από την πλευρά του
Υπουργείου, από την πλευρά της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, της
περιφέρειας, όπου θα αποφασίσουµε το πώς θα πορευτούµε και
πώς, µέσα από αυτήν τη διαδικασία, µέσα από την ΕΟΖ θα µπο-
ρέσουµε να στηρίξουµε µία ευαίσθητη περιοχή, όπως είναι η δική
σας. 

Θέλω όµως, να κρατήσουµε αυτά τα δύο δεδοµένα, τα οποία
είπα κι εγώ σήµερα: Το ένα είναι ότι πλέον προχωρά αυτή η δια-
δικασία της ΕΟΖ, είµαστε πάρα πολύ κοντά, και η Γενική Γραµ-
µατεία έχει κάνει µία πάρα πολύ καλή δουλειά και το δεύτερο
δεδοµένο, το οποίο µην το θεωρούµε απλό, καθόλου απλό, είναι
για τις εργασιακές σχέσεις και τα κοινωνικοασφαλιστικά δικαιώ-
µατα. 

Τέλος, θέλω να κλείσω µε το άλλο θέµα, το οποίο αναφέρατε
για το 12% και τη στήριξη προς τις ευαίσθητες αυτές περιοχές.
Θέλω να πω ότι πριν λίγες µέρες δόθηκαν χρήµατα και θέλω να
ενηµερώσω κι εσάς αλλά και τους πολίτες της περιφέρειάς σας,
ότι αυτές τις ηµέρες -αύριο συγκεκριµένα- θα καθίσουµε να πά-
ρουµε µία απόφαση για το αν µπορούµε αυτές τις ηµέρες που
κλείνει το 2011, να στηρίξουµε ακόµα περισσότερο τη συγκεκρι-
µένη περιφέρεια. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε. 
Εισερχόµεθα τώρα στην δεύτερη µε αριθµό 314/13-12-2011

επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Γεωργίου Βλάχου προς τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε τη χρηµατοδότηση της εξω-
δικαστικής ρύθµισης των χρεών.

Στην ερώτηση του κ. Γεωργίου Βλάχου θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, κ. Ιωάννης Κου-
τσούκος. 

Παρακαλείται ο ερωτών Βουλευτής Αττικής της Νέας Δηµο-
κρατίας, κ. Γεώργιος Βλάχος να διατυπώσει επί δίλεπτο την ερώ-
τησή του. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Με το ν.3869/2010 οι οφειλέτες απέκτησαν τη δυνατότητα της

δικαστικής ρύθµισης των χρεών τους, αφού προηγουµένως
έχουν προσπαθήσει ανεπιτυχώς να έρθουν εξωδικαστικά σε συµ-
βιβασµό µε τους πιστωτές τους. 

Για την καταβολή της προσπάθειας εξωδικαστικού συµβιβα-
σµού προωθήθηκε κοινή υπουργική απόφαση και δηµιουργήθηκε
ένα Πανελλαδικό Δίκτυο Παροχής Συνδροµής σε Υπερχρεωµέ-
νους Καταναλωτές συνολικού προϋπολογισµού 1.530.000 ευρώ
µε τη συµµετοχή συµβεβληµένων δικηγόρων, µελών δικηγορικών
συλλόγων και ενώσεων καταναλωτών. 

Προς τους εν λόγω φορείς, για κάθε υπόθεση οφειλέτη που
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αναλαµβάνουν, καταβάλλεται αντίστοιχα αποζηµίωση 123 ευρώ
για κάθε δικηγόρο και 40 ευρώ για κάθε καταναλωτική οργά-
νωση, η οποία επαυξάνεται µε 100 ευρώ και 30 ευρώ αντίστοιχα
σε περίπτωση επίτευξης συµβιβασµού. 

Μέχρι σήµερα, κύριε Πρόεδρε, έχουν κατατεθεί εννιά χιλιάδες
εκατόν ενενήντα πέντε αιτήσεις. Από αυτές, οι τέσσερις χιλιάδες
πεντακόσιες τριάντα κατατέθηκαν στο Συνήγορο του Κατανα-
λωτή, οι διακόσιες τριάντα πέντε σε δικηγορικούς συλλόγους και
οι τέσσερις χιλιάδες τετρακόσιες τριάντα σε ενώσεις καταναλω-
τών. Και βεβαίως, από όλες αυτές τις οποίες είπα -βεβαίως έχουν
συζητηθεί οι περισσότερες από τις µισές µέσα σε δεκατέσσερις
µήνες που ισχύει ο νόµος- αυτήν τη στιγµή αίσια έκβαση επίτευ-
ξης συµβιβασµού έχει υπάρξει µόνο για µία.

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι από αυτές, περίπου για τις µισές,
για τις τέσσερις-πέντε χιλιάδες που συζητηθήκαν, δεν έχουµε θε-
τική έκβαση. Ουσιαστικά, η εξωδικαστική παρέµβαση έχει απο-
τύχει παταγωδώς. Και βεβαίως, εάν η προσπάθεια γινόταν χωρίς
να κοστίζει, δεν θα έλεγε κανείς κάτι. Για παράδειγµα, για τις τεσ-
σερισήµισι χιλιάδες που αυτήν τη στιγµή χειρίζεται ο Συνήγορος
του Καταναλωτή και δεν κοστίζουν ούτε ένα ευρώ, θα έλεγε κα-
νείς ότι είναι καλή η προσπάθεια που γίνεται. Όταν, όµως, αυτή
περνά µε βάση το νόµο µέσα από δικηγορικά γραφεία και µέσα
από τις καταναλωτικές οργανώσεις -που εκεί, κύριε Υπουργέ,
ανοίγουν διάφορα άλλα θέµατα που θα πούµε στη συνέχεια- κα-
ταλαβαίνετε ότι κοστίζει πολύ αυτό το τίποτα. Διότι για τίποτα
πρόκειται. 

Εάν τα δικά σας στοιχεία είναι ίδια µε τα δικά µου, πραγµατικά
θέλω να µου πείτε πώς πρέπει να συνεχίσουµε από εδώ και πέρα,
γιατί και µε βάση µια ερώτηση που κατέθεσε σήµερα ο καλός συ-
νάδελφος κ. Αργύρης Ντινόπουλος φαίνεται ότι πράγµατι και
αυτός έχει τις ίδιες πληροφορίες που έχω και εγώ και ότι κάτι
δεν πάει καλά. Εκεί δίνεται η δυνατότητα σε κάποιους να εκµε-
ταλλεύονται τους καταναλωτές, που υποτίθεται ότι αποστολή
τους είναι να τους υπηρετούν και να τους διευκολύνουν. Δηλαδή,
ουσιαστικά αυτός ο νόµος καταστρατηγείται στην πράξη και µά-
λιστα, δυσφηµείται η όποια προσπάθεια έχει γίνει µέχρι σήµερα
και µε την οποία κατ’ αρχάς και εµείς, όπως θυµάστε, δεν είµα-
στε αρνητικοί στον εξωδικαστικό συµβιβασµό. Όµως, βλέπουµε
να µην υπάρχει αποτέλεσµα, να µην υπάρχει καµµία συµφωνία
και να δίνεται η δυνατότητα σε κάποιους ανθρώπους να εκµε-
ταλλεύονται τους καταναλωτές.

Εάν, λοιπόν, τα δικά σας στοιχεία είναι αυτά που είπα –και,
κατά τη γνώµη µου, τα στοιχεία δεν επιδέχονται αµφισβήτηση-
θα πρέπει πραγµατικά να µας πείτε την άποψή σας, όσον αφορά
το πώς ακριβώς πρέπει να γίνει και τι ακριβώς έχετε εντοπίσει. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Ιωάννης Κου-
τσούκος. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  

Κύριε συνάδελφε, µου θυµίσατε τη συζήτηση που έγινε σ’
αυτήν την Αίθουσα, όταν ψηφίστηκε ο ν.3869/2010. Βέβαια, εγώ
δεν ήµουν σ’ αυτήν εδώ τη θέση. Όµως, θυµάµαι ότι αυτή η προ-
σπάθεια χαιρετίστηκε ως µία προσπάθεια της κυβέρνησης τότε
σ’ αυτή τη δυσµενή οικονοµική συγκυρία να δώσει µια διέξοδο
στα υπερχρεωµένα νοικοκυριά. Πρόκειται για νοικοκυριά, τα
οποία το προηγούµενο διάστηµα της καταναλωτικής ευφορίας
προχώρησαν σε υπερδανεισµό, µε αποτέλεσµα την περίοδο της
κρίσης, την περίοδο που βιώνουµε, να βρεθούν σε τεράστια δυ-
σκολία να ανταποκριθούν. Και υπήρχε ο κίνδυνος της ολοκληρω-
τικής καταστροφής, της απώλειας ακόµα και της πρώτης και
µοναδικής κατοικίας. 

Γι’ αυτό ο ν. 3869 δίνει τη δυνατότητα µέσα από τις διαδικα-
σίες που προβλέπει για ένα νέο ξεκίνηµα, αφού πρώτα απ’ όλα
προστατεύει την πρώτη κατοικία από τη δυνατότητα της ρευστο-
ποίησης που έχουν οι πιστωτές, µια και οι περισσότεροι από τους
υπερχρεωµένους έχουν στεγαστικά δάνεια. Επίσης, προβλέπει
µια διαδικασία που τη γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, κύριε συνά-
δελφε, γιατί έχετε θητεύσει και στην κυβέρνηση και είχατε και
την ευθύνη, σε τρία στάδια.

Το πρώτο στάδιο είναι αυτό για το οποίο συζητάµε σήµερα,
του εξωδικαστικού συµβιβασµού. Το δεύτερο είναι του συµβιβα-
σµού ενώπιον του δικαστηρίου. Και το τρίτο είναι η ρύθµιση, την
οποία κάνουν τα ειρηνοδικεία. 

Η προσπάθεια του εξωδικαστικού συµβιβασµού, προφανώς,
πρώτα-πρώτα καλλιεργεί την αναγκαία συζήτηση µεταξύ των δύο
µερών, γιατί αυτή δεν υπάρχει σήµερα. Δεύτερον, προετοιµάζει
τον καταναλωτή για τα επόµενα στάδια, δηλαδή το δεύτερο και
το τρίτο και τον προετοιµάζει και στα επιχειρήµατα και νοµικά. 

Γι’ αυτό, η Γενική Γραµµατεία Καταναλωτή προχώρησε στην
υλοποίηση ενός προγράµµατος για την υποστήριξη της εφαρµο-
γής του ν. 3869 µέσα από δηµόσια προκήρυξη, στην οποία πήραν
µέρος σαράντα τρεις δικηγορικοί σύλλογοι και είκοσι µία ενώσεις
καταναλωτών για τη δηµιουργία ενός δικτύου υποστήριξης των
καταναλωτών. Θα καταθέσω τον κατάλογο για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Στη συνέχεια, η Γενική Γραµµατεία Καταναλωτή, µε βάση τα
διαθέσιµα κονδύλια –γιατί ενέταξε αυτό το έργο στα συγχρηµα-
τοδοτούµενα, µε το ΕΣΠΑ να το χρηµατοδοτεί κατά 85% και τον
προϋπολογισµό κατά 15%- έκανε µία κατανοµή σε εννέα χιλιάδες
τριακόσιες ενενήντα υποθέσεις σε δικηγορικούς συλλόγους και
δεκατρείς χιλιάδες εφτακόσιες σε ενώσεις καταναλωτών. Θα κα-
ταθέσω, επίσης και αυτόν τον πίνακα, µιας και µου τον ζητήσατε,
για να έχουµε όλοι υπ’ όψιν τι ακριβώς γίνεται. Αναρτήθηκαν
αυτοί οι πίνακες και είναι γνωστοί σε όλους. Δόθηκαν και στοιχεία
µέσω του διαδικτύου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Υπουργέ, παρα-
καλώ, ολοκληρώστε. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης): Σε ό,τι αφορά το ερώτηµά σας για τη συγκε-
κριµένη οργάνωση για την οποία µας ρωτάτε –και τελειώνω µε
αυτό, κύριε Πρόεδρε, αφήνω τα υπόλοιπα για τη δευτερολογία
µου- έχουν διεκπεραιωθεί από την ΕΚΠΟΙΖΩ τέσσερις χιλιάδες
τετρακόσιες εξήντα πέντε υποθέσεις, από τις οποίες στις δεκαε-
πτά επιτεύχθηκε εξωδικαστικός συµβιβασµός –άρα, αυτό που
λέτε ότι δεν επιτεύχθηκε σε καµµία δεν είναι πραγµατικότητα- οι
τριακόσιες είχαν θετική απάντηση, αλλά δεν συµφώνησαν όλοι
οι πιστωτές, τρεις χιλιάδες ενενήντα οκτώ απερρίφθησαν και
πάνε στην οδό των δικαστηρίων και χίλιες τριακόσιες πενήντα
βρίσκονται σε εξέλιξη. 

Άρα, αν αυτό το ανάγουµε στο σύνολο, πάει να πει ότι δεν
υπάρχει πλήρης αποτυχία, ότι βρισκόµαστε στην αρχή της εφαρ-
µογής του συστήµατος και ότι αυτό που είπατε ότι το κόστος
είναι πολύ µεγάλο για τις ελάχιστες που έχουν επιτύχει δεν είναι
αληθές, διότι µε αυτό το κόστος -40 ευρώ κατά καταναλωτική
ένωση και 100 ευρώ ανά δικηγόρο- προετοιµάζεται ο δύσµοιρος
και ανήµπορος να ανταπεξέλθει στα έξοδα υπερχρεωµένος, για
να πάει στο επόµενο στάδιο χωρίς έξοδα, που είναι το δικαστή-
ριο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και για την ανοχή σας.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός κ. Ιωάννης Κουτσούκος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλείται ο κ. Γεώρ-
γιος Βλάχος, ερωτών Βουλευτής Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας,
να αναπτύξει την ερώτησή του επί τρίλεπτο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και πάλι.  
Κύριε Υπουργέ, προφανώς, ο ν. 3869 χαιρετίστηκε τότε και το

ερώτηµα το δικό µου δεν έχει να κάνει σήµερα µε το νόµο. Επί-
σης, υπάρχει συµφωνία για την προστασία της πρώτης κατοι-
κίας. Αυτά είναι γνωστά. Εγώ δεν ήρθα εδώ σήµερα να αµφισβη-
τήσω το νόµο. Ήρθα να αµφισβητήσω την εφαρµογή του νόµου
ή καλύτερα την εκµετάλλευση κάποιων µε όσα «παράθυρα» -αν
θέλετε- αφήνει ο νόµος. Μου είπατε ότι δεν είναι πολλά τα χρή-
µατα είναι 123 ευρώ για κάθε δικηγόρο και 40 ευρώ για κάθε κα-
ταναλωτική οργάνωση. Προφανώς, είναι λίγα, αλλά δεν είναι
µόνο αυτά. 

Έχω –ας πούµε- στα χέρια µου καταγγελία, η οποία λέει:
«Πήγα να γραφτώ σε µία καταναλωτική οργάνωση και µου ζήτη-
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σαν 55 ευρώ για να κάνω εγγραφή. Και στη συνέχεια, αφού ζή-
τησαν τα 55 ευρώ για την εγγραφή, για να ασχοληθούν µε την
υπόθεσή µου, µου ζήτησαν µετά 55 ευρώ και για τον εγγυητή
του δανείου µου». Άρα, 55 ευρώ και 55 ευρώ µας κάνουν 110
ευρώ και 40 ευρώ που παίρνουν από το συγχρηµατοδοτούµενο
πρόγραµµα 150 ευρώ. Δεν είναι, λοιπόν, 40 ευρώ. 

Σε άλλη καταναλωτική οργάνωση που προσέφυγαν κάποιοι,
εκτός από την εγγραφή των 50 ευρώ, ζήτησαν για τη διαµεσο-
λάβηση το ποσό των 70 ευρώ για κάθε τράπεζα. Δηλαδή, αν κά-
ποιος είχε εκκρεµότητες σε δυο-τρεις τράπεζες, θα ζητούσαν 70
ευρώ για την κάθε τράπεζα. 

Εδώ, λοιπόν, φαίνεται ότι κάποιοι έχουν ανοίξει µία επιχείρηση,
ένα αλισβερίσι. Γι’ αυτό σας µιλώ σήµερα. Αυτά τα στοιχεία θέλω
να συζητήσουµε, όχι αν πρέπει να προστατεύσουµε τους κατα-
ναλωτές. Αυτό είναι προφανές. Και εγώ θα συµφωνήσω µαζί σας
και είµαι ο πρώτος. Όµως, εδώ κάτι δεν πάει καλά. 

Θα σας πω κι αυτά που δεν γράφονται και λέγονται και οφεί-
λουµε εµείς εδώ να τα πούµε. Αφού περάσουν και κάνουν την
εγγραφή, λένε: περάστε και από δίπλα από το νοµικό µας σύµ-
βουλο, για να αναλάβει την υπόθεσή σας και µετά του ζητάνε
άλλα χρήµατα και τον δεσµεύουν ότι εάν δεν έχουµε πετύχει
στην εξωδικαστική διαδικασία, θα αναλάβουµε τη νοµική σας κά-
λυψη στη συνέχεια στο δικαστήριο κι αρχίζουν πια να ζητάνε
προκαταβολές. 

Εδώ, λοιπόν, όλα αυτά είναι που δηµιουργούν το τεράστιο
πρόβληµα. Και σας είπα -δεν αναφέρθηκα τυχαία- ότι σήµερα κα-
τέθεσε ο συνάδελφος ο κ. Ντινόπουλος µία ερώτηση, που φαί-
νεται ότι γενικεύεται. Υπάρχουν νοµικοί που υπηρετούσαν στη
συγκεκριµένη καταναλωτική οργάνωση, την ΕΚΠΟΙΖΩ, στην
οποία σηµειωτέον εκεί παλιά ήταν νοµικός σύµβουλος ο κ. Σπυ-
ράκος, ο σηµερινός Γραµµατέας Καταναλωτή, καθώς και κάποιοι
άλλοι συνεργάτες του. Έχει τρεις µετακλητούς σήµερα, πληρο-
φορούµαι –και πείτε µου αν είναι έτσι- οι οποίοι είναι πρώην -ίσως
να παραµένουν σήµερα- κι προσέξτε τώρα, οι οποίοι µπορεί να
συνεργάζονται µε µία καταναλωτική οργάνωση και παράλληλα
να είναι στο Γραφείο του Γενικού Γραµµατέα Καταναλωτή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Μου είπατε ότι η συγκεκριµένη καταναλωτική οργάνωση έχει
πάρει κάπου τεσσερισήµισι χιλιάδες αιτήσεις. Δεν µου είπατε επί
συνόλου. Μην το ψάχνετε τώρα. Δείτε το και θα µου το πείτε,
αλλά σας λέω προκαταβολικά ότι είναι σίγουρο ότι µόνο µία κα-
ταναλωτική οργάνωση, από την οποία προέρχεται ο κ. Σπυράκος,
έχει πάρει το 50% των υποθέσεων. Εάν αυτό νοµίζετε ότι είναι
τυχαίο, εγώ θα σας πω ότι δεν νοµίζω. Εγώ θα σας πω ότι κάτι
δεν πάει καλά.

Τα στοιχεία που µου καταθέσατε, θα τα εξετάσω, κύριε
Υπουργέ, αλλά να ξέρετε ότι δεν θα το αφήσω εδώ το θέµα. Εγώ
θα εξετάσω τα στοιχεία που µας δώσατε, θα τα ελέγξω –τελει-
ώνω, κύριε Πρόεδρε- και θα επανέλθω πια πολύ πιο συγκεκρι-
µένα µε βάση αυτά τα οποία είπατε και θα ζητήσω να πάρει τη
συγκεκριµένη πολιτική πρωτοβουλία, διότι εάν όλα αυτά στέκουν
-που µέχρι στιγµής δεν απορρίπτονται- υπάρχει πολιτική ευθύνη
στη Γενική Γραµµατεία Καταναλωτή…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: …για ό,τι γίνεται και πρέπει να υπάρξει
πολιτική παρέµβαση που δεν µπορεί να είναι άλλη από την πα-
ραίτηση του υπεύθυνου, του έχοντος την πολιτική ευθύνη στο
χώρο του καταναλωτή.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Υφυπουργός Εργα-

σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Ιωάννης Κουτσούκος έχει το
λόγο επί της δευτερολογίας του.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης): Λυπάµαι, κύριε συνάδελφε, γιατί ήρθαµε εδώ
να κουβεντιάσουµε ένα θέµα που έχει να κάνει µε την υλοποίηση
του ν. 3869 για τα υπερχρεωµένα νοικοκυριά και άκουσα ότι
υπάρχει και το αίτηµα της παραίτησης του Γενικού Γραµµατέα
Καταναλωτή του κ. Σπυράκου. 

Ξέρετε γιατί λυπάµαι; Γιατί βρίσκεται σε εξέλιξη µία ολόκληρη

προσπάθεια, που την υποστηρίζει η Γενική Γραµµατεία Κατανα-
λωτή, για να υποστηρίξουµε τα υπερχρεωµένα νοικοκυριά. Και
είχα την ευκαιρία στην τελευταία συνάντηση που έγινε µε πρό-
σκληση της Γενικής Γραµµατείας Καταναλωτή και στην οποία πα-
ραβρέθηκαν γύρω στις σαράντα καταναλωτικές οργανώσεις,
όποιες δηλαδή είναι καταγραµµένες στον κατάλογο, να διαπι-
στώσω και ο ίδιος προσωπικά τη θετική εικόνα που έχει αυτήν τη
στιγµή και ο Γενικός Γραµµατέας και η Γενική Γραµµατεία στο
σύνολο των καταναλωτικών οργανώσεων. 

Προφανώς, δεν θέλω να το συνδέσω, αλλά πρέπει να σας πω
ότι ενδεχόµενα κάποιοι έχουν ενοχληθεί, επειδή τελευταία η Γε-
νική Γραµµατεία Καταναλωτή έχει αναπτύξει µία δραστηριότητα
µε πρόστιµα κατά µεγάλων ασφαλιστικών οργανώσεων και τρα-
πεζών, γιατί παραβαίνουν συστηµατικά τη διαδικασία για την
προστασία του καταναλωτή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Μην το συνεχίζετε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μην τον διακόπτετε,

κύριε συνάδελφε. Ο κύριος Υφυπουργός λέει κάτι σοβαρό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: …όχι µε όνοµα.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-

νικής Ασφάλισης): Εγώ, κύριε συνάδελφε, για άλλο θέµα ήρθα
εδώ και άλλο άκουσα και είµαι υποχρεωµένος…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Μην το ολοκληρώνετε αυτό…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Γιατί ενοχλείστε, κύριε

συνάδελφε; Σας παρακαλώ, απαντάει ο Υφυπουργός και πρέπει
να τον ακούσουµε.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης): Σας παρακαλώ, είµαι υποχρεωµένος πάρα
πολύ να απαντήσω. Θα πάρετε την απάντηση και µε στοιχεία,
διότι η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης έχει µία παρά πολύ λιτή λειτουργία, µε µηδενικό κο-
στολόγιο -σας παρακαλώ πάρα πολύ!- και δεν µπορεί να ακού-
γονται εδώ στην Αίθουσα…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Στο γραφείο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας παρακαλώ, κύριε

συνάδελφε.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-

νικής Ασφάλισης): Σας παρακαλώ πάρα πολύ, δεν θα το αφήσω
αναπάντητο, ούτε θα αφήσω να ακούγονται εδώ στην Αίθουσα
πράγµατα για τα οποία υπάρχει τεράστια ευαισθησία. Επαναλαµ-
βάνω: θα σας απαντήσω µε στοιχεία.

Όµως σε ό,τι αφορά…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-

νικής Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, σας παρακαλώ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μα, µην αγορεύετε,

κύριε Βλάχο!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-

νικής Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, µε συγχωρείτε πάρα πολύ.
Σας άκουσα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Βλάχο, η διακοπή
έχει έννοια όταν λέµε µία φράση. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Για ανακαίνιση γραφείου…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας παρακαλώ, οµιλείτε

διαρκώς και δεν επιτρέπεται.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-

νικής Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, ενώ αναφερθήκατε σε θέ-
µατα εκτός της επίκαιρης ερώτησης, σας άκουσα µετά µεγίστης
προσοχής, γιατί αυτό απαιτεί ο σεβασµός του κοινοβουλευτικού
διαλόγου. Επιτρέψτε µου, λοιπόν, µια και έχω την ευθύνη της πο-
λιτικής εποπτείας, να σας απαντήσω ότι αυτά που λέτε είναι εν-
τελώς ανυπόστατα. Και βεβαίως, θα απαντηθούν γραπτά, µια και
αναφερθήκατε σε ερώτηση του αγαπητού συναδέλφου. 

Θέλω να πω στην Αίθουσα για την πλήρη πολιτική κάλυψη στον
Γενικό Γραµµατέα σε σχέση µε το έργο. Δεν έχει ο κάθε συνά-
δελφος, παρά να µπει στην ιστοσελίδα της Γενικής Γραµµατείας
και να το διαπιστώσει.

Πρέπει να σας πω ότι η εκτίµηση η δική µας είναι ότι έχουν
υποβληθεί γύρω στα έντεκα χιλιάδες πεντακόσια αιτήµατα. Τα
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περισσότερα από αυτά απορρίπτονται στη διαδικασία του εξω-
δικαστικού συµβιβασµού. Οι τράπεζες –κυρίως τα πιστωτικά
ιδρύµατα- δεν προσέρχονται µε καλή πίστη. Όµως, το γεγονός
ότι ο οφειλέτης έχει το χαρτί της αποτυχίας του εξωδικαστικού
συµβιβασµού, του δίνει τη δυνατότητα να πάει δωρεάν στο επό-
µενο στάδιο.

Κατά συνέπεια, τα 40 ευρώ που δίνει το πρόγραµµα στις κα-
ταναλωτικές οργανώσεις και τα 100 ευρώ που δίνει στους δικη-
γόρους –όσοι δικηγορικοί σύλλογοι προσήλθαν και συνυπέ-
γραψαν, γιατί ο Δικηγορικός Σύλλογος Αθηνών δεν έχει προσέλ-
θει- είναι αυτά που του λείπουν για να πάει στη διαδικασία. Αν
δεν τα δίναµε αυτά, δεν θα µπορούσε να πάει. Την αποτελεσµα-
τικότητα θα την κρίνουµε στην πορεία.

Τέλος, στην αιχµή που αφήσατε, ότι µια οργάνωση έχει περί-
που το 50%, σας παραπέµπω στα στοιχεία που κατέθεσα για την
κατανοµή που έχουµε κάνει στους δικηγορικούς συλλόγους και
στις καταναλωτικές οργανώσεις, όπου φυσικά το ποσοστό της
συγκεκριµένης οργάνωσης είναι πάρα πολύ µικρό, σε σχέση µε
το νούµερο που αναφέρατε. Η δε διεκπεραίωση των υποθέσεων,
προφανώς έχει να κάνει µε τη δραστηριότητα που έχει αναπτύ-
ξει.

Εµείς, πάντως, σε περίπτωση που υπάρχουν καταγγελίες σαν
αυτές που είπατε, ότι οι προσερχόµενοι στα γραφεία των κατα-
ναλωτικών οργανώσεων προκειµένου να κάνουν χρήση των δια-
τάξεων, αναγκάζονται είτε να γίνουν µέλη είτε να πάνε σε
παραδίπλα δικηγορικά γραφεία, είµαστε υποχρεωµένοι να τις
εξετάσουµε. Σας παρακαλώ πολύ να µας βοηθήσετε, δίνοντάς
µας όσα στοιχεία διαθέτετε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε συ-

νάδελφε.
Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 326/13.12.2011 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας κ. Γεωργίου Μαρίνου προς τον Υπουργό Ανάπτυ-
ξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε την ακτο-
πλοϊκή σύνδεση Ικαρίας, Φούρνων και Σάµου µε τον Πειραιά.

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Σπυ-
ρίδων Άδωνις Γεωργιάδης.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Γεώργιος Μαρίνος να διατυπώσει την επίκαιρη ερώτησή
του.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αναµφισβήτητα η αντιλαϊκή πολιτική που εφαρµόζεται στο

χώρο της ναυτιλίας έχει οδυνηρές συνέπειες τόσο για τις εργα-
τικές λαϊκές οικογένειες των νησιών όσο και για τους ναυτεργά-
τες. 

Το θέµα που φέρνουµε στη Βουλή, κύριε Υπουργέ, είναι χα-
ρακτηριστικό παράδειγµα. Όπως είναι γνωστό µε ευθύνη του
Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας και της ναυτιλιακής εταιρείας
«HELLENIC SEAWAYS», αποσύρθηκε το πλοίο «ΝΗΣΟΣ ΜΥΚΟ-
ΝΟΣ» που εξυπηρετούσε τη γραµµή Ικαρία-Φούρνοι-Σάµος και
δροµολογήθηκε το πλοίο «ΙΕΡΑΠΕΤΡΑ» της εταιρείας «ΑΝΕΚ».
Αυτή η κατάσταση έχει δηµιουργήσει σοβαρά προβλήµατα
στους νησιώτες, οι οποίοι µαζί µε τα αγωνιστικά ναυτεργατικά
συνδικάτα, βρίσκονται σε κινητοποιήσεις.

Θέλουµε να ενηµερώσουµε σήµερα για το εξής: Τι είναι το
πλοίο «ΙΕΡΑΠΕΤΡΑ»; Το πλοίο «ΙΕΡΑΠΕΤΡΑ» είναι ένα πλοίο
τριάντα επτά ετών, παρήλικο, µετασκευασµένο µε σοβαρή κλίση.
Είναι ένα πλοίο το οποίο δεν πληροί βασικές προϋποθέσεις αξιο-
πλοΐας, δεν έχει ικανότητα να προσεγγίσει τα λιµάνια της Ικαριάς
και όπως φάνηκε ακόµη και από το χθεσινό δροµολόγιο, ενώ το
ανέµεναν στις 1.30’ η ώρα, πήγε στις 3.30’ η ώρα.

Βάζουµε σοβαρό ζήτηµα ασφάλειας της ανθρώπινης ζωής στη
θάλασσα και καθιστούµε  υπεύθυνη την Κυβέρνηση και το
Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας για κάθε περίπτωση ναυτικού
ατυχήµατος. Θα επιµείνουµε πολύ.

Είναι απαίτηση να δροµολογηθούν σύγχρονα πλοία µε φτηνά
εισιτήρια. Επαναλαµβάνω ότι πρέπει άµεσα να αποσυρθεί αυτό
το πλοίο γιατί υπάρχει θέµα προστασίας της ανθρώπινης ζωής
στη θάλασσα.

Σας ευχαριστώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Υφυπουργός Ανάπτυ-
ξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας κ. Σπυρίδων-Άδωνις Γε-
ωργιάδης έχει το λόγο για να απαντήσει.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης,
Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Θα ξεκινήσω, κύριε συνάδελφε, από το µείζον τµήµα της επί-
καιρης ερωτήσεώς σας που αφορά την αξιοπλοΐα του συγκεκρι-
µένου πλοίου. Εγώ δεν είµαι εδώ για να είµαι συνήγορος κανενός
πλοίου και καµµιάς εταιρείας, όµως, επειδή στη χώρα πρέπει να
έχουµε στοιχειώδη σοβαρότητα όταν συζητάµε για τόσο σπου-
δαία θέµατα, πρέπει να σας πω ότι την αξιοπλοΐα ενός καραβιού
δεν την κρίνει ο Υφυπουργός Ανάπτυξης. Να σας πληροφορήσω
ότι δυστυχώς δεν υπάρχει Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας. Μα-
κάρι να υπήρχε. Την αξιοπλοΐα ενός πλοίου λοιπόν δεν την κρίνει
ο Υφυπουργός Ανάπτυξης που είναι αρµόδιος για τη ναυτιλία,
ούτε την κρίνει το ΚΚΕ, ούτε το ΠΑΜΕ, ούτε η ΠΝΟ, ούτε κανέ-
νας άλλος. Την αξιοπλοΐα ενός πλοίου την κρίνει µόνο ένας, η
Επιθεώρηση Πλοίων, ελέγχοντας το ίδιο το πλοίο αλλά και τα πι-
στοποιητικά που δίνουν στο πλοίο οι διεθνείς νηογνώµονες. 

Καταθέτω λοιπόν στο Σώµα -για να καταχωρηθεί στα Πρα-
κτικά- το πιστοποιητικό ασφαλείας του επιβατηγού πλοίου «ΙΕ-
ΡΑΠΕΤΡΑ» όπως εξεδόθη στις 14 Δεκεµβρίου 2011, δηλαδή προ
πέντε ηµερών. Μετά από επισταµένο έλεγχο που έγινε κατόπιν
δικής µου εντολής, όλες οι αρµόδιες υπηρεσίες επιθεωρήσεως
πλοίων το κρίνουν απολύτως αξιόπλοο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικό-
τητας και Ναυτιλίας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Όσοι λοιπόν µετά απ’ αυτόν τον έκτακτο και ενδελεχή έλεγχο
εξακολουθούν να θέτουν θέµα ασφαλείας και αξιοπλοΐας, δια-
πράττουν τα εξής αδικήµατα, πρώτον της συκοφαντίας έναντι
µιας εταιρείας και δεύτερο –και ακόµα χειρότερο- σπείρουν τον
πανικό στην τοπική κοινωνία η οποία θα φοβάται να µπει σ’ ένα
πλοίο που οι ειδικοί το κρίνουν απολύτως αξιόπλοο και µάλιστα
έτσι βλάπτουν την τοπική οικονοµία. Όπως αντιλαµβάνεστε, εάν
τελικά αυτό είναι το µόνο πλοίο που θα µείνει στη γραµµή, δεν
θα τολµάει να µπει κανένας τουρίστας σ’ ένα πλοίο που το κόµµα
σας, το ΠΑΜΕ, οι οργανώσεις σας όπου σταθούν και όπου βρε-
θούν «σαπάκι» το ανεβάζουν, «νέο Σάµινα» το κατεβάζουν. 

Εάν έχετε να µας πείτε συγκεκριµένες καταγγελίες για τα προ-
βλήµατα που έχει το πλοίο, δεσµεύοµαι αυτήν τη στιγµή, όπως
θα κάνετε τις καταγγελίες σας, να τις προωθήσω αύριο στην Επι-
θεώρηση Πλοίων και να ζητήσω απαντήσεις για το εάν αυτά ευ-
σταθούν.

Σας ξαναλέω όµως ότι, επειδή ήλθαν στο γραφείο µου µε πα-
ρόµοιες καταγγελίες οι τοπικοί φορείς και ενώπιόν τους έδωσα
την εντολή του ελέγχου και ο έλεγχος έκρινε το πλοίο αξιόπλοο,
η συνέχεια αυτής της διασποράς ψευδών φηµών βλάπτει τη
Σάµο, την Ικαρία, τους Φούρνους και τους κατοίκους όλης της
περιοχής και αντί να κάνετε καλό, ως συνήθως κάνετε κακό.

Θα µου επιτρέψετε όµως να µπω και στην ουσία του θέµατος:
Το Υπουργείο Ανάπτυξης και ο Υφυπουργός Ναυτιλίας δεν δί-
νουν κανένα πλοίο σε καµµία γραµµή, αγαπητέ συνάδελφε του
ΚΚΕ. Ένα από τα πολλά ψεύδη που ακούστηκαν είναι ότι ο
Υπουργός Άδωνις Γεωργιάδης έβαλε –λέει- το πλοίο «ΙΕΡΑΠΕ-
ΤΡΑ» στη γραµµή. Ψεύδος µέγα. Πλοία στις γραµµές βάζουν οι
εταιρείες. Το Υπουργείο δεν έχει πλοία για να βάλει, ούτε για να
βγάλει. Πλοία στις γραµµές βάζουν οι εταιρείες και το Υπουργείο
µπορεί µόνο να ελέγξει εάν αυτή η δροµολόγηση είναι νόµιµη ή
όχι βάσει των όρων του διαγωνισµού της γραµµής.

Πρέπει να σας πω ότι, όπως απεδέχθησαν στην κοινή σύσκεψη
που κάναµε και ο Αντιπεριφερειάρχης Σάµου και ο Βουλευτής
Σάµου κ. Βαρδίκος και οι δήµαρχοι Φούρνων και Ικαρίας που
ήταν παρόντες και ο Σεβασµιώτατος, βάλαµε κάτω τη σύµβαση
µε την οποία έγινε η γραµµή αλλά και τα πιστοποιητικά του
πλοίου και το πλοίο πληροί τις προδιαγραφές της συµβάσεως.
Άρα, λοιπόν, δεν έχουµε καν το νοµικό έρεισµα για να σταµατή-
σουµε τη δροµολόγηση αυτού του πλοίου ακόµα και να το θέ-
λαµε.
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Κλείνοντας, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, οφείλω να σας πω ότι
αναλαµβάνετε µία πολύ µεγάλη ευθύνη εσείς του ΚΚΕ µ’ αυτά
που κάνετε εκεί. Ξέρετε ότι προχθές, κύριε Πρόεδρε, δεν άφηναν
να κατέβει ένα φέρετρο από το πλοίο; Πήγε το πλοίο στην Ικαρία
να κατεβάσει ένα νεκρό για να τον θάψουν και δεν επετράπη να
κατέβει το φέρετρο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Ερωτώ, λοιπόν, τώρα εσάς: Το βρίσκετε λογικό, πολιτισµένο
και δίκαιο να µην αφήνουµε να θάψουν το νεκρό, για να κάνετε
εσείς την επανάστασή σας;

Πρέπει, λοιπόν, να σας πω –τα υπόλοιπα στη δευτερολογία-
ότι το Υπουργείο έχει σχέδιο για το τι µπορεί να κάνει. Στη δευ-
τερολογία µου θα σας πω πως µπορούµε –και µπορείτε, πράγ-
µατι, αν θέλετε, να βοηθήσετε- να βρούµε άλλο πλοίο για τη
γραµµή, διότι το πλοίο αυτό δεν είναι επιλογής του Υπουργείου
ούτε του Υπουργού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώστε σας πα-
ρακαλώ, κύριε Υφυπουργέ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης,
Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Το πλοίο το αντικατέστησε
η εταιρεία γιατί µε το προηγούµενο έµπαινε πάρα πολύ µέσα
κάθε µήνα, όπως µας παρουσίασε τα σχετικά στοιχεία. Κι αν
βρούµε άλλο πλοίο να βάλουµε, πολύ ευχαρίστως να βάλουµε
άλλο πλοίο.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλείται ο ερωτών

Βουλευτής Ευβοίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Γεώργιος Μαρίνος να λάβει το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα έλεγα ότι η άγνοια
του κ. Γεωργιάδη δεν είναι ελαφρυντικό όταν αντιµετωπίζουµε
τόσο σοβαρά ζητήµατα. Θέσαµε συγκεκριµένες καταγγελίες.
Είναι τριάντα επτά χρονών πλοία. Και κατήγγειλα ότι υπάρχει
κλίση σε αυτό το πλοίο, γιατί είναι µετασκευασµένο. 

Όσον αφορά τα πιστοποιητικά ασφαλείας, την Επιθεώρηση
Εµπορικών Πλοίων και τους νηογνώµονες, επειδή περάσαµε
πολλά χρόνια στα καράβια, θα ήθελα να του πω το εξής: Πιστο-
ποιητικό ασφαλείας είχε και το «ΣΑΜΙΝΑ» και θρηνήσαµε πάνω
από ογδόντα νεκρούς, είχε και το «IRON ΑΝΤΟΝΙS» και το «ΔΥ-
ΣΤΟΣ». Δεν µπορεί, λοιπόν, να έχει αυτή τη στάση όταν µιλάµε
για ανθρώπινες ζωές. 

Η εµπάθεια που έχει ο κ. Γεωργιάδης στο ΚΚΕ και το ΠΑΜΕ
τον τυφλώνει και δεν µπορεί να δει αυτήν την ώρα ότι το ΚΚΕ
έχει δίκιο 100% και προειδοποιεί για να µην έχουµε µία µεγάλη
ζηµιά.

Από αυτή τη σκοπιά, επαναλαµβάνω τα εξής: Τίθεται θέµα
προστασίας της ανθρώπινης ζωής στη θάλασσα. Υπάρχει πλοίο,
το «ΙΕΡΑΠΕΤΡΑ», της εταιρείας «ΑΝΕΚ» µε κλίση. Υπάρχει θέµα
σοβαρό που κουβεντιάζουν οι ίδιοι οι ναυτεργάτες. Και το πρό-
βληµα δεν είναι µόνο µε το «ΙΕΡΑΠΕΤΡΑ».

Αυτή η αντιλαϊκή πολιτική που ακολουθείται στη Ναυτιλία,
κύριε Πρόεδρε, χτυπάει µε το χειρότερο τρόπο νησιώτες και ναυ-
τεργάτες. Δεν είναι µόνο το πρόβληµα της συγκοινωνιακής εξυ-
πηρέτησης µε την Ικαρία, τους Φούρνους και τη Σάµο. Είναι
πρόβληµα που έχει πάρει µεγάλη έκταση και αφορά και άλλα
νησιά. Αφορά τη Λήµνο, αφορά τα Κύθηρα. Κι εδώ εκδηλώνεται
µε τον πιο δραµατικό τρόπο αυτή η πολιτική που υπηρετεί τα
συµφέροντα του κεφαλαίου, που υπηρετεί τα συµφέροντα των
εφοπλιστών. Η πολιτική της απελευθέρωσης της ακτοπλοΐας στε-
ρεί πραγµατικά τους νησιώτες από το δικαίωµα να έχουν σύγ-
χρονα και µε φτηνά εισιτήρια πλοία και χτυπάει τους ναυτερ-
γάτες, µειώνοντας τους µισθούς και τις συντάξεις, καταργώντας
ασφαλιστικά και εργασιακά δικαιώµατα.

Τελειώνοντας, θέλω να πω ότι το Κοµµουνιστικό Κόµµα της
Ελλάδας, µαζί µε το ΠΑΜΕ, µαζί µε τους νησιώτες, θα παλέψει
µε όλες του τις δυνάµεις ώστε να διαµορφωθούν προϋποθέσεις
που θα επιτρέψουν τα πλοία να είναι λαϊκή πραγµατικά περιουσία
και οι νησιώτες, οι επιβάτες να εξυπηρετούνται από ασφαλή,
σύγχρονα πλοία µε πολύ φτηνό εισιτήριο.

Σε αυτή την κατεύθυνση το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλά-
δας θα εντείνει την πάλη του και θα απαντά στις προκλήσεις του

κάθε Υπουργού Εµπορικής Ναυτιλίας και της κάθε κυβέρνησης
αποφασιστικά, όπως απαντάµε όλα τα χρόνια.

Η γνώµη των ναυτεργατών, η γνώµη των νησιωτών είναι γνώµη
που τεκµηριώνει ακριβώς αυτή τη θέση, ότι το Κοµµουνιστικό
Κόµµα της Ελλάδας είναι όλα τα χρόνια στο πλευρό τους κόντρα
σε κάθε επίθεση του κάθε Υπουργού που υπηρετεί προκλητικά
τα συµφέροντα του εφοπλιστικού κεφαλαίου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Υφυπουργός Ανάπτυ-

ξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας κ. Σπυρίδων – Άδωνις Γε-
ωργιάδης  έχει το λόγο για τη δευτερολογία του.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυ-
ξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Κατ’ αρχάς, ευχαρι-
στώ που συνεχώς µε προβιβάζετε σε Υπουργό Εµπορικής
Ναυτιλίας. Πράγµατι είµαι πολιτικά υπέρ του να γίνει το ανεξάρ-
τητο και αυτόνοµο Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας µε το Λιµε-
νικό, θεού θέλοντος και κάποιου Υπουργού επιτρέποντος. Να
µην πούµε τώρα ονόµατα και εκτεθούµε.

Έρχοµαι τώρα στην ουσία της υποθέσεως, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, δεν απαντήσατε για το φέρετρο και µου έκανε µε-

γάλη εντύπωση. Δεν είπατε µία κουβέντα για το φέρετρο, για την
προσβολή του νεκρού.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Η απάντηση για το φέρετρο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Δέχεστε, κύριε Υφυ-

πουργέ, τη διακοπή;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης,

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Εγώ δεν δέχοµαι τη δια-
κοπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Δεν δέχεστε;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης,

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Καλά εντάξει, ας µας πει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Η απάντηση για το φέρετρο αφορά

ακριβώς αυτό που είπα, ότι η εµπάθεια έχει τυφλώσει τον κ. Γε-
ωργιάδη. Δεν υπάρχει τέτοιο πρόβληµα. Επειδή έχω υπηρετήσει
αυτόν το χώρο για πολλές δεκαετίες ξέρω ότι οι ναυτεργάτες και
ιδιαίτερα οι συνδικαλιστές του ΠΑΜΕ, τα στελέχη της κοµµατικής
οργάνωσης ναυτεργατών του ΚΚΕ έχουν περισσότερες ευαισθη-
σίες από ό,τι έχει ο κ. Γεωργιάδης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Καλώς. Ευχαριστούµε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης,

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Ίσως να µην είναι ενήµερος
ο κύριος συνάδελφος. Εµένα µε έβγαλαν στο ραδιόφωνο της
Σάµου σήµερα για να το σχολιάσουν το θέµα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Φτάνει!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης,

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Αν δεν ξέρατε πήγε πράγ-
µατι…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Δεν ξεφεύγεις έτσι!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης,

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Αφήστε µε, όµως, να µι-
λήσω και εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας παρακαλώ, µη δια-
κόπτετε τον κύριο Υφυπουργό!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης,
Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Πήγε το φέρετρο στην Ικα-
ρία, ζήτησε ο πλοίαρχος να αφήσουν έστω να βγει το φέρετρο
και δεν άφησαν να βγει το φέρετρο. Εάν αυτό εσείς το θεωρείτε
αγωνιστική κινητοποίηση, µε γεια σας µε χαρά σας.

Πάµε τώρα στην ουσία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Εντάξει τώρα! Μπείτε στην ουσία!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης,

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Εγώ υιοθετώ όλα όσα εί-
πατε για το αδυσώπητο και ανηλεές εφοπλιστικό κεφάλαιο και
θα σας δώσω µια χρυσή ευκαιρία στο ΚΚΕ. Ακριβώς επειδή εµείς
δεν έχουµε καµµία προτίµηση σε καµµία εταιρεία και θέλουµε να
βρεθεί λύση και να έχουν οι κάτοικοι το πλοίο που τους αρέσει
και που θέλουν, προκήρυξα πολύ γρήγορα διαγωνισµό για τις 21
Δεκεµβρίου, µεθαύριο. Μεθαύριο, κύριε Πρόεδρε, και κύριοι του
ΚΚΕ, θα γίνει διαγωνισµός και όποια εταιρεία θέλει να πάρει τη
γραµµή και να φέρει άλλο πλοίο µπορεί να το κάνει.

Πρέπει να σας πω όµως, γιατί αυτό µάλλον δεν το έχετε κατα-
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λάβει καλά, ότι και την περασµένη εβδοµάδα παρουσία όλων των
φορέων της Σάµου και της Ικαρίας που ήρθαν στο γραφείο µου
επικοινωνήσαµε µε όλες τις εταιρείες, οι οποίες έδειξαν παγερή
αδιαφορία για τη γραµµή, την οποία την χαρακτήριζαν ζηµιο-
γόνο. Πάρα ταύτα εγώ προκήρυξα διαγωνισµό για µεθαύριο,
ώστε όποια εταιρεία θέλει να φέρει άλλο καράβι, να φέρει άλλο
καράβι. Εγώ µε χαρά θα αδειοδοτήσω το νέο καράβι που θα είναι
καλύτερο από αυτό που δεν σας αρέσει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Δεν είναι απάντηση αυτή.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης,

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Ιδού πεδίον δόξης λαµπρό
για εσάς, όµως. Προλαβαίνετε µέχρι µεθαύριο να κάνετε µια
εταιρεία λαϊκής βάσης εσείς του ΚΚΕ και του ΠΑΜΕ. Εγώ δε-
σµεύοµαι ως Υπουργείο να προτιµήσω το δικό σας πλοίο. Βάλτε
εσείς τα πολλά λεφτά και εµείς θα βάλουµε λίγα ακόµα µε την
επιδότηση. Και αφού σας αρέσουν τόσο οι νησιώτες και τους
αγαπάτε και µπράβο σας -και εµείς τους αγαπάµε- βάλτε το δικό
σας πλοίο να βγάλουµε τους εφοπλιστές, τους κερδοσκόπους,
από τη γραµµή, να πάτε εσείς οι τίµιοι εργάτες µε τα πολλά
λεφτά που έχετε να σώσετε τη Σάµο και την Ικαρία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Τώρα γελοιοποιήστε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης,

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Εάν, όµως, δεν το πράξετε
και αν συνεχίσετε αυτά τα οποία κάνετε, εάν δεν έρθει άλλη εται-
ρεία να βάλει πλοίο στη γραµµή και εάν εσείς συνεχώς κάνετε
κινητοποιήσεις στα λιµάνια, είτε στον απόπλου είτε όπου πηγαί-
νει το πλοίο, η εταιρεία θα σταµατήσει να εκτελεί το δροµολόγιο
και ως αποτέλεσµα αυτού δεν θα υπάρχει κανένα άλλο πλοίο στη
γραµµή.

Εύχοµαι λοιπόν, πρώτον, τη Τετάρτη στο διαγωνισµό να εµφα-
νιστεί και άλλη ενδιαφεροµένη εταιρεία και µε πολύ µεγάλη χαρά
να πάρει τη γραµµή άλλο πλοίο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Αυτήν την πολιτική υπηρετείτε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης,

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Δεύτερον, εύχοµαι το ΚΚΕ
να αναλάβει πρωτοβουλία και να διαθέσει λίγα από τα λεφτά που
έχει -δεν είναι πολλά- και να βάλει πλοίο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Εάν συνεχίσεις έτσι…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης,

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Εύχοµαι…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Η προβοκατόρικη µέθοδος δεν περ-

νάει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, κύριε συνά-

δελφε, µη διακόπτετε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης,

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Εύχοµαι εάν αγαπάτε τους
νησιώτες να το δείξετε στην πράξη, όχι στα λόγια αγαπητέ. Στα
λόγια όλοι καλοί είµαστε, στην πράξη…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Οι βρωµιές δεν περνάνε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας παρακαλώ πολύ!
Κύριε Υφυπουργέ, ας ολοκληρώσουµε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης,

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Μην αφήνετε τους κακούς
εφοπλιστές να νέµονται τη γραµµή. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Οι βρωµιές σε χαρακτηρίζουν.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης,

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Σας προσκαλώ, µπείτε
εσείς να πάρετε τη δουλειά, να σώσετε τα νησιά. Τι άλλο θέλετε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Γελοιοποιήστε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης,

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Για να κλείσω, κύριε Πρό-
εδρε -το ποιος γελοιοποιείται το καταλαβαίνουµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κλείστε σας παρακαλώ,
κύριε Υπουργέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Ακούµε µπούρδες.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης,

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Για να κλείσω…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Μας έχει φλοµώσει στις µπούρδες.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης,

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Για να κλείσω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, να σεβα-

στούµε τον κύριο Υφυπουργό, ο οποίος απαντάει κατά την κρίση
του.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Δεν απαντάει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ! Δεν είθισται

αυτό που κάνετε τώρα! Σας παρακαλώ πολύ! Εάν έχετε κάτι επί
προσωπικού..

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Δεν απαντάει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μα, το τι απαντάει…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης,

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Τι δεν καταλαβαίνετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το τι απαντάει ή δεν

απαντάει αφορά τον κύριο Υφυπουργό. Σας παρακαλώ!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης,

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Έχω κάνει διαγωνισµό, σας
λέω, για να µπει άλλη εταιρεία, εάν υπάρχει. Τι δεν καταλαβαί-
νετε από αυτό; Τι µπορεί να µην καταλαβαίνετε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου ένα δέκατο
του δευτερολέπτου …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας παρακαλώ πολύ. Με
φέρνετε σε δύσκολη θέση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: … για να πω στον κύριο Υπουργό…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας παρακαλώ! Δεν

είναι τρόπος αυτός! 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης,

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Να βάλετε δικό σας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Δεν µονοµαχούµε εδώ,

διαλεγόµεθα. 
Κύριε Υφυπουργέ, παρακαλώ, συνεχίστε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης,

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε.
Δεν µε άφησε να ολοκληρώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Έχετε δίκιο, αλλά σας
παρακαλώ να ολοκληρώσετε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης,
Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Ως προς την αξιοπλοΐα που
επαναφέρατε και στη δευτερολογία σας παρά τα αποτελέσµατα
του ελέγχου, εγώ δεσµεύοµαι αύριο να πάρω τα Πρακτικά της
Βουλής και να πάω στην Επιθεώρηση Πλοίων µε τις καταγγελίες
σας. Θα µου επιτρέψετε, όµως, να έρθετε και εσείς αύριο στο
Υπουργείο, στην Επιθεώρηση Πλοίων –σας προσκαλώ- να πάµε
στους ναυάρχους και στους πλοιάρχους και στους πλωτάρχες
να τους πείτε αυτά που λέτε. Αν έχετε δίκιο εσείς, να τους ξηλώ-
σουµε τα γαλόνια και να τους πάµε και στην Επιθεώρηση Πλοίων. 

Ξαναλέω όµως, για να το ακούσει και ο κόσµος: Η Επιθεώρηση
Πλοίων –δηλαδή, το µόνο θεσµικό όργανο του κράτους για να
ελέγχει τα πλοία- πήγε στο πλοίο αυτό και το έκρινε αξιόπλοo. Τι
να κάνω εγώ τώρα; Να πω ότι έχετε δίκιο εσείς; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Βυθίστηκαν καράβια µε πιστοποιητικά; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης,

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Όχι τα πιστοποιητικά.
Έγινε και έλεγχος πάνω στο πλοίο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ! Έχουµε
φτάσει στα εξίµισι λεπτά.

Κύριε Υφυπουργέ, σας παρακαλώ να ολοκληρώσετε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Σας φέρνω παράδειγµα τα πιστοποι-

ητικά…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης,

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Εάν προσδοκάτε να κάνετε
και σταδιοδροµία ως ναύαρχος στην Επιθεώρηση Πλοίων, και
εκεί σας προσκαλώ. 

Όταν όµως, µιλάµε στη Βουλή να λέµε πράγµατα σοβαρά. Και
το σοβαρό είναι ότι αρµόδια υπηρεσία του κράτους το έκρινε
αξιόπλοο. Ελπίζω να καταλαβαίνετε αυτό που σας λέω και να συ-
νεννοούµαστε. Το λέω αυτό για να το ακούσουν και οι κάτοικοι
και να καταλάβουν ότι δεν πρέπει να παίζουµε µε την ανασφάλεια
και τις αγωνίες και τις φοβίες των ανθρώπων. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Παίζετε µε τη ζωή και των επιβατών και

των ναυτεργατών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας παρακαλώ, κύριε

συνάδελφε. 
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Εισερχόµαστε, κατά παρέκκλιση της τέταρτης επίκαιρης ερω-
τήσεως πρώτου κύκλου η οποία θα συζητηθεί αµέσως µετά, στην
υπ’ αριθµόν 321/13-12-2011 πέµπτη επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς κ. Δηµήτριου Παπαδηµούλη προς τον Υπουργό Οικονοµι-
κών, σχετικά µε την υστέρηση στα δηµόσια έσοδα.

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Δηµήτριου Παπαδηµούλη θα
απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός επί των Οικονοµικών κ. Φί-
λιππος Σαχινίδης.

Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Δηµήτρης
Παπαδηµούλης να διατυπώσει επί δίλεπτον την επίκαιρη ερώ-
τησή του. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, λίγες εβδοµάδες αφού ψηφίστηκε από

ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία και ΛΑΟΣ ο κρατικός προϋπολογισµός
για το 2012, δηµιουργείται και πάλι θέµα νέων µέτρων πέρα απ’
αυτά που προβλέπει ο προϋπολογισµός, γιατί εµφανίστηκε –λέει-
µαύρη τρύπα στην εκτέλεση του προϋπολογισµού του 2011, η
οποία δεν είχε προβλεφθεί στον προϋπολογισµό του 2012 που
ψηφίσατε. 

Σας ερωτώ: Γιατί πέσατε και πάλι έξω; Τι έγινε το «µαξιλάρι»
που µας έλεγε ο κ. Βενιζέλος ότι υπάρχει, καθώς µε το πολυνο-
µοσχέδιο, το µεσοπρόθεσµο και τον εφαρµοστικό παίρνατε και
παραπάνω µέτρα –λέει- απ’ αυτά που σας ζητούσε η τρόικα;
Πόση είναι αυτή η µαύρη τρύπα; Πόσο προβλέπεται ότι θα κλεί-
σει το έλλειµµα του 2011; Έχουµε φτάσει πια στις 20 Δεκεµ-
βρίου. Και κυρίως, ποιος θα πάρει αυτά τα πρόσθετα µέτρα;
Πότε δηλαδή, θα ληφθούν; Θα τα πάρει η Κυβέρνηση Παπαδή-
µου; Γιατί για το θέµα αυτό άλλα λέει ο ένας, άλλα λέει ο άλλος
από την «αγία τριάδα» του µνηµονίου και απ’ τα µέλη του Υπουρ-
γικού Συµβουλίου. 

Διαβάζουµε στον Τύπο ότι η τρόικα απαιτεί µέσα στον Ιανουά-
ριο τη λήψη αυτών των µέτρων, γιατί θέτει ως προϋπόθεση για
την έβδοµη δόση και για την υπογραφή της δανειακής σύµβασης
το κλείσιµο αυτής της µαύρης τρύπας. 

Κυρίως σας ερωτώ: Ποιος θα πληρώσει και πάλι το «µάρµαρο»
των νέων µέτρων που και πάλι δεν προβλέπονταν, αλλά καθί-
στανται αναγκαία; Θα πληρώσουν και πάλι οι µισθωτοί, οι συν-
ταξιούχοι, οι έντιµοι φορολογούµενοι που νιώθουν κορόιδα και
το κοινωνικό κράτος; Υπάρχει περίπτωση να πληρώσει και κανέ-
νας άλλος, όπως κάποιος φοροφυγάς, κλέφτης του δηµόσιου
χρήµατος, τα υψηλά εισοδήµατα που έχουν ασυλία και «παρκά-
ρουν» τα λεφτά τους στο εξωτερικό επιδιώκοντας να αγοράσουν
κοψοχρονιά; 

Έχω υπ’ όψιν µου, προ ολίγων ηµερών µια δήλωση του Πρω-
θυπουργού που λέει: «Δεν προβλέπονται νέα µέτρα για µείωση
µισθών, για µείωση συντάξεων» κτλ. 

Ευχαριστούµε πολύ, αυτά µας τα ‘παν κι άλλοι. Όλοι µέχρι
τώρα φέρνανε –και εσείς και ο κ. Βενιζέλος και ο κ. Παπακων-
σταντίνου- µέτρα που δεν προβλεπόντουσαν, αλλά τα επιβάλατε.

Το ερώτηµα λοιπόν είναι σαφές. Δεσµεύεστε ότι η Κυβέρνηση
αυτή δεν θα φέρει άλλα µέτρα σε βάρος µισθωτών, συνταξιού-
χων, φτωχών, κοινωνικού κράτους, πέρα από αυτά που είναι ήδη
ψηφισµένα και είναι ήδη δυσβάστακτα και έχουν εκτροχιάσει τις
κοινωνικές ανισότητες και έχουν βυθίσει την ελληνική οικονοµία
σε µία τεράστια ύφεση µε µία καλπάζουσα ανεργία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλείται ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός Οικονοµικών, κ. Φίλιππος Σαχινίδης να λάβει το
λόγο.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Κύριε Πρόεδρε, λένε στα µέρη µου και στα µέρη του κ.
Παπαδηµούλη «Βουνό µε βουνό δε σµίγει». Το λέω αυτό γιατί
διάβασα πρόσφατα σε εφηµερίδες ότι ο κ. Παπαδηµούλης ανα-
ρωτήθηκε γιατί δεν παρευρέθηκα να απαντήσω σε µία ερώτηση
που απηύθυνε προς τον Υπουργό Οικονοµικών. Θέλω να εκ-
φράσω την ικανοποίησή µου που ο κ. Παπαδηµούλης αναζητεί
αναπληρωτές του κ. Βενιζέλου για να απαντάνε σε ερωτήσεις τις
οποίες καταθέτει, διότι στο παρελθόν τόσο αυτός όσο και άλλοι
συνάδελφοι ενοχλούντο όταν έβλεπαν ότι στη διαδικασία του κοι-
νοβουλευτικού ελέγχου δεν παρίστατο ο Υπουργός, αλλά έρχον-
ταν να τον αναπληρώσουν Αναπληρωτές Υπουργοί. Έσπευσα

λοιπόν, επειδή εκµεταλλευόµενος τη δηµόσια δήλωσή του, όπου
αναρωτιόνταν: «Πού είναι ο κ. Σαχινίδης;», να τον συναντήσω για
να διαψεύσω το ρητό: «Βουνό µε βουνό δε σµίγει». 

Κύριε Παπαδηµούλη, έχετε βάλει πολλά θέµατα στην ερώτησή
σας. Θα ξεκινήσω µε µία διευκρίνηση, για να µπορέσω στη συ-
νέχεια να απαντήσω στα ερωτήµατα τα οποία έχετε θέσει.
Εκτιµώ ότι αναφέρεσθε στην πρόσφατη ανακοίνωση του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών για την εκτέλεση του κρατικού προϋπολογι-
σµού στο ενδεκάµηνο. Εκτιµώ ότι έχετε υπ’ όψιν σας, επίσης, ότι
τα στοιχεία µε τα οποία αξιολογείται η Κυβέρνηση ως προς τις
δεσµεύσεις τις οποίες έχει αναλάβει, είναι το έλλειµµα της γενι-
κής Κυβέρνησης. Τµήµα δε των επιδόσεων της γενικής Κυβέρ-
νησης είναι και οι επιδόσεις στον κρατικό προϋπολογισµό.

Εκτιµώ, επίσης, ότι γνωρίζετε πως µέρος του αποτελέσµατος
της γενικής Κυβέρνησης συνδιαµορφώνεται από τα αποτελέ-
σµατα που θα έχουµε τον Ιανουάριο και τον Φεβρουάριο, δεδο-
µένου ότι φορολογικά και ασφαλιστικά έσοδα, τα οποία έχουν
βεβαιωθεί εντός του 2011, αλλά εισπράττονται τους δύο πρώ-
τους µήνες του 2012, συνδιαµορφώνουν το έλλειµµα της γενικής
Κυβέρνησης για το 2011 κατά τους ευρωπαϊκούς κανόνες.

Η αλήθεια είναι ότι ναι, αυτήν τη στιγµή υπάρχει ύφεση, η
οποία έχει επηρεάσει τόσο τα ασφαλιστικά όσο και τα φορολο-
γικά έσοδα. Είναι γεγονός ότι σε ένα τοπίο το οποίο είναι τόσο
αβέβαιο, σε ένα τοπίο το οποίο επηρεάζεται και από τις πολιτικές
εξελίξεις, σαν κι αυτές που είχαµε το Νοέµβριο, παρατηρούνται
αποκλίσεις πολλές φορές από τους στόχους που έχουν τεθεί.
Είναι γεγονός ότι έχουµε και µία αύξηση της ανεργίας, πέρα από
αυτή που είχε αρχικά εκτιµηθεί. Ακόµη και το µέγεθος της ύφε-
σης είναι µεγαλύτερο από αυτό που είχε αρχικά εκτιµηθεί. Όλα
αυτά µαζί έχουν επηρεάσει το αποτέλεσµα.

Γι’ αυτό µου είναι πάρα πολύ δύσκολο αυτήν τη στιγµή να σας
απαντήσω µε ακρίβεια, για το πού θα διαµορφωθεί τελικά το έλ-
λειµµα της γενικής Κυβέρνησης το 2011. Επειδή όµως, αυτό το
συνδυάζετε και µε το ερώτηµα «εν πάση περιπτώσει, τι προτίθε-
στε να κάνετε;» εκείνο το οποίο θέλω να σας υπενθυµίσω σε αυτό
το σηµείο για το ποιες είναι οι προτεραιότητες της Κυβέρνησης
του Πρωθυπουργού Λουκά Παπαδήµου, ο οποίος έχει λάβει τη
στήριξη τριών κοµµάτων, είναι ένα απόσπασµα από την πρό-
σφατη τοποθέτησή του στο Ελληνοαµερικάνικο Επιµελητήριο,
γιατί είδα ότι και εσείς κάνατε µία αναφορά σε τοποθετήσεις του
Πρωθυπουργού για το πώς πρόκειται να αντιµετωπίσει µια σειρά
θεµάτων. 

Είπε λοιπόν, ο Πρωθυπουργός πως προτεραιότητα αυτής της
Κυβέρνησης είναι η πλήρης εφαρµογή όσων µέτρων έχουν ήδη
συµπεριληφθεί στις προγραµµατικές δεσµεύσεις και συµφωνη-
θεί µε τους εταίρους. Εάν αποδειχθεί στην πράξη ότι η έως τώρα
υλοποίηση της πολιτικής δεν κατόρθωσε να επιτύχει τους δηµο-
σιονοµικούς στόχους και να προωθήσει έγκαιρα τις απαραίτητες
µεταρρυθµίσεις, τότε είναι αυτονόητο ότι η Κυβέρνηση θα κάνει
ό,τι απαιτείται για να ανταποκριθεί στις δεσµεύσεις της χώρας.

Αυτές είναι οι δεσµεύσεις που έχει αναλάβει η Κυβέρνηση του
Πρωθυπουργού Λουκά Παπαδήµου και σε αυτές τις δεσµεύσεις
θα ανταποκριθεί. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή που δείξατε στο
χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Παρακαλείται ο κ. Δηµήτριος Παπαδηµούλης, ερωτών Βου-
λευτής της Β’ Αθήνας του ΣΥΡΙΖΑ, να λάβει το λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Το τέλος της οµιλίας του
Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµικών αφήνει ορθάνοικτο εκ µέ-
ρους της τρικοµµατικής Κυβέρνησης Παπαδήµου το ενδεχόµενο
λήψης νέων µέτρων, πέρα απ’ αυτά που είναι ψηφισµένα µε τον
κρατικό προϋπολογισµό του 2012. 

Για να το εισαγάγει αυτό ο κ. Σαχινίδης, πέρα από παροιµίες
και την επίκληση της καταγωγής µας, γιατί όντως µας χωρίζει η
Πίνδος –εγώ είµαι από ορεινά χωριά της Ηπείρου, αυτός είναι
από την ορεινή πλευρά του Νοµού Λάρισας- περιέγραψε έναν
κατάλογο θεµάτων, στα οποία έπεσαν έξω οι προβλέψεις της Κυ-
βέρνησης, και της σηµερινής και της προηγούµενης. Πέσαµε
έξω, λέει, στην ανεργία, στην ύφεση, στα έσοδα, στα έξοδα.
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Κύριε Σαχινίδη, µπορείτε να µου πείτε ένα βασικό δείκτη που πέ-
σατε µέσα; Γιατί, εάν πέσατε σε όλα έξω, δεν κάνετε, να φύγετε. 

Έρχοµαι τώρα στο πώς θα ξεµπερδέψετε µέσα στην Αγία
Τριάδα του µνηµονίου µε τη σαφή υπαινικτική δέσµευσή σας
«αφού πέσουµε έξω, θα πάρουµε νέα µέτρα». «Τσιτάρατε» Πα-
παδήµο, το κοµµάτι που προαναγγέλλει νέα µέτρα και όχι το κοµ-
µάτι που λέει «δεν προβλέπεται να πάρουµε νέα µέτρα σε βάρος
µισθών και συντάξεων». Να δούµε τώρα πώς θα ξεµπλέξετε.

Για τα νέα µέτρα ο κ. Ραγκούσης λέει «αναπόφευκτα», ο κ.
Καψής, ο νέος Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, λέει «πιθανά», ο κ.
Βενιζέλος λέει «µπορεί να χρειαστούν», αλλά επειδή έχει καεί η
γούνα του, λέει «πρέπει να τα πάρουµε όλα µαζί», να συµφωνή-
σουν δηλαδή και οι τρεις Αρχηγοί και όλοι οι δελφίνοι του
ΠΑΣΟΚ που είναι µέσα στο Υπουργικό Συµβούλιο. «Χρειάζονται
ενδεχοµένως», λέει η Νέα Δηµοκρατία δια του κ. Σταϊκούρα,
«αλλά δεν µπορεί να τα πάρει αυτή η Κυβέρνηση, πρέπει να λη-
φθούν µετά τις εκλογές». Και ο έρηµος ο µισθωτός, ο συνταξι-
ούχος, ο άνεργος, ο συνεπής φορολογούµενος αναρωτιέται:
«Γιατί, ρε παιδιά, κάθε φορά που πρέπει να ληφθούν νέα µέτρα,
πρέπει να πληρώσω εγώ το κορόιδο; Δεν υπάρχουν άλλοι στην
Ελλάδα που πρέπει να πληρώσουν; Δεν µπορούν να κοπούν πε-
λατειακές δαπάνες και σπατάλες;». 

Χθες διαβάσαµε για ένα πάρτι επιχορηγήσεων µη κυβερνητι-
κών οργανώσεων, µε Υπουργό Εξωτερικών Παπανδρέου. Διαβά-
σαµε για 115 εκατοµµύρια ευρώ σε διάφορες περίεργες µη
κυβερνητικές οργανώσεις. Πριν από λίγες ώρες διαβάσαµε και
δεν ξέρω εάν αληθεύει –παρακαλώ, να ελεγχθεί από την Κυβέρ-
νηση- ότι ο καινούργιος Πρωθυπουργός βρήκε στο γραφείο του
προηγούµενου Πρωθυπουργού εκατό άτοµα να δουλεύουν για
τα λεγόµενα Social Media, Facebook, Twitter κ.λπ., µε λεφτά των
φορολογουµένων. Κόψτε από εκεί, φορολογήστε την Ελλάδα
που φοροδιαφεύγει, καταργήστε τις πενήντα τέσσερις φοροα-
παλλαγές στους εφοπλιστές. 

Ξέρετε τι προβλέπω, κύριε Σαχινίδη; Το παραµύθι θα το επα-
ναλάβετε: «Η τρόικα έρχεται πάλι και επειδή πέσαµε έξω, µας
λέει ότι για να υπογραφεί η δανειακή σύµβαση και για να πά-
ρουµε την έβδοµη δόση, που είναι µεγαλύτερη από την έκτη
δόση, µας συγχωρείτε, λάθος γιατί πέσαµε έξω, χρειάζονται και
άλλα µέτρα». Σας ερωτώ: Υπάρχει περίπτωση να µην πληρώσουν
και πάλι οι µισθωτοί, οι συνταξιούχοι, τα χαµηλά και µεσαία ει-
σοδήµατα, το κοινωνικό κράτος; 

Ο κ. Παπαδήµος –παραλείψατε αυτήν του την αποστροφή-
είπε ότι δεν προβλέπονται νέες µειώσεις µισθών, συντάξεων
κ.λπ.. Εγώ ερωτώ την Κυβέρνηση, όχι τι προβλέπει -γιατί στις
προβλέψεις της έχει αποδειχθεί ότι πέφτει µονίµως έξω- αλλά σε
τι δεσµεύεται. Δεσµεύεστε, λοιπόν, ότι δεν θα φέρετε στη διάρ-
κεια της σύντοµης θητείας αυτής της ειδικού σκοπού Κυβέρνη-
σης νέα µέτρα σε βάρος µισθωτών, συνταξιούχων, φτωχών
ανθρώπων και του κοινωνικού κράτους, διότι οι αντοχές έχουν
προ πολλού εξαντληθεί;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Φίλιππος Σαχινίδης
Αναπληρωτής Υπουργός επί των Οικονοµικών έχει το λόγο για
να δευτερολογήσει.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ξεκινήσω µε την ερώτηση που έθεσε ο κύριος συνάδελφος,
αναφορικά µε την πρόβλεψη που έχει κάνει η Κυβέρνηση σε µια
σειρά από µακροοικονοµικά µεγέθη, και οικονοµικούς στόχους
που έχουν τεθεί και στο ποια είναι η εκτέλεση ή αν θέλετε, ποια
είναι η επιβεβαίωση. Και µας εγκαλεί, λέγοντας, «πέστε µας έστω
και έναν βασικό δείκτη στον οποίο έχετε πέσει µέσα».

Να δεχθώ ότι ο κύριος συνάδελφος έχει δίκιο στην εκτίµηση
ότι σε βασικές υποθέσεις που αφορούν πορεία µακροοικονοµι-
κών µεγεθών, έχουµε πέσει έξω. Θέλω, όµως, να του επισηµάνω
δυο πράγµατα. Πρώτον, ότι αυτές οι υποθέσεις, κύριε συνά-
δελφε, δεν απορρέουν µόνο από το Υπουργείο Οικονοµικών,
αλλά αν θέλετε έχουν συµφωνηθεί µε τους πιστωτές, οι οποίοι
έχουν και αυτοί τους δικούς τους ανεξάρτητους τρόπους υπο-
λογισµού των διαφόρων µακροοικονοµικών µεγεθών. Και αν κα-
θίσει κανείς και αναζητήσει  το 2010 –τον Οκτώβριο, Νοέµβριο
που συζητούσαµε για τον προϋπολογισµό- ποιες ήταν οι εκτιµή-

σεις για την πορεία της ανεργίας, ποιες ήταν οι εκτιµήσεις για
την πορεία της απασχόλησης, ποιες ήταν οι εκτιµήσεις για την
πορεία της ιδιωτικής κατανάλωσης, καθώς επίσης και για την
ύφεση και συγκρίνει τι συνέβη, θα διαπιστώσει ότι οι αποκλίσεις
αυτές ήταν σηµαντικές και θα έλεγα ότι σε ορισµένες περιπτώ-
σεις µπορεί να είναι σχεδόν και στο διπλάσιο, όπως είναι στην
περίπτωση της ύφεσης. Αυτή όµως, η αποτυχία είναι µια αποτυ-
χία όλων όσων προσπάθησαν µέσα σε ένα τόσο αβέβαιο περι-
βάλλον, να κάνουν µια εκτίµηση για το πού θα κινηθούν τα
µακροοικονοµικά µεγέθη. Και ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι στη συ-
ζήτηση που κάναµε στη Βουλή για τον προϋπολογισµό, σας είχα
πει τότε ότι µπορεί η απόκλιση να οφείλεται εν µέρει και στο πρό-
γραµµα οικονοµικής πολιτικής, που ακολουθούµε, διότι πραγµα-
τικά όταν αφαιρείς από τη ζήτηση, η ύφεση µεγαλώνει. Είχα πει
τότε στη συζήτηση για τον Προϋπολογισµό, αν κάποιος θέλει να
τα αντιµετωπίσει αυτά ενδεχοµένως µια πιο αργή δηµοσιονοµική
προσαρµογή, να είναι το ζητούµενο υπό την προϋπόθεση ότι η
χώρα θα καταφέρει να εξασφαλίσει τα χρήµατα που είναι απα-
ραίτητα για να καλύψουν το χρηµατοδοτικό κενό, το οποίο δηµι-
ουργείται όταν ακολουθείς µια πιο αργή δηµοσιονοµική πολιτική.

Υπό αυτήν την έννοια, είµαι µαζί µε όλους αυτούς οι οποίοι
λένε ότι τελικά ίσως είναι προτιµότερο σε αυτή τη συζήτηση που
θα ξεκινήσει για τη νέα δανειακή σύµβαση, η Κυβέρνηση που έχει
αυτή τη στιγµή τη στήριξη τριών κοµµάτων και κατά βάση είναι
περισσότερο ενισχυµένη, να προσπαθήσει να διαπραγµατευτεί
και να ζητήσει περισσότερα χρήµατα, έτσι ώστε η χώρα να ακο-
λουθήσει µια πιο αργή δηµοσιονοµική προσαρµογή, για να µην
παραστεί ανάγκη να κάνει την παραµικρή παρέµβαση. 

Εκείνο το οποίο είχαµε πει ευθύς εξαρχής, κύριε Παπαδη-
µούλη, αν και σας βλέπω ότι γελάτε, γιατί προφανώς δεν σας
αρέσει αυτή η απάντηση, αλλά δεν υπάρχει άλλος τρόπος, κύριε
Παπαδηµούλη, αν έχετε κάποιον άλλον τρόπο, µε πολύ µεγάλη
χαρά…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Αν µου δώσει το λόγο ο κύ-
ριος Πρόεδρος, θα εξηγήσω γιατί χαµογελώ.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Εγώ δεν άκουσα να κατατίθεται στη συζήτηση που κάναµε
για τον προϋπολογισµό κάποια εναλλακτική πρόταση. 

Εκείνο, λοιπόν, το οποίο λέω είναι ότι, ναι, στόχος και επιδίωξη
είναι να εφαρµοστούν όλα τα µέτρα, τα οποία ψηφίστηκαν µε την
τελευταία παρέµβαση η οποία έγινε τον Οκτώβριο έτσι ώστε η
χώρα µας πραγµατικά να µπορεί να κινηθεί µέσα στις προβλέ-
ψεις που έχει κάνει ο προϋπολογισµός. Από εκεί και πέρα, όµως,
ισχύει το απόσπασµα το οποίο σας διάβασα από την οµιλία του
Πρωθυπουργού ότι η χώρα και η Κυβέρνηση, η οποία έχει ένα
συγκεκριµένο χρονικό ορίζοντα, θα τηρήσει όλες τις δεσµεύσεις
τις οποίες έχει αναλάβει, πάντοτε µε την απαιτούµενη κοινωνική
ευαισθησία, έτσι ώστε να µη θιγούν πλέον αυτοί, οι οποίοι δεν
µπορούν να συνεισφέρουν άλλο σε αυτές τις τόσο δύσκολες
στιγµές για τους αδύναµους πολίτες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Εγώ σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Εισερχόµεθα τώρα στην
τέταρτη µε αριθµό 324/13-12-2011 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή του Λαϊκού
Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Βαΐτση Αποστολάτου, προς τον
Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε την κατάρρευση
τµήµατος της γέφυρας Ντε Μποσέ στο Αργοστόλι Κεφαλληνίας. 

Στην επίκαιρη ερώτηση του Αντιπροέδρου κ. Βαΐτση Αποστο-
λάτου θα απαντήσει ο Υπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού κ.
Παύλος Γερουλάνος.

Παρακαλείται ο Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού στην Α’ Πειραιώς κ. Βαΐτσης
Αποστολάτος να διατυπώσει την ερώτησή του.

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Σας Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, τη γέφυρα του
Ντε Μποσέ την ξέρετε καλύτερα από µένα. Πρόσφατα ένα τµήµα
της, µήκους δεκαεπτά µέτρων και πλάτους τριών, δεν άντεξε και
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κατέρρευσε λόγω της καθίζησης που έχει υποστεί από την κα-
ταπόνηση που δεχόταν από τη διέλευση των αυτοκινήτων.

Πέραν, όµως, του γεγονότος αυτού καθαυτού, που αποτέλεσε
και την αφορµή για τη συγκεκριµένη ερώτηση, το µείζον είναι ότι
ήταν γνωστό ήδη από το 2005 -εδώ και έξι χρόνια δηλαδή- ότι
στο σηµείο της κατάρρευσης είχε δηµιουργηθεί µία ρήξη επί του
οδοστρώµατος της γέφυρας που ενώνει την πρωτεύουσα του
νησιού µε το Δράπανο. Έκτοτε οι επιστήµονες έκρουαν συνεχώς
τον κώδωνα του κινδύνου τονίζοντας στις αρµόδιες αρχές ότι το
µνηµείο βρισκόταν σε οριακή κατάσταση. 

Μιλάµε για ένα µνηµείο το οποίο είναι γνωστό από τον Ελβετό
Ταγµατάρχη Κάρολο Φίλιππο Ντε Μποσέ, που το έκανε για την
εξυπηρέτηση των αναγκών αυτής της νέας πρωτεύουσας. Αρ-
χικά ήταν µια θεµελιωµένη σε ξύλινους πασσάλους γέφυρα και
τη µορφή αυτή την πήρε το 1848. Αυτά τα λέω γι’ αυτούς που
µας παρακολουθούν, γιατί εσείς τα ξέρετε πάρα πολύ καλά. Τα
ξύλινα τµήµατα της γέφυρας αντικαταστάθηκαν από ελλειπτικά
λίθινα τόξα. Αποτελείται από τρία τµήµατα και σήµερα -αυτό είναι
το σηµαντικό- είναι από τα πιο σπουδαία µνηµεία της νεότερης
ιστορίας της Κεφαλλονιάς µας, από τις µεγαλύτερες λίθινες γέ-
φυρες της Ευρώπης, παρά το γεγονός ότι µετά το 1953, δηλαδή,
µετά τον καταστροφικό σεισµό της Κεφαλλονιάς, ξεκίνησε η πε-
ρίοδος της φθοράς της.

Γνωρίζω όλες τις ανακοινώσεις του Υπουργείου σας και την
οδηγία που είχατε δώσει για να διακοπεί πλήρως η κυκλοφορία
των αυτοκινήτων. Γνωρίζω, επίσης, ότι τα έργα για τη στήριξή
της έχουν ενταχθεί µεν στο ΕΣΠΑ, δεν έχουν, όµως, προχωρήσει
λόγω των ενστάσεων.

Παρ’ όλα αυτά, το αποτέλεσµα -ανεξαρτήτως του ποιος φέρει
την ευθύνη- είναι ότι αυτήν τη στιγµή η κατάρρευση αποτελεί δυ-
στυχώς γεγονός, ευτυχώς χωρίς θύµατα, µε µια πληγή, όµως,
για τους κατοίκους της Κεφαλλονιάς: όλους τους Κεφαλλονίτες
ανά την Ελλάδα και τον κόσµο, τους Άγγλους, τους Γάλλους,
τους Ιταλούς, όλους αυτούς που αγαπούν µε το δικό τους τρόπο
το νησί µας.

Δεδοµένων όλων τούτων, ερωτάσθε για ποιο λόγο σηµειώθηκε
τέτοια ολιγωρία ως προς την αποκατάσταση του τµήµατος της
γέφυρας µε αυτό το αποτέλεσµα της κατάρρευσης και τι µέτρα
θα λάβετε για τη συνολική αποκατάσταση, συντήρηση, ανάδειξη
του συγκεκριµένου µνηµείου που αποτελεί κοµµάτι της νεότερης
ιστορίας του νησιού, της Ελλάδας και αν είναι δυνατόν και κάθε
πολίτη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κύριο
Αντιπρόεδρο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, εννέα φοιτητές και φοιτήτριες και µία καθηγή-
τρια του Τµήµατος Επικοινωνίας, Μέσων και Πολιτισµού του Παν-
τείου Πανεπιστηµίου Αθηνών.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλείται ο Υπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού, κ. Παύ-
λος Γερουλάνος να λάβει το λόγο.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θεώρησα σηµαντικό να απαντήσω ο ίδιος σε αυτή την ερώ-
τηση, κύριε Βαΐτση Αποστολάτε, γιατί κατ’ αρχάς, όταν κάνει µια
ερώτηση ο Αντιπρόεδρος της Βουλής αυτό κάτι σηµαίνει. Κατά
δεύτερον, διότι ξέρω ότι και εσείς και εγώ αυτή την ερώτηση την
αντιµετωπίζουµε από µια βαθιά αγάπη για το νησί µας. Και ο τρί-
τος λόγος είναι γιατί θεωρώ ότι η ερώτησή σας αφορά ένα θέµα,
το οποίο δείχνει σε πολύ λίγα λεπτά όλη την κακοδαιµονία του
ελληνικού δηµοσίου. 

Ό,τι έχει πάει στραβά σε αυτό κράτος και ό,τι ευθύνεται για
το ότι βρισκόµαστε εδώ που βρισκόµαστε σήµερα, µπορεί να το
βρει κανείς σε αυτή την έρµη τη γέφυρα του Αργοστολίου και θα
το εξηγήσω. Είναι σαν µια κακή ταινία του Χόλυγουντ, τα έχει
όλα µέσα. Έχει την ασυνεννοησία του κεντρικού κράτους µε την
περιφέρεια. Έχει απίθανη γραφειοκρατία και εκµετάλλευση δι-
οικητικών διαδικασιών µε το χειρότερο δυνατό τρόπο. Έχει δαι-
µονοποίηση των δηµοσίων υπαλλήλων, οι οποίοι προσπαθούν να

κάνουν τη δουλειά τους.
Έχει τοπικά µέσα και τοπικούς άρχοντες, οι οποίοι χαϊδεύουν

αυτιά αντί να νοιάζονται για τον τόπο τους και έχει πάνω απ’ όλα,
βεβαίως, την ατολµία του κεντρικού κράτους να δώσει µια ορι-
στική λύση στα θέµατα. 

Όλο αυτό το σκηνικό θα έπρεπε να έχει εξελιχθεί διαφορετικά.
Θα έπρεπε η τοπική κοινωνία να έρθει και να πει ότι έχουµε ένα
πρόβληµα µε τη γέφυρα. Εάν µπορεί να το λύσει, να το λύσει.
Εάν δεν µπορεί, να έρθει στο κεντρικό κράτος, το κεντρικό κρά-
τος να σχεδιάσει, να βρει τα χρήµατα, να κάνει τη διαδικασία που
χρειάζεται για να προχωρήσει ο σχεδιασµός του έργου και µετά
το κεντρικό κράτος µαζί µε την τοπική κοινωνία να δώσουν λύση
στο πρόβληµα. Έγιναν σε όλα ακριβώς το αντίθετο. Η διαδικασία
που ακολουθήθηκε ήταν µπλεγµένη, ήταν από την αρχή ως το
τέλος µια αντιπαράθεση µεταξύ όλων των φορέων που εµπλέ-
κονταν σ’ αυτήν τη διαδικασία. 

Η γέφυρα ξέρετε πότε πρωτοαποφασίστηκε να γίνει πεζόδρο-
µος; Το 1985. Ξέρετε πότε έκλεισε; Το 2005, είκοσι χρόνια µετά.
Αυτό δείχνει πόση δυνατότητα έχει το κράτος να παίρνει αποφά-
σεις και να τις υλοποιεί. Πήρε είκοσι χρόνια για ένα µνηµείο -που
όπως το περιγράψατε και εσείς, είναι ένα τοπικό αριστούργηµα
που δίνει χαρακτήρα στο νησί- για να την κλείσουν. Εντάχθηκε
το έργο στο Γ’ ΚΠΣ πριν από τρία χρόνια, απεντάχθη πάλι από
µικροτοπικά συµφέροντα και το ξαναβάλαµε στο Δ’ ΚΠΣ τώρα
και παρ’ όλα αυτά µέσα από διοικητικές διαδικασίες καθυστέρη-
σαν τον εργολάβο να µπει και τελικά ο εργολάβος µπήκε όταν
κατέρρευσε ένα κοµµάτι της γέφυρας. Αυτό σας τα λέει όλα. 

Δεν υπήρχε περίπτωση ένα τέτοιο µνηµείο, που βρίσκεται στην
προσοχή του Υπουργείου Πολιτισµού και Τουρισµού τόσα χρό-
νια, σε οποιαδήποτε άλλη χώρα να πάρει τόσο καιρό και να πρέ-
πει να υποστεί σαράντα έξι διαφορετικές διοικητικές πράξεις για
να µπορέσει να γίνει ένα έργο, το οποίο για όλους τους ανθρώ-
πους εκτός από κάποια µικροσυµφέροντα, είναι ζωτικής σηµα-
σίας για τον τόπο. 

Το καταθέτω για να υπάρχει και στα αρχεία της Βουλής. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού κ.

Παύλος Γερουλάνος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βου-
λής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Αντιπρό-
εδρος της Βουλής και Βουλευτής Α’ Πειραιά του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού κ. Βαΐτσης Αποστολάτος για να αναπτύξει
την ερώτησή του.

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, δεν νοµίζω ότι έχω να σας απαντήσω πολλά
σε όλα αυτά γιατί µε καλύψατε. Στο µόνο που ποντάρω και το
λέω λακωνικά είναι στην ευφυΐα που σας χαρακτηρίζει µέσα από
τα εξαιρετικά ελληνικά σας, να δοθεί τώρα µια λύση για αυτό το
αριστούργηµα που πρέπει για λόγους πολιτισµού να διατηρηθεί. 

Φανταζόµουν ότι θα είχα τόσο σωστή αντιµετώπιση γι’ αυτήn
τη δική µας Κεφαλλονιά που είναι τόπος σας και τόπος µου, της
ξεχωριστής, µοναδικής οµορφιάς αλλά και αρχιτεκτονικής. Νο-
µίζω ότι µετά από όλα αυτά που είπατε για τα γρανάζια της γρα-
φειοκρατίας και όλες αυτές τις αντιρρήσεις, τις βάσιµες ή
αβάσιµες, το ΕΣΠΑ, πρέπει να δοθεί λύση µια και το ζητούµενο
είναι να σώσουµε ό,τι µπορούµε από τον πολιτισµό.

Τέλειωνα αυτό το δεύτερο µέρος της ερώτησής µου µε το γε-
γονός ότι τώρα που τα χρήµατα είναι χαρτιά και δεν µετράνε,
είναι οι πέτρες, ο πολιτισµός µας, αυτές που µπορούν να µας σώ-
σουν. Και µόνο ένας αληθινός έρωτας κυριολεκτικά προς τον πο-
λιτισµό αυτού του τόπου µπορεί να κάνει ανεκτή αυτήn τη
δύσµοιρη κατάσταση που όλοι αντιµετωπίζουµε. 

Θέλω όµως παρενθετικά, µιαw και σας έχω εδώ, να εκµεταλ-
λευθώ την πολύτιµη παρουσία σας για να σας πω γι’ αυτήn την
κακοδαιµονία καθώς κινηµατογραφικά εκφράσατε και χαρακτη-
ρίσατε τα συµβαίνοντα στον ελληνικό πολιτικό δηµόσιο βίο, για
δύο µικρές λεπτοµέρειες. Η πρώτη είναι σηµαντική. Είναι το τε-
τράγωνο του κέντρου της Αθήνας, η Εθνική Βιβλιοθήκη, το Κα-
ποδιστριακό Πανεπιστήµιο, η Ακαδηµία Αθηνών, το Πνευµατικό
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Κέντρο, που είναι ό,τι πολυτιµότερο και ιερότερo ως ναοί της σο-
φίας, της γνώσης και του πολιτισµού έχουµε και παρουσιάζουν
µια εικόνα τραγική.

Υποτίθεται ότι είναι άλλα τα Υπουργεία και άλλοι οι φορείς που
µπορούν να προστατεύσουν αυτά τα έργα πολιτισµού. Θέλω να
πω όµως ότι όπως υπάρχει το Υπουργείο Προστασίας του Πο-
λίτη, που σήµερα δέχθηκε πεντακόσιες υπογραφές από κατοί-
κους στα Πατήσια, για να πουν στον αξιότιµο Υπουργό του ότι
πρέπει να δικαιολογήσει την ονοµασία του και την ετυµολογία
της, έτσι και το Υπουργείο Πολιτισµού νοµίζω ότι µε κάθε τρόπο
πρέπει να φροντίσει να βρεθεί ένας τρόπος, ώστε να µην έχουµε
αυτό το απίστευτο θέαµα στην Αθήνα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Να µε συγχωρέσετε που καταχρώµαι του χρόνου για την ερώ-
τηση. Κλείνω µε το εξής. 

Επ’ αφορµή της ερώτησής µου θα ήθελα να αναφερθώ και στη
Σκύρο, όπου οι ανεµογεννήτριες που θα γίνουν –µεσολάβησαν
αυτά µετά την ερώτησή µου για τη γέφυρα στην Κεφαλλονιά-
πρόκειται να χαλάσουν ενδεχοµένως έναν εξαίρετο οικισµό της
Eποχής του Χαλκού, της Πρώιµης και της Μέσης, της Χαλκοκρα-
τίας, όπως λέµε. 

Δεν είµαι κατά της ενέργειας του ήλιου και του ανέµου. Κάθε
άλλο. Υπέρ αυτής της «πράσινης» ενέργειας είµαι. Όµως θεωρώ
ότι το Υπουργείο σας αυτή την ώρα πρέπει να κάνει κάτι, να δεί-
ξει περισσότερη φροντίδα, ώστε να µη χαλάσει τίποτα από την
ποιότητα ζωής και προπαντός από τον πολιτισµό αυτού του
τόπου, που αντιπροσωπεύετε επάξια. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Υπουργός Πολιτισµού

και Τουρισµού κ. Γερουλάνος έχει το λόγο, προκειµένου να δευ-
τερολογήσει.  

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Αντιπρόεδρε, κατ’ αρχάς, µιας και σας αρέσουν οι ιστο-
ρικές διαδροµές, να σας πω κάτι για να σας αναπτερώσω λίγο
το ηθικό. 

Δεν είναι η πρώτη φορά που αυτό το νησί µας αλλά και το ευ-
ρύτερο ελληνικό δηµόσιο, αν θέλετε, αντιµετωπίζει τέτοια προ-
βλήµατα. Για την ακρίβεια, όταν κτίστηκε η γέφυρα Ντε Μποσέ
υπήρχαν τόσες πολλές αψιµαχίες µεταξύ των ανθρώπων οι
οποίοι εµπλέκονταν σ’ όλη αυτήν τη διαδικασία, υπήρχαν τόσες
πολλές αψιµαχίες όσον αφορά τα τοπικά συµφέροντα, που στο
τέλος ο διοικητής τότε της περιοχής είπε: «εγώ µε το ξίφος µου
θα κόψω το γόρδιο δεσµό». Δηλαδή ακόµη και τότε τα µικροσυµ-
φέροντα ήλεγχαν την κατάσταση, ώστε να µην µπορεί η κεντρική
εξουσία να κάνει τη δουλειά της. 

Πρέπει να πω ότι την ευκαιρία να λυθεί ο «γόρδιος δεσµός»
την έδωσε δυστυχώς αυτή η καταστροφή της γέφυρας, πράγµα
το οποίο επίσπευσε τις διαδικασίες. Καταφέραµε να βάλουµε τον
εργολάβο να αρχίσει να δουλεύει, ο οποίος παρεµπιπτόντως είχε
πάρει και τα χρήµατα και δεν τον άφηναν να δουλέψει λόγω κά-
ποιου χαρτιού, το οποίο χρειαζόταν από το Λιµενικό Σώµα. Επρό-
κειτο για µία πραγµατικά γραφειοκρατική αντιµετώπιση των
πραγµάτων. 

Σε ό,τι αφορά το κέντρο, θα σας πω το εξής. Εάν θέλουµε να
λύσουµε το πρόβληµα του κέντρου, όπως και αν θέλουµε να λύ-
σουµε το πρόβληµα της ανάπτυξης στην Ελλάδα ή αν θέλουµε
να λύσουµε εν γένει τα προβλήµατα του ελληνικού δηµοσίου –
και θα έβαζα και τη γέφυρα µέσα σ’ αυτά, σαν παράδειγµα- δεν
µπορούµε πλέον να λέµε ότι αυτό είναι δουλειά ενός άλλου
Υπουργείου. Δεν µπορούµε να λέµε, για παράδειγµα, ότι φταίει
το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη ή το Υπουργείο Οικονοµι-
κών ή οποιοδήποτε άλλο. Δεν γίνεται έτσι. Αυτός είναι ο τρόπος
για να µην αναλαµβάνει κανένας τις ευθύνες του. Βεβαίως κι εγώ
µπορώ να κρυφθώ πίσω από τις αρµοδιότητες του Υπουργείου
µου και να πω ότι δεν µπορώ να κάνω τίποτα για το κέντρο της
Αθήνας. 

Αυτό που χρειάζεται όµως είναι κάτι άλλο. Χρειάζεται µία δια-
φορετική και συλλογική αντιµετώπιση των πραγµάτων. Με δεδο-
µένο ότι το πρόβληµα αυτό έχει φθάσει πια και ακουµπάει κάποια

από τα πιο σηµαντικά µνηµεία της πόλης, εµείς ψάξαµε να
βρούµε λύσεις σ’ αυτό. Συνεργαστήκαµε και µε το Υπουργείο
Υγείας και µε τον Δήµο Αθηναίων και εξασφαλίσαµε 2 εκατοµµύ-
ρια ευρώ από ρήτρες βίας που είχε βάλει ο ΟΠΑΠ στις οµάδες
που ενεπλάκησαν σε βίαια επεισόδια. Είναι χρήµατα τα οποία
είχε υποσχεθεί ο ΟΠΑΠ στις οµάδες, που τα παρακράτησε λόγω
αυτών των φαινοµένων της βίας και τα αφιέρωσε, ώστε ο ΟΚΑΝΑ
να µπορέσει να χρηµατοδοτήσει προγράµµατα µεθαδόνης για
να λύσουµε ουσιαστικά και όχι επιφανειακά το πρόβληµα αυτών
των ανθρώπων οι οποίοι ζουν σ’ αυτή την περιοχή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Αυτό το λέω σαν ένα παράδειγµα, -κύριε Πρόεδρε, την ανοχή
σας παρακαλώ για ένα λεπτό- για να δείξω ότι αν συνεργα-
στούµε, πραγµατικά µπορούµε να βρούµε λύσεις που είναι πολύ
πιο ουσιαστικές και πολύ πιο µακροχρόνιες. Όσο ο καθένας λέει
«εγώ έκανα ό,τι µπορούσα» και µένει εκεί, προφανώς δεν θα
υπάρχει και λύση στα προβλήµατα.

Τώρα, σε ό,τι αφορά τις ανεµογεννήτριες, θα σας πω µια εν-
τελώς προσωπική άποψη. Αυτό το οποίο σήµερα ονοµάζουµε
φυσική καταστροφή θα πάρει άλλες διαστάσεις είκοσι χρόνια
µετά. Νοµίζω ότι θα πρέπει να ξαναδούµε γενικά την παρέµβαση
που κάνουν αυτήν τη στιγµή οι εναλλακτικές πηγές ενέργειας σε
διάφορα µέρη της Ελλάδας, τα οποία έχουν ένα ιδιαίτερο φυσικό
κάλλος. 

Είµαι από εκείνους που, όπως και εσείς, υποστηρίζουν την
πράσινη ενέργεια, τις εναλλακτικές µορφές και θεωρώ ότι είναι
απολύτως απαραίτητο να πάµε εκεί και όσο πιο γρήγορα γίνεται. 

Όµως, η πραγµατικότητα είναι πως η τεχνολογία, όπως υπάρ-
χει σήµερα, θα δηµιουργήσει προβλήµατα στο µέλλον. Ακόµη,
τον κόσµο µπορεί να τον συνεπαίρνει η πολύ πιο καθαρή ενέρ-
γεια που παράγεται από αυτές τις µορφές, αλλά δεν υπάρχει αµ-
φιβολία πως αν δεν προσέξει κανείς, µπορεί να δηµιουργήσει
αισθητικά προβλήµατα σε περιοχές και να καταστρέψει διάφορα
µνηµεία. 

Το Κεντρικό Αρχαιολογικό Συµβούλιο αυτό το έχει λάβει υπ’
όψιν και σε ότι αφορά είτε φωτοβολταϊκά είτε ανεµογεννήτριες
κοιτά όσο µπορεί να προστατέψει τα µνηµεία και τις ευαίσθητες
περιοχές από αυτά, ουσιαστικά, τα µηχανήµατα που παράγουν
την ενέργεια. 

Όµως, το Κεντρικό Αρχαιολογικό Συµβούλιο δεν µπορεί να
χρησιµοποιηθεί, όπως κάποιοι θα ήθελαν, για να προστατεύουµε
το περιβάλλον. Παρ’ ότι είµαι από αυτούς που πιστεύουν ότι οι
αρχαιολόγοι στην Ελλάδα έχουν κάνει πολύ περισσότερα από το
να σώσουν απλά τα µνηµεία µας –έχουν καταφέρει να σώσουν
και πάρα πολλά µέρη φυσικού κάλλους- δεν µπορεί αυτό το ΚΑΣ
να είναι πάντα η τελευταία γραµµή άµυνας του ελληνικού δηµο-
σίου απέναντι στα διάφορα έργα. 

Έχουµε προσπαθήσει και έχουµε επιταχύνει τις διαδικασίες
του Κεντρικού Αρχαιολογικού Συµβουλίου για να µη σταµατούν
οι επενδύσεις και να µπορούµε να προστατεύσουµε τα µνηµεία
µας, αλλά µέχρι εκεί. Από εκεί και πέρα, πρέπει να αναλογι-
στούµε τις επιρροές στο περιβάλλον και να παρθούν οι αποφά-
σεις από τα αρµόδια Υπουργεία και µε αυτό το γνώµονα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, η πρώτη µε αριθµό 299/12-12-2011 επίκαιρη ερώτηση
δευτέρου κύκλου του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού
Κινήµατος κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την καταβολή αποζη-
µιώσεων στους παραγωγούς του Νοµού Ηρακλείου που
επλήγησαν από τον παγετό, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος
του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε
µια µικρή µόνο αναφορά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ορίστε, κύριε Κεγκέρο-
γλου. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Το περιεχόµενο της ερώτησης
είναι πάρα πολύ σοβαρό και γι’ αυτό ακριβώς το λόγο θέλω να
πω δυο κουβέντες, παρ’ ότι ενηµερώθηκα σήµερα –αφού βέβαια
είχα έρθει από το νησί- για τη µη δυνατότητα να παρευρεθεί η
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πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης.
Κύριε Πρόεδρε, τις προηγούµενες µέρες έπληξε το Νοµό

Ηρακλείου –και συγκεκριµένα την ελαιοπαραγωγή- ένας φοβε-
ρός παγετός και µάλιστα επαναλαµβανόµενος, µε αποτέλεσµα
να έχουµε µια τεράστια ζηµιά και οι ποσότητες ελαιοκάρπου που
συλλέγονται να θεωρούνται υποβαθµισµένες και όλα αυτά σε συ-
νέχεια µιας άλλης καταστροφής στην αµπελοκαλλιέργεια. 

Αυτό έχει δηµιουργήσει ένα τεράστιο πρόβληµα στο εισόδηµα
και στη δυνατότητα των ανθρώπων να περάσουν τις µέρες των
εορτών.  Γι’ αυτό ακριβώς το λόγο η καταβολή της ενιαίας ενί-
σχυσης του υπολοίπου 50% της επιδότησης είναι τώρα αναγκαία
παρά ποτέ. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Θα ήθελα, λοιπόν, να µεταφέρετε στην πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης την ανάγκη αύριο Τρίτη να
ενηµερώσει µε µια ανακοίνωσή του τους ελαιοπαραγωγούς,
τους αγρότες του Ηρακλείου –και όλη της χώρας- για την ακριβή
ηµεροµηνία που θα καταβληθεί το υπόλοιπο 50% της επιδότη-
σης. 

Τα Χριστούγεννα είναι την Κυριακή. Αν δεν καταφέρουµε να
δώσουµε αυτό το 50%, χιλιάδες οικογένειες στην Ελλάδα και ιδι-
αίτερα στις περιοχές που επλήγησαν το προηγούµενο διάστηµα
από τον παγετό, όπως είναι ο Νοµός Ηρακλείου, δεν θα περά-
σουν Χριστούγεννα. Γι’ αυτό σας κάνω παράκληση να µεταφέ-
ρετε αυτό το αίτηµα στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και να
ενηµερώσει αύριο τους Έλληνες παραγωγούς για την ακριβή
ηµεροµηνία καταβολής της ενίσχυσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε,
κύριε Κεγκέρογλου.

Θα συζητηθεί τώρα η πέµπτη µε αριθµό 322/13-12-2011 επί-
καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεοδώρου Δρίτσα προς τον
Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης –θα απαντήσει ο
Υφυπουργός κ. Μάρκος Μπόλαρης, σχετικά µε την κυβερνητική
πολιτική για τον τρόπο λειτουργίας των φαρµακείων. 

Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Δρίτσας για να αναπτύξει
την επίκαιρη ερώτησή του.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατέθεσα αυτήν την επίκαιρη ερώτηση για

πολλούς λόγους, αλλά κυρίως γιατί αυτήν τη στιγµή έχει πραγ-
µατικά έναν επίκαιρο και επείγοντα χαρακτήρα το θέµα που θίγω,
η βιωσιµότητα, δηλαδή, των ελληνικών φαρµακείων κάτω από το
βάρος της πολιτικής που ασκείτε.

Θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, καθώς είναι επίκαιρη ερώτηση, να
έχω τον απευθείας διάλογο µε τον κύριο Υπουργό  και να µε πα-
ρακολουθεί.

Θέλω, λοιπόν, πρώτα απ’ όλα να διερευνήσω αν όντως το
Υπουργείο -να διερευνήσω και εγώ, αλλά να γίνει γνωστό και στο
ελληνικό Κοινοβούλιο και µέσω της διαδικασίας αυτής και στους
ενδιαφερόµενους φαρµακοποιούς και σε όλον τον ελληνικό λαό,
γιατί το θέµα συνδέεται µε όλη την ελληνική κοινωνία-έχει επί-
γνωση της πραγµατικότητας που εξελίσσεται σήµερα στα ελλη-
νικά φαρµακεία, δηλαδή ότι αυτήν τη στιγµή, ειδικά τους τελευ-
ταίους µήνες, είναι σε διαδικασία προϊούσας επικινδυνότητας
αυτή καθαυτή η ύπαρξη ενός ποσοστού πάνω από το 30% των
ελληνικών φαρµακείων και στα αστικά κέντα και στην περιφέρεια.

Αυτό είναι το πρώτο δείγµα. Υπάρχουν έντονες ανησυχίες, που
έχουν εντοπιστεί και από τα επίσηµα κλαδικά σωµατεία και τον
Πανελλήνιο Φαρµακευτικό Σύλλογο και τους τοπικούς συλλό-
γους των φαρµακοποιών ότι αυτό είναι µόνο η αρχή και έχουµε
και εξέλιξη.

Τα ελληνικά φαρµακεία αυτήν τη στιγµή έχουν δεχθεί µία µεί-
ωση του κύκλου εργασιών, την οποία έχουν αποδεχθεί µέχρι ένα
σηµείο αδιαµαρτύρητα και την έχουν θεωρήσει και προϊόν και
των δικών τους πολύχρονων διεκδικήσεων σε ό,τι αφορά τη µεί-
ωση της φαρµακευτικής δαπάνης, δηλαδή τη µείωση των τιµών
των φαρµάκων- αρκεί να είναι πραγµατικά εξορθολογισµένη και
δεν είναι, αλλά εν πάση περιπτώσει δεν θίγω αυτό το θέµα τώρα-
και τη µείωση του όγκου της  υπερβολικής συνταγογράφησης,
που και αυτό έχει πολλές πτυχές και παραµέτρους.

Απέναντι σε αυτό που αποτέλεσε επιλογή της Κυβέρνησης
από την αρχή -για λόγους δηµοσιονοµικούς, όµως και όχι για λό-
γους προστασίας της δηµόσιας υγείας που είναι πολύ διαφορε-
τικό πράγµα- οι φαρµακοποιοί, όχι µόνο δεν αντέδρασαν, αλλά
το δέχθηκαν. Όµως έχουν δεχθεί συστηµατική επίθεση µε διά-
φορους τρόπους στη δυνατότητά τους να έχουν καθηµερινή
επάρκεια φαρµάκων, στη δυνατότητα να πληρώνονται από τα
ασφαλιστικά ταµεία, στη δυνατότητα να έχουν από τις τράπεζες
τη σωστή αντιµετώπιση και σε πολλά άλλα ζητήµατα, που θα
αναφερθώ αναλυτικά στη δευτερολογία µου.

Η Κυβέρνηση γνωρίζει ότι κλείνουν τα ελληνικά φαρµακεία
οσονούπω; Το επιδιώκει αυτό; Θα κάνει κάτι γι’ αυτό αν δεν το
επιδιώκει; Και, εν πάση  περιπτώσει, θα αναλάβει την υποχρέωση
να εξοφλήσει τις οφειλές που έχουν τα ασφαλιστικά ταµεία απέ-
ναντι στα ελληνικά φαρµακεία;

Στη δευτερολογία µου θα εξειδικεύσω τα ζητήµατα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Θεόδωρο Δρίτσα από το ΣΥΡΙΖΑ.
Ο Υφυπουργός, κ. Μάρκος Μπόλαρης θα απαντήσει.
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, η ερώτηση όντως είναι επίκαιρη. Το θέµα,

το οποίο πραγµατεύεστε στην ερώτηση, είναι υπαρκτό. Βέβαια,
η ερώτησή σας ενέχει ένα στοιχείο υπερβολής. Ρωτάτε αν η Κυ-
βέρνηση θέλει τα φαρµακεία κι αν προτίθεται να κλείσει κάποια
από αυτά ή πολλά από αυτά.

Θέλω, λοιπόν, να σας πω, ξεκινώντας από αυτό, ότι φέτος µε
το ν. 3918� 2011 υπήρξε ειδική νοµοθέτηση για τα φαρµακεία
στην κατεύθυνση της χωροθέτησης των φαρµακείων και αύξηση
του αριθµού τους στο επίπεδο της χώρας.

Στη συνέχεια –τώρα τον Οκτώβριο- υπήρξε υπουργική από-
φαση η οποία αφορούσε το ωράριο των φαρµακείων. Και το Νο-
έµβριο, πριν από λίγες µέρες υπήρξε ερµηνευτική εγκύκλιος για
τον τρόπο της λειτουργίας των φαρµακείων, του ωραρίου των
φαρµακείων. Τα λέω αυτά, για να φθάσω στο συµπέρασµα ότι
αυτή η εργώδης νοµοθετική δουλειά του Υπουργείου είναι
σαφές ότι δεν γίνεται, γιατί υπάρχει η πρόθεση κάποιοι να κλεί-
σουν. 

Βέβαια, θέλω να πω το εξής, γιατί πρέπει κάποια στιγµή και
εµείς εδώ που συζητούµε και η ελληνική κοινωνία που προβλη-
µατίζεται παράλληλα µε εµάς και πιέζεται παράλληλα µε εµάς να
λύσουµε ένα πρόβληµα. 

Ξέρετε ότι η φαρµακευτική δαπάνη το 2004 όσον αφορά τον
τοµέα του δηµοσίου ήταν 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτή η δα-
πάνη το 2009 -µόνο το 2009- ήταν 5,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Για
το 2010 µε τις δράσεις που υπήρξαν από πλευράς του Υπουρ-
γείου µειώθηκε στα 3,8 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτή η τεράστια
αύξηση, όπως καταλαβαίνετε, δεν συνοδευόταν από αντίστοιχη
προσφορά, αναβάθµιση της προσφοράς της φαρµακευτικής κά-
λυψης των Ελλήνων ούτε είχαµε στην Ελλάδα επιδηµίες για να
δικαιολογείται αυτή η τεράστια αύξηση της φαρµακευτικής δα-
πάνης. 

Είναι, λοιπόν, σαφές ότι όταν έχουµε δηµοσιονοµικό πρό-
βληµα στη χώρα και σκύβουµε πάνω στο συµµάζεµα του δηµο-
σίου, στην αξιοποίηση του δηµοσίου χρήµατος, στον περιορισµό
των σπαταλών, οι οικονοµικές δραστηριότητες κάποιων περιορί-
ζονται. Γι’ αυτό και είδατε –το είπατε και εσείς- ότι οι φαρµακο-
ποιοί µε κατανόηση αντιµετώπισαν το ζήτηµα. 

Τώρα, η πολιτική του φαρµάκου από το Υπουργείο είναι πολύ-
πλοκη, ώστε να τη λύσω εγώ απαντώντας στην επίκαιρη ερώτησή
σας. Νοµίζω ότι µπορούµε µε άλλες ευκαιρίες να τη συζητή-
σουµε. Άλλωστε, προχθές στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέ-
σεων ο Υπουργός, οι συναρµόδιοι Υπουργοί και ο Ανδρέας
Λοβέρδος και ο Γεώργιος Κουτρουµάνης και οι Γενικοί Γραµµα-
τείς των Υπουργείων αναφέρθηκαν αναλυτικά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. Δεν παραβιάζω το χρόνο. Θα επα-
νέλθω, γιατί απάντησα µόνο στο ένα κοµµάτι της επίκαιρης ερώ-
τησης. Θα απαντήσω στο δεύτερο κοµµάτι -που ίσως έχει και
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περισσότερο ενδιαφέρον- στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό κ. Μάρκο Μπόλαρη. 
Ο Βουλευτής Α’ Πειραιά και Νήσων του ΣΥΡΙΖΑ κ. Θεόδωρος

Δρίτσας έχει το λόγο. 
Ορίστε, κύριε Δρίτσα, έχετε το λόγο για τρία λεπτά. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, φοβάµαι ότι από την

απάντηση που πήρα µέχρι στιγµής επιβεβαιώνεται ότι το Υπουρ-
γείο –και όχι ειδικά ο κύριος Υπουργός- δεν γνωρίζει το πρό-
βληµα. Δεν είναι υπερβολικά αυτά που λέω. Είναι στοιχεία από
τους φαρµακευτικούς συνεταιρισµούς και από τους φαρµακευ-
τικούς συλλόγους και είναι µία πραγµατικότητα. 

Αυτήν τη στιγµή η αλυσίδα φέρνει διαδοχικές συνέπειες. Το
κράτος δεν πληρώνει τα φαρµακεία, οι τράπεζες θεωρούν ότι τα
φαρµακεία είναι επισφαλείς επιχειρήσεις -γιατί στηρίζονται στην
επισφάλεια των ασφαλιστικών ταµείων- και δεν δίνουν επιταγές,
οι εταιρείες κόβουν την πίστωση, κόβουν κάθε δυνατότητα, απαι-
τούν άµεση καταβολή των χρηµάτων για να αγοραστούν τα φάρ-
µακα, οι ελλείψεις είναι πολύ µεγάλες στα φάρµακα και κάθε
φαρµακοποιός για να ανταποκριθεί στις ανάγκες των ασθενών
που προσέρχονται στοκάρει, όποτε και όταν βρει τα φάρµακα
που είναι σε έλλειψη. Όλο αυτό το ντόµινο διαµορφώνει ένα
ασφυκτικό περιβάλλον. Αυτά οφείλονται στη δική σας πολιτική.
Πράγµατι, έρχονται κατασχετήρια στα φαρµακεία. Έχουµε
τριάντα στον Πειραιά, εκατό στην Αττική, ένα σωρό στην υπό-
λοιπη Ελλάδα. Αυτά είναι πραγµατικότητα. 

Από αυτήν την άποψη, κύριε Υπουργέ, η µείωση της φαρµα-
κευτικής δαπάνης δεν είναι η εξήγηση. Είναι όλα τα υπόλοιπα.
Με τη µείωση της φαρµακευτικής δαπάνης και των τιµών των
φαρµάκων θα µπορούσαν να επιβιώσουν τα φαρµακεία, τα οποία
-να αναφέρουµε κιόλας- δεν είναι απλώς εµπορικές επιχειρήσεις.
Υποκαθιστούν -µπροστά στην αδυναµία του κράτους να οργα-
νώσει πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας- πολλές φορές µε σηµαν-
τική επιτυχία το ρόλο της µονάδας πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας. Υπάρχει µεγάλη παράδοση σε αυτόν το χώρο για την κά-
λυψη τέτοιου είδους αναγκών.

Όσον αφορά τα φάρµακα υψηλού κόστους, υπάρχει τεράστια
ταλαιπωρία των ασθενών, κύριε Υπουργέ! Στα φαρµακεία του
ΕΟΠΠΥ αναζητούν ποιο απ’ όλα θα έχει το φάρµακο! Δεν είναι
εµπορικό το ζήτηµα για τα φαρµακεία! Δεν κερδίζουν τίποτα τα
φαρµακεία από τα φάρµακα υψηλού κόστους! Όµως, οι ασθενείς
καταταλαιπωρούνται! 

Η βιωσιµότητα του ΕΟΠΠΥ υπάρχει; Είναι µία απειλή που κρέ-
µεται για το πρώτο τρίµηνο του 2012. Θέλετε να µειώσετε το πο-
σοστό κέρδους, όπως έχει εξαγγείλει ο κ. Λοβέρδος. Θα το
επιχειρήσετε; Ξέρετε τι κάνετε αν σχεδιάσετε τέτοιου είδους
λύση; Θα υπάρξει πλήρης εξαφάνιση των φαρµακείων! Λέγατε
για «άνοιγµα» και για ευκαιρία για νέους φαρµακοποιούς. Πού
θα τους στείλετε αυτούς τους νέους φαρµακοποιούς; Κατευ-
θείαν στην καταστροφή!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Οι προτάσεις των συλλόγων είναι πολύ συγκροτηµένες και
πολύ συγκεκριµένες. Εσείς τις αγνοείτε. Είναι απόσταγµα και επι-
στηµονικής διερεύνησης αλλά και βιωµάτων. Συνεργαστείτε µε
τον Πανελλήνιο Φαρµακευτικό Σύλλογο και τους συλλόγους των
φαρµακοποιών και ακούστε τις προτάσεις τους! Έχουν πολλά να
δώσουν, όχι σε σας αλλά στην ελληνική κοινωνία, γιατί είναι ένας
κλάδος που αυτήν τη στιγµή µπορεί να προσφέρει. Ούτε ένα
φαρµακείο δεν πρέπει να κλείσει! Όλα παίζουν σηµαντικό ρόλο!
Και εσείς τι κάνετε; Θα επανέλθω µετά από έναν ή δύο µήνες και
θα δούµε ποιος θα δικαιωθεί! Δεν κάνω φθηνή πολιτική. Προει-
δοποιώ για πραγµατικότητες, καθώς έχω τη δυνατότητα να τις
γνωρίζω πάρα πολύ καλά. Μην προσπερνάτε µε εύκολη απάν-
τηση τόσο σοβαρά ζητήµατα. Δεν αφορούν µόνο τον κλάδο των
φαρµακοποιών, αλλά το σύνολο των πολιτών που προσέρχονται
στα φαρµακεία, για να εξυπηρετηθούν και να καλύψουν τις ανάγ-
κες τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το ζήτηµα, λοιπόν, έχει πολλαπλές διαστάσεις και σας ενηµε-

ρώνω ότι για ένα µέσο φαρµακείο το ποσοστό δαπανών λειτουρ-
γίας ξεπερνά το 18%, ενώ για ένα µικρό φαρµακείο ξεπερνά το
10%-12%! Τι ποσοστό κέρδους θα µειώσετε; 

Από εκεί και πέρα, για τα ζητήµατα των ελλείψεων, της αντι-
µετώπισης της εξόφλησης των λογαριασµών, για όλα αυτά τα
ζητήµατα πρέπει να πάρετε θέση. Ο κίνδυνος είναι πολύ µεγά-
λος. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος):  Ευχαριστούµε τον

κ. Δρίτσα.
Ο Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Μάρκος

Μπόλαρης έχει το λόγο.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, θέλω να σας πω ότι µου κάνει κατάπληξη

το γεγονός ότι αντιπαρέρχεστε την πραγµατικότητα του 2004 µε
τα 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ φαρµακευτικής δαπάνης, µέχρι το
2009 µε τα 5,5 δισεκατοµµύρια ευρώ φαρµακευτικής δαπάνης
και δεν κάνετε κανένα σχόλιο! Όµως, να ξέρετε, κύριε συνά-
δελφε, ότι αυτά τα χρήµατα λείπουν από τα δηµόσια ταµεία και
αυτά τα χρήµατα εξακολουθούν και λείπουν, γιατί δεν εφαρµό-
ζεται η ηλεκτρονική συνταγογράφηση! Δεν έχει περάσει, δεν έχει
υιοθετηθεί από όλους, δεν έχουµε τις περιστολές που χρειάζε-
ται! Έχουµε ανεξέλεγκτη σε ικανό αριθµό και βαθµό συνταγο-
γράφηση. Μας λείπουν χρήµατα από τα δηµόσια ταµεία αδικαιο-
λόγητα!

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Μέχρι τώρα την έχετε ανεξέλεγκτη; Ε,
τότε να απολογηθείτε!

ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Προφανώς δεν µας παρακολουθείτε και προφα-
νώς δεν ξέρετε την εργώδη προσπάθεια που γίνεται, για να
εφαρµοστεί το σύστηµα από όλους τους γιατρούς, ακόµα και απ’
αυτούς που αρνούνται να το εφαρµόσουν!

Θέλω, λοιπόν, να σας πω ότι είναι πάρα πολύ εύκολο να απο-
δεχόµαστε όλα τα αιτήµατα και να υπερθεµατίζουµε! Αυτό είναι
το καλό, το εύκολο! Έτσι φθάσαµε, όµως, στο αδιέξοδο της
χώρας, υιοθετώντας όλα τα αιτήµατα! Αυτή είναι η κατάσταση! 

Θέλω να σας πω ότι ο ΟΠΑΔ το 2009 είχε οφειλές µόνο προς
ιδιώτες 1 δισεκατοµµύριο ευρώ! Λειτουργούσε σαν Οργανισµός.
Το διαχειριστικό πρότυπο το οποίο είχε ήταν ανεπαρκές! Οι χρη-
µατοδοτήσεις που είχε, το οδηγούσαν κάθε φορά σε τεράστια
ελλείµατα!

Σήµερα που συζητούµε την επίκαιρη ερώτησή σας –και σας
ευχαριστώ γι’ αυτήν την ερώτηση- η οφειλή του ΟΠΑΔ που υπάρ-
χει προς τους ιδιώτες είναι 250 εκατοµµύρια ευρώ! Θα µου πείτε
«είναι λίγο;»! Είναι τεράστιο! Όµως, είναι το ένα τέταρτο του
ποσού που χρωστούσε ο ΟΠΑΔ στους φαρµακοποιούς, στους
ιδιώτες, το 2009, τέτοιες µέρες πριν από δύο χρόνια!

Θέλω να σας πω επιπλέον, για να κλείσω την ερώτηση, ότι την
περασµένη εβδοµάδα, πριν από τρεις τέσσερις ηµέρες, έγινε συ-
νάντηση στο Υπουργείο Οικονοµικών στην οποία ήταν ο κ. Σαχι-
νίδης µε τον Πρόεδρο του ΟΠΑΔ, κ. Σουλιώτη και εκπροσώπους
των φαρµακοποιών. Η συζήτηση λοιπόν η οποία έγινε, είναι δρο-
µολόγηση εξόφλησης των οφειλών του ΟΠΑΔ προς τα φαρµα-
κεία για το 2011. Τις ηµεροµηνίες για τη διαδικασία της διευθέ-
τησης θα τις ανακοινώσει το καθ’ ύλην αρµόδιο Υπουργείο. 

Εµείς, παρακολουθώντας από την πλευρά του Υπουργείου
Υγείας τα σχετικά µε τον ΟΠΑΔ, είµαστε σε θέση να πούµε ότι
είναι σε πολύ καλό δρόµο το θέµα της διευθέτησης των οφειλο-
µένων για το 2011.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

Υφυπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Μάρκο Μπό-
λαρη. 

Εισερχόµεθα στην τρίτη δευτέρου κύκλου, µε αριθµό 327/13-
12-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Μαυρίκου προς τους Υπουρ-
γούς Εσωτερικών και Οικονοµικών, σχετικά µε την καταβολή της
µισθοδοσίας των εργαζοµένων που µεταφέρθηκαν ή µετατάχθη-
καν από τις νοµαρχιακές αυτοδιοικήσεις στις περιφέρειες και
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τους δήµους. 
Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Μαυρίκου θα απάντηση ο Υφυ-

πουργός Εσωτερικών κ. Πάρης Κουκουλόπουλος.
Το λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Μαυρίκος, από το Κοµµουνιστικό

Κόµµα Ελλάδας, για δύο λεπτά, για να αναπτύξει την ερώτησή
του. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, δεν είναι η πρώτη φορά που φέρνουµε το ζή-

τηµα των εργαζοµένων που µεταφέρθηκαν ή µετατάχθηκαν µε
βάση το ν.3852/2010 από τις νοµαρχιακές αυτοδιοικήσεις στις
περιφέρειες και στους ΟΤΑ. Έχουµε φέρει -και επιµένουµε εδώ
στη Βουλή- το ζήτηµα που αφορά τη σταθερότητα στο να λυθεί
το πρόβληµα σε σχέση µε την πληρωµή της εργασίας τους, τους
µισθούς τους και τις νόµιµες αποδοχές τους. 

Πιστεύουµε ότι οι ρυθµίσεις αυτές που γίνονται κάθε φορά -
όπως αυτή που έγινε πριν από δύο µέρες- όπου λύνουν το θέµα
πάλι για ένα συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα, είναι διαδικασίες
πέρα για πέρα λαθεµένες. Στην ουσία, κατά την άποψή µας, εγ-
κυµονεί ανασφάλεια και αβεβαιότητα για τους ίδιους τους εργα-
ζόµενους, όταν βλέπουν ότι ενώ προσφέρουν την εργασία τους,
οι αµοιβές τους καθορίζονται για ένα διάστηµα έξι µηνών, για
ένα διάστηµα οκτώ µηνών, χωρίς να λύνεται µόνιµα και σταθερά,
όπως είναι η υποχρέωση του κράτους. 

Πιστεύουµε ότι δεν µπορεί να λυθεί το ζήτηµα µέσα από τους
ΚΑΠ, δηλαδή από τους κεντρικούς αυτοτελείς πόρους. Έχουµε
την πάγια άποψη ότι τα ζητήµατά τους πρέπει να λυθούν µε
σαφή και κατηγορηµατική διαδικασία µέσα από τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό, προκειµένου οι εργαζόµενοι να έχουν εξασφαλίσει
και την εργασία τους και τις αποδοχές τους. 

Στην κατεύθυνση αυτή ρωτάµε: Τι θα γίνει σε σχέση µε το
2012, τι θα γίνει όµως σε σχέση µε τη  µόνιµη εξασφάλιση των
αποδοχών τους κι όχι τι θα γίνει το επόµενο τρίµηνο ή το επόµενο
δίµηνο; 

Πιστεύουµε δηλαδή ότι υποχρέωση της Κυβέρνησης -και
αυτός είναι ο στόχος της παρέµβασης που κάνουµε σήµερα µε
την επίκαιρη ερώτηση- είναι να λύσει το θέµα για το επόµενο διά-
στηµα και για τη διάρκειά του, χωρίς να εγκυµονεί ανασφάλεια
και αβεβαιότητα κάθε µέρα για τους συγκεκριµένους εργαζοµέ-
νους του ν.3852, όπως ρυθµίστηκε το 2010.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μαυρίκο. 
Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Μαυρίκου θα απαντήσει ο Υφυ-

πουργός Εσωτερικών, κ. Πάρης Κουκουλόπουλος για τρία
λεπτά.  

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Η απάντηση θα µπορούσε να ολοκληρωθεί σε λίγα δευτερό-
λεπτα της ώρας, δεδοµένου ότι η ρύθµιση που υπήρξε στο πλαί-
σιο του Υπουργικού Συµβουλίου την περασµένη Πέµπτη -αφού
έχει συµπεριληφθεί συγκεκριµένη λύση στο πρόβληµα, στην
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου- ισχύει ήδη από την υπογραφή
της από τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας από την Παρασκευή. Στο
πρόβληµα έχει δοθεί µία λύση σαφέστατα πιο ικανοποιητική απ’
ό,τι µέχρι τώρα ίσχυε στη συγκεκριµένη περίπτωση των υπαλλή-
λων των δεκατριών αιρετών περιφερειών, που προηγούµενα
ήταν υπάλληλοι στις νοµαρχιακές αυτοδιοικήσεις.

Διότι, πρέπει να σας πω, κύριε συνάδελφε, ότι από το συλλο-
γικό όργανο των δεκατριών περιφερειών ζητήθηκε παράταση για
ένα εξάµηνο της ισχύουσας κατάστασης, προκειµένου να προ-
ετοιµαστούν οι δεκατρείς περιφέρειες για να διενεργούν κανο-
νικά τη µισθοδοσία. Η παράταση που δόθηκε από το Υπουργικό
Συµβούλιο αφορά όλη τη διάρκεια του µεσοπρoθέσµου, δηλαδή
το 2012, το 2013 και το 2014. Δεν πρόκειται, όµως, για µια πα-
ράταση για τρία χρόνια κάποιας αβεβαιότητας. 

Θέλω, λοιπόν, να αποκαταστήσω µερικά πράγµατα και να τα
βάλουµε µε τη σειρά. 

Ανέκαθεν από την 1/1/1995 που θεσµοθετήθηκε ο δεύτερος
βαθµός της νοµαρχιακής αυτοδιοίκησης και από την 1/1/2011,
όταν ο δεύτερος βαθµός µετεξελίχθηκε σε περιφερειακή αυτο-
διοίκηση, οι µόνιµοι υπάλληλοι και οι υπάλληλοι αορίστου χρό-

νου του δευτέρου βαθµού πληρώνονται από τις κεντρικές υπη-
ρεσίες του κράτους και συγκεκριµένα από το Γενικό Λογιστήριο
σε βάρος των προβλεπόµενων αυτοτελών πόρων για το δεύτερο
βαθµό. Έτσι γινόταν πάντα και έτσι εξακολουθεί να γίνεται και
τώρα. 

Εδώ, λοιπόν, προβλήθηκε µια πραγµατική υπαρκτή αδυναµία
των περιφερειών που δεν ήταν έτοιµες να εγκαταστήσουν πλή-
ρως ένα µηχανισµό µισθοδοσίας, γιατί πρόκειται για ένα ιδιαί-
τερα λεπτό ζήτηµα. 

Και επειδή σήµερα έχουν επιβαρυνθεί οι µισθοί των εργαζοµέ-
νων -ιδιαίτερα σήµερα που οι µισθωτοί και οι συνταξιούχοι ση-
κώνουν δυσβάσταχτα και δυσανάλογα βάρη- και µάλιστα το
πολυνοµοσχέδιο επεφύλαξε µια πολύ δυσάρεστη εξέλιξη ειδικά
στους δηµοσίους υπαλλήλους, κανείς δεν έχει δικαίωµα να θέτει
εν αµφιβόλω µία ή δύο µισθοδοσίες, έστω και για διαδικαστικούς
λόγους, γι’ αυτό και υπήρξε αυτή η ρύθµιση. Και µάλιστα, πήγε
για τρία χρόνια, γιατί στον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» έχουµε γενικά ένα
πρόβληµα. Κυνηγάµε διαρκώς προθεσµίες που δεν µπορούµε να
τις προλάβουµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Όµως, επειδή δεν θέλω να καταχραστώ το χρόνο, όπως θα
σας πω και στο δεύτερο σκέλος, πιστεύω ότι σε καµµιά περί-
πτωση δεν πρέπει να πάµε τρία χρόνια. Και αυτό το λέω, γιατί
θέλω να απαντήσω στο λεπτό σηµείο που αφορά την αβεβαι-
ότητα. Δεν µπορεί και δεν πρέπει να υπάρχει αβεβαιότητα, κύριε
συνάδελφε. Δεν µπορεί και δεν πρέπει να συνεχίζεται το ίδιο κα-
θεστώς. Και θα σας εξηγήσω στη δευτερολογία µου γιατί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ. 

Το λόγο έχει ο συνάδελφος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας κ. Γεώργιος Μαυρίκος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Κύριε Υπουργέ, επειδή είπατε ότι
δήθεν λύθηκε το πρόβληµα µε τη ρύθµιση που αναφέρατε, θα
σας διαβάσω από την Εφηµερίδα της Κυβέρνησης και συγκεκρι-
µένα από το Φύλλο 222 -δηλαδή το χθεσινό- τι ισχύει για τους
υπαλλήλους που εργάστηκαν για ένα περιορισµένο χρονικό διά-
στηµα: «Για την κάλυψη των δαπανών µισθοδοσίας του ανωτέρω
προσωπικού κατά το οικονοµικό έτος 2012 µεταφέρονται µε από-
φαση του Υπουργού Οικονοµικών από τους πόρους των άρθρων
259, 260 του ν. 3852/2010 κ.λπ., στους σχετικούς κωδικούς, αριθ-
µούς εξόδων κ.λπ., του Υπουργείου Εσωτερικών τα απαραίτητα
ποσά». 

Εδώ, λοιπόν, µιλάει πάλι για ένα περιορισµένο χρονικό διά-
στηµα, δηλαδή καθορίζει τις αµοιβές αυτών των εργαζοµένων
για το 2012 πάλι µε µεταφορά ποσών και πάλι µε µεσοβέζικες,
κατά την άποψή µας, διαδικασίες, µε δεδοµένο ότι τα ποσά από
τον κρατικό προϋπολογισµό που µεταφέρονται κάθε φορά στην
τοπική αυτοδιοίκηση και σε όλα της τα επίπεδα, στον πρώτο και
δεύτερο βαθµό, είτε έχουν περιορισµό είτε αυξοµείωση είτε υπο-
χρηµατοδότηση και κατά κανόνα περικοπές.

Με βάση αυτά τα δεδοµένα, ενισχύεται και η αβεβαιότητα και
η ανασφάλεια για τους εργαζοµένους. Και δεν είναι σωστή αυτή
η ρύθµιση, όπως και η επιχειρηµατολογία ότι λύθηκε το θέµα. Οι
εργαζόµενοι δουλεύουν και µε τη ρύθµιση αυτή του 2010 µετα-
τάχθηκαν. Οι αµοιβές τους καθορίστηκαν µέχρι 31/12/2010 και
µετά µέχρι 31/12/2011. Σήµερα καθορίστηκαν πάλι για ένα πε-
ριορισµένο χρονικό διάστηµα. Αυτό το θεωρούµε απαράδεκτο,
γιατί πρόκειται για οµηρία. 

Και από αυτήν την άποψη, επιµένουµε ότι η θέση του ΚΚΕ είναι
να αµείβονται από τον κρατικό προϋπολογισµό, όπως γινόταν
παλιότερα σε προηγούµενες ρυθµίσεις και να µη συσχετίζεται η
αµοιβή τους µε τους αυτοτελείς πόρους, γιατί αυτό στην ουσία
σηµαίνει µετακύλιση του βάρους στους εργαζοµένους, στους
απλούς ανθρώπους, αλλά και επιπλέον φορολόγηση, προκειµέ-
νου να εξασφαλίζονται αυτοί οι κεντρικοί αυτοτελείς πόροι και
µέσα από αυτούς η µισθοδοσία αυτών των εργαζοµένων. Σπρώ-
χνει, δηλαδή, πιέζει τις περιφερειακές αρχές και την τοπική αυ-
τοδιοίκηση σε επιβολή πρόσθετων φόρων και πρόσθετων βαρών.

Ακόµα, θεωρούµε λάθος τη συσχέτιση της µισθοδοσίας αυτών
των εργαζοµένων µε τέλη και φόρους. 
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Απ’ αυτήν την άποψη, πιστεύουµε ότι πρέπει να σταµατήσει
αυτό το καθεστώς και υποστηρίζουµε ότι πρέπει εδώ και τώρα
να λυθεί το θέµα µία κι έξω, χωρίς χρονοδιαγράµµατα και χωρίς
µεταβατικές ρυθµίσεις

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε κι

εµείς τον κ. Γεώργιο Μαυρίκο από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας.

Ο Υφυπουργός Εσωτερικών κ. Πάρης Κουκουλόπουλος έχει
το λόγο.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω όσο γίνεται πιο καθαρά ότι
δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα και δεν πρόκειται να υπάρξει πρό-
βληµα µε τη µισθοδοσία των συγκεκριµένων υπαλλήλων που
υπηρετούν ως µόνιµοι ή µε συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου αορί-
στου χρόνου στις δεκατρείς περιφέρειες της χώρας.

Όµως, θέλω να σας πω, αγαπητέ συνάδελφε, ότι τα περί οµη-
ρείας τα ακούω από το 1994, γιατί λειτουργούσα σ’ αυτόν το
χώρο ως δήµαρχος τότε. Ήταν το αίτηµα της ΑΔΕΔΥ και ειδικό-
τερα των σωµατείων των νοµαρχιών και µετέπειτα νοµαρχιακών
αυτοδιοικήσεων που επέβαλαν ουσιαστικά την απ’ ευθείας χρη-
µατοδότησή τους διαδικαστικά από τον κρατικό προϋπολογισµό,
σε βάρος πάντα –ξαναλέω- των προβλεπόµενων από το νόµο αυ-
τοτελών πόρων για το β’ βαθµό. Αυτό πρέπει να σας πω ότι οδή-
γησε σε µία µεγάλη στρέβλωση και σε φαινόµενα, τα οποία
πρέπει όλους να µας προβληµατίσουν.

Στο β’ βαθµό εµφανίζονται καταστάσεις όπως σε µια περιφέ-
ρεια της χώρας –δεν έχει σηµασία ποια- υπηρετούν εκατόν πε-
νήντα τρεις γεωπόνοι και αναζητείται το αντικείµενό τους και δεν
είναι από τις µεγαλύτερες της χώρας. Υπάρχουν µεγάλες ανισο-
κατανοµές στο προσωπικό και δεν υπάρχει κινητικότητα από
τους υπευθύνους, ακριβώς γιατί γίνεται απ’ ευθείας µισθοδοσία. 

Προσέξτε να δείτε, ενώ θα έπρεπε σε µία ορθολογικά λειτουρ-
γούσα πολιτεία να ορίζουµε µε όσο γίνεται αντικειµενικό τρόπο
τις λειτουργικές και επενδυτικές ανάγκες των περιφερειών, κά-
νουµε ακριβώς το ανάποδο. Θεωρούµε δεδοµένο το κόστος µι-
σθοδοσίας των υπαλλήλων κάθε µιας από τις πενήντα δύο
νοµαρχιακές αυτοδιοικήσεις -δεκατρείς περιφέρειες σήµερα- και
δίνουµε και κάτι λίγα που περισσεύουν. Αντί να βρουν µια χρη-
µατοδότηση αντικειµενικά προσδιορισµένη και να κανονίζουν τις
ανάγκες τους, άρα και να προγραµµατίζουν τη µισθοδοσία των
υπαλλήλων, γίνεται ακριβώς το ανάποδο. Σας τονίζω ξανά ότι
αυτό έχει οδηγήσει σε έναν ανορθολογισµό στην κατανοµή του
προσωπικού σ’ αυτόν τον τόσο ευαίσθητο τοµέα.

Κατά συνέπεια, κύριε συνάδελφε, η µεταφορά που λέτε της
πίστωσης, προφανώς δεν µπορούσε να αφορά άλλο έτος, παρά
µόνο το οικονοµικό έτος του 2012. Η ρύθµιση αφορά όλο το µε-
σοπρόθεσµο, πλην όµως –όπως σας είπα- έχουµε συµφωνήσει
µε την ΕΝΠΕ, το συλλογικό όργανο των δεκατριών περιφερειών,
να ολοκληρώσουµε αυτήν τη διαδικασία φέτος όσο γίνεται νω-
ρίτερα, να κάνουµε δηλαδή, έναν αντικειµενικό τρόπο προσδιο-
ρισµού των χρηµάτων που πρέπει να παίρνει κάθε µια από τις
δεκατρείς περιφέρειες και να αναλάβει κάθε µια τη µισθοδοσία,
για να προβεί έτσι και σε εντοπισµό των κενών, αλλά και των πλε-
ονασµάτων που µπορεί να υπάρχουν σε διάφορους τοµείς, σε
σχέση µε το προσωπικό τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Απλά θέλω να επισηµάνω µε ένα παράδειγµα –και ολοκλη-
ρώνω, κύριε Πρόεδρε- και θέλω να καταλάβετε ότι πίσω απ’ αυτό
που σας λέω, υπάρχουν ιστορίες που τουλάχιστον πρέπει να µας
προβληµατίσουν, αν όχι να µας κινητοποιήσουν.

Μέσα ακριβώς απ’ αυτήν τη διαδικασία, που δεν πρόσεξε κα-
νένας µας, κύριε συνάδελφε, θέλω να σας πω το εξής: Έως τις
31 Δεκεµβρίου του 1994 υπηρετούσαν ως µόνιµοι υπάλληλοι
τρεισήµισι χιλιάδες γεωπόνοι. Απ’ αυτούς οι δυόµισι χιλιάδες
ήταν στις πενήντα δύο κρατικές νοµαρχίες. Όσοι έχουµε την ελά-
χιστη σχέση µε την ύπαιθρο, ξέρουµε ότι ήταν σχεδόν στο σύ-
νολό τους δίπλα στον παραγωγό. Ήταν υπάλληλοι των κρατικών
διευθύνσεων γεωργίας. Στις 31 Δεκεµβρίου του 2010 που παρέ-
δωσαν οι νοµαρχιακές αυτοδιοικήσεις στο διάδοχο θεσµό της

περιφερειακής αυτοδιοίκησης, έχουµε την εξής παράδοξη κατά-
σταση: Έχουµε τεσσεράµισι χιλιάδες µόνιµους δηµοσίους υπαλ-
λήλους γεωπόνους, στις πενήντα δύο νοµαρχιακές αυτοδιοι-
κήσεις έχουµε το �  των γεωπόνων, που υπηρετούσαν παλαιότερα
και ούτε ένας σε όλη την Ελλάδα δεν είναι δίπλα στον παραγωγό.
Κατά τα άλλα, µιλάµε για τις ανάγκες του πρωτογενούς τοµέα
και ο,τιδήποτε άλλο. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι όλα αυτά δεν είναι καθόλου απο-
συνδεδεµένα, δηλαδή, αυτό που σας έλεγα: ότι παρέµειναν οι
τότε υπάλληλοι των οργανισµών των Υπουργείων, µισθοδοτούν-
ταν κεντρικά από τον κρατικό προϋπολογισµό και πίσω απ’ όλα
αυτά τα περί οµηρείας, είχαµε αυτήν την εξέλιξη.

Θα µπορούσα να σας περιγράψω και άλλες τέτοιες καταστά-
σεις, που έχουν απόλυτη σχέση µε το ποια είναι η κατάσταση σή-
µερα στο ελληνικό δηµόσιο, είτε αυτοδιοικητικά είτε κεντρικά και
γιατί µπορεί ή δεν µπορεί να εξυπηρετήσει, όπως θα έπρεπε τις
ανάγκες της χώρας και ιδιαίτερα σήµερα που αυτή δοκιµάζεται
σκληρά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Υφυπουργό κ. Παρασκευά Κουκουλόπουλο.
Η δεύτερη µε αριθµό 315/13-12-2011 επίκαιρη ερώτηση δευ-

τέρου κύκλου του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ.  Γεωργίου
Κασαπίδη προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης, σχετικά µε την ανάγκη λειτουργίας του πρότυπου διαβη-
τολογικού ιατρείου στο Μαµάτσειο Νοσοκοµείο Κοζάνης, δια-
γράφεται λόγω κωλύµατος του κυρίου Βουλευτή και διαγράφε-
ται.

Θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 325/13-12-2011 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδο-
ξου Συναγερµού κ. Κωνσταντίνου Αϊβαλιώτη προς τον Υπουργό
Εξωτερικών, σχετικά µε τις γερµανικές πολεµικές αποζηµιώσεις.

Το λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Χαίροµαι που βλέπω τον Υφυπουργό κ. Δόλλη, έναν σοβαρό

πολιτικό και έναν άνθρωπο µε ένα συγκεκριµένο αποτύπωµα
ήθους στο δηµόσιο βίο.

Έχω υποβάλει στη Βουλή έντεκα γραπτές ερωτήσεις και
άλλες τρεις επίκαιρες ερωτήσεις προς Υπουργούς τριών διαφο-
ρετικών κυβερνήσεων εδώ και τέσσερα χρόνια για το ζήτηµα των
γερµανικών πολεµικών αποζηµιώσεων. 

Ξέρουµε όλοι ότι η Ελλάδα το 1941 αναγκάστηκε να πολεµήσει
συγχρόνως σε τρία µέτωπα: στη Βόρειο Ήπειρο κατά των φασι-
στών της Ιταλίας, στη Γραµµή Μεταξά όπου σταµάτησε τους να-
ζιστές, τους γερµανούς και γι’ αυτό το λόγο οι ίδιοι προχώρησαν
σε άνανδρη επίθεση µέσω Σκοπίων, ανοίξανε τρίτο µέτωπο για
να µπορέσουν να κάµψουν την ελληνική αντίσταση, η οποία ήταν
νικηφόρα και στη Γραµµή Μεταξά, αλλά και στη Βόρειο Ήπειρο. 

Να κάνω µια παρένθεση. Είναι παράξενο ότι στα σχολεία µας
δεν διδάσκεται ότι λύγησαν οι Γερµανοί στα οχυρά της Γραµµής
Μεταξά από τα οποία δεν µπόρεσαν να περάσουν και γι’ αυτό
µας επετέθησαν µέσω της ανοχύρωτης συνοριακής γραµµής
µας µε τα Σκόπια.

Τα τριάµισι χρόνια της ναζιστικής και φασιστικής νύχτας στην
Ελλάδα η κτηνωδία Γερµανών και Βουλγάρων στη Μακεδονία και
στη Θράκη ξεπέρασε κάθε όριο. Δεν φθάνει ότι είχαµε τετρακό-
σιες χιλιάδες νεκρούς, δεν φθάνει ότι καταστράφηκαν οι υποδο-
µές µας, καταληστεύτηκε η αγροτική και κτηνοτροφική παρα-
γωγή µας, αλλά και τα αποθέµατα χρυσού της Ελλάδας, είχαµε
από πάνω και το επαίσχυντο αναγκαστικό δάνειο των 3,5 δισε-
κατοµµυρίων δολαρίων σε τιµές του 1943. Το ύψος του κατοχι-
κού δανείου –µόνο του κατοχικού δανείου- υπολογίζεται σήµερα
σε 162 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ Γάλλοι ειδικοί µιλούν για  συ-
νολική οφειλή των Γερµανών ύψους 575 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Μυστήριο παραµένει γιατί επί εξήντα πέντε χρόνια δεν ζη-
τούµε τις γερµανικές πολεµικές αποζηµιώσεις. Ο ελληνικός λαός
νοµίζω ότι πρέπει να ξέρει αν έχει αναληφθεί κρυφά η δέσµευση
να βοηθήσουµε τους Γερµανούς και να µην διεκδικήσουµε αυτά
που δικαιούµαστε. Και γιατί, όµως, να τους βοηθήσουµε; Για την
αλληλεγγύη που µας έχουν δείξει; Ή για την ευπρέπεια και το
σεβασµό µε τον οποίο µας αντιµετωπίζουν; Γιατί να βοηθήσουµε
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τους Γερµανούς;
Οι Έλληνες βλέπουν τη χώρα τους να χρεοκοπεί, ενώ θα είχε

λυτρωθεί από το δηµόσιο χρέος της και τα παρεπόµενα αν είχε
πάρει τα λεφτά που µας χρωστούν οι Γερµανοί. Έτσι, οι Έλληνες
ζητούν να µάθουν γιατί δεν τα ζητάµε και πότε επιτέλους θα γίνει
κάτι τέτοιο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Εξωτερικών κ. Δηµήτριος Δόλλης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΟΛΛΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευχαρι-

στώ τον κ. Αϊβαλιώτη διότι συνεχίζει, παρά τις δυσκολίες, να επα-
ναφέρει το θέµα των γερµανικών αποζηµιώσεων ως συνέπεια του
Β’ Παγκοσµίου Πολέµου.

Δεν πρέπει να ξεχνούµε αυτό που έγινε, αλλά την ίδια στιγµή
δεν πρέπει να αφήνουµε άλλους να ξεχνάνε τη συνεισφορά των
Ελλήνων που βασικά είχε σαν αποτέλεσµα να µπορέσουµε να
κερδίσουµε και τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο, µε την έννοια ότι κα-
θυστέρησαν οι Γερµανοί και µε την έννοια ότι όπου και να βρε-
θείς κανένας ιστορικός δεν αµφιβάλλει. Και γι’ αυτό έχουµε και
δηλώσεις, όπως του Τσόρτσιλ «οι ήρωες είναι σαν τους Έλλη-
νες», «οι ήρωες µάχονται σαν τους Έλληνες» κ.λπ..

Εντιµότατε κύριε Βουλευτά, άσχετα από την απάντηση, εύχο-
µαι να συνεχίζετε να φέρνετε το θέµα εδώ διότι είναι ένα θέµα
το οποίο δεν πρέπει να µας ξεφύγει και σας το λέω εντιµότατα.
Επίσης, µπορώ να σας πω ότι η Ελλάδα ουδέποτε παραιτήθηκε
των αξιώσεων ούτε θα παραιτηθεί, αλλά ξέρω ότι αυτό στην
απάντηση που θα σας δώσω δεν φτάνει διότι πάντα µιλάµε και
έχετε απαντήσεις από προκάτοχους Υπουργούς Εξωτερικών ότι
αυτό αποτελεί ζήτηµα µε ιστορικές, ανθρωπιστικές, πολιτικές και
νοµικές παραµέτρους και ότι λαµβάνουµε υπ’ όψιν τις συγκυρίες,
καθώς και τις διµερείς και διεθνείς σχέσεις συνεκτιµώντας τις
νοµικές, ανθρωπιστικές και άλλες παραµέτρους του ζητήµατος
και εγείρουµε τακτικά το θέµα στο πλαίσιο διµερών συναντήσεων
µεταξύ ηµών και άλλων. Επίσης, έχει ειπωθεί πολλές φορές ότι
ως νοµικό ζήτηµα παρουσιάζει πολυπλοκότητα και συνιστά αντι-
κείµενο µελέτης και αντιµετώπισης σε διεθνές επίπεδο σύµφωνα
µε τους κανόνες της έννοµης τάξης. 

Αυτό που πρέπει να σας πω είναι ότι κάναµε ένα βήµα µπρο-
στά σε σχέση µε το ζήτηµα των αποζηµιώσεων των οικογενειών
των θυµάτων σφαγής του Διστόµου. Παρεµβήκαµε στη διαφορά
µεταξύ Γερµανίας και Ιταλίας ενώπιον του Διεθνούς Δικαστηρίου
της Χάγης. Η Ελλάς διατηρεί το δικαίωµα να ανακινήσει όποια
πτυχή των γερµανικών αποζηµιώσεων τη στιγµή που θα κρίνει
καταλληλότερη προς τούτο, εκτιµώντας το σύνολο των παραµέ-
τρων. 

Επαναλαµβάνω όµως ότι είναι ένα θέµα το οποίο έχει πάρει
πάρα πολύ καιρό. Θα ήθελα µε απόλυτη ειλικρίνεια να µπορέσω
να σας πω ότι αύριο ξεκινά και µεθαύριο θα τελειώσει. Δεν
µπορώ να σας το πω αυτό, αλλά πιστεύω ακράδαντα ότι αυτό το
θέµα δεν πρέπει να αφεθεί και δεν πρέπει να σβήσει. Το αίµα των
Ελλήνων δεν µετριέται µε κανένα ευρώ και κανένα µάρκο. Οι δι-
καιολογίες ότι έπρεπε να περιµένουµε τις δύο Γερµανίες να ενω-
θούν τελείωσαν το ’90, για τη δε συνθήκη των 2 συν 4 δεν χρειά-
ζεται να σας πω. Είναι µελετηµένα αυτά και τα ξέρετε. 

Αυτό που θέλω να σας πω είναι ότι γίνεται οποιαδήποτε προ-
σπάθεια µπορεί να γίνει αυτήν τη στιγµή για να µπορέσουµε να
επαναφέρουµε το θέµα αυτό προς µία σοβαρή συζήτηση και επι-
τέλους, να το κλείσουµε ευχόµενοι ότι θα κλείσει θετικά για µας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Δόλλη.
Ο Βουλευτής Β’ Αθήνας του ΛΑΟΣ κ. Κωστής Αϊβαλιώτης έχει

το λόγο για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ

για την απάντησή σας, η οποία ήταν και πολύ ειλικρινής. Βέβαια
πρέπει να πω ότι έχετε δίκιο. Πολλές φορές έχω πάρει ως απάν-
τηση σε αλλεπάλληλες κοινοβουλευτικές ερωτήσεις που έχω
υποβάλει στη Βουλή, αρχής γενοµένης από το 2007, αυτά ακρι-
βώς που είπατε, ότι δηλαδή η Ελλάδα δεν έχει παραιτηθεί ούτε
πρόκειται ποτέ να παραιτηθεί των πολεµικών αποζηµιώσεων από

τη Γερµανία κ.λπ.. Η πραγµατικότητα όµως, αποδεικνύει ότι κά-
ποιοι «σπρώχνουν» το ζήτηµα συνεχώς και µε επιµέλεια «κάτω
από το χαλί». Δεν αναφέροµαι φυσικά σε σας. 

Ο Γερµανός καγκελάριος Έρχαρντ αναγνώρισε την οφειλή
αυτή ήδη από το 1964 και δήλωσε το 1964 ότι το αναγκαστικό
κατοχικό δάνειο προς την Ελλάδα ύψους 3,5 δισεκατοµµυρίων
δολαρίων σε τιµές του 1943 θα πληρωθεί µόλις ενοποιηθεί η Γερ-
µανία. Η ενοποίηση έγινε πριν από είκοσι ένα χρόνια και ακόµα
περιµένουµε να το ζητήσει κάποια ελληνική κυβέρνηση. Ακόµα
περιµένουµε µετά από είκοσι ένα χρόνια που έχουν περάσει από
την ενοποίηση της Γερµανίας.

Σήµερα το ύψος µόνο του κατοχικού δανείου είναι 162 δισεκα-
τοµµύρια δολάρια. Στις 2/7/2011, πριν από πέντε µήνες, ο διαπρε-
πής Γάλλος οικονοµολόγος και σύµβουλος της γαλλικής
κυβέρνησης κ. Ζακ Ντελπλά δήλωσε στη γαλλική εφηµερίδα «LES
ECHOS» ότι οι οφειλές της Γερµανίας προς την Ελλάδα είναι συ-
νολικά 575 δισεκατοµµύρια. Λέει ότι έκλεψαν οι Γερµανοί από
τους Έλληνες –πολύ σωστή διατύπωση- ακόµα και τα κορδόνια
των παπουτσιών τους -αυτό ανέφερε ο διαπρεπής Γάλλος οικο-
νοµολόγος-, δολοφόνησαν κατοίκους σε ογδόντα εννέα ελληνι-
κές πόλεις, κατέκαψαν χίλια επτακόσια ελληνικά χωριά, χάσαµε
τετρακόσιους χιλιάδες Έλληνες, καταστράφηκαν οι υποδοµές
µας, καταλεηλατήθηκαν οι αρχαιολογικοί µας θησαυροί.

Θα καταθέσω στα Πρακτικά την απάντηση του Υφυπουργού
κ. Νικητιάδη για το νεολιθικό οικισµό της Θεσσαλίας, που βρέ-
θηκε από τις ναζιστικές αρχές κατοχής το 1943 και µεταφέρθηκε
αυτούσιος και βρίσκεται σήµερα στο µουσείο Φαλσµπάουµ και
µόνο το 2010 η ελληνική Κυβέρνηση επισήµως άρχισε να τον ζη-
τάει πίσω. Είναι ένας από τους πολλούς αρχαιολογικούς θησαυ-
ρούς που εκλάπησαν από τους Γερµανούς. Η Γερµανία πλήρωσε
πολεµικές αποζηµιώσεις –κι ας µην ήταν ενιαία- και προς την Πο-
λωνία το 1956 και προς τη Γιουγκοσλαβία το 1971. Πλήρωσε πο-
λεµικές αποζηµιώσεις η Γερµανία, όχι, όµως, προς την Ελλάδα. 

Εµείς είµαστε πλέον στο τέλος του 2011 κι ακόµα παλεύουµε,
εντός κι εκτός Βουλής, να καταλάβουµε το γρίφο µε τις γερµα-
νικές πολεµικές αποζηµιώσεις και γιατί οι ελληνικές κυβερνήσεις
δεν τον εγγράφουν στον προϋπολογισµό µας ως απαίτηση έναντι
της Γερµανίας, κάτι που θα φέρει αυτόµατα σε αδιέξοδο το γερ-
µανικό κρατικό προϋπολογισµό, ο οποίος θα πρέπει να εµφανίσει
το ποσό των 575 δισεκατοµµυρίων ως διεκδικούµενο.

Εκεί, λοιπόν, θα έβλεπε η Γερµανία πόσα απίδια πιάνει ο σάκος
κι αν θα ξαναβγάλει κουβέντα για απείθαρχες χώρες µε ελλείµ-
µατα, καθώς και για τις ιδέες που έχει -όπως λέει- περί ενιαίου
τρόπου κατάρτισης και ελέγχου των προϋπολογισµών της Ευ-
ρωζώνης, ο οποίος θα καταργεί την εθνική κυριαρχία.

Επίσης, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να ξέρω αν υπάρχει πρό-
θεση συµψηφισµού αυτών που µας χρωστάει η Γερµανία µε αυτά
που της χρωστάµε, ώστε να ανακουφιστεί κάπως -µε κάποιο πρα-
κτικό τρόπο τέλος πάντων, αφού, πολύ κακώς, δεν ζητάµε τις
γερµανικές πολεµικές αποζηµιώσεις- το δηµόσιο χρέος µας και
για να αρχίσουν να αντιλαµβάνονται ο Σόιµπλε, η Μέρκελ και ο
άλλος ο Βιετναµεζογερµανός Αντικαγκελάριός της ότι η Ελλάδα
ξέρει επιτέλους κάπου να αντιδρά. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κ. Αϊβαλιώτη.

Ο Υπουργός κ. Δηµήτριος Δόλλης έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΟΛΛΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, δεν θέλω να επαναλάβω αυτά τα οποία έχουν

διαβαστεί σε αυτήν την Αίθουσα. Σας λέω µόνο ότι πιστεύω -
όπως κι εσείς- πως αυτό το θέµα πρέπει επιτέλους, να ξεκινήσει
και να λήξει. 

Το µόνο που µπορώ να σας πω όσο έχω ύπαρξη όχι τόσο πολύ
στη σηµερινή θέση, αλλά όσο έχω ύπαρξη σε αυτήν τη χώρα,
έχοντας επιλέξει να επιστρέψω, είναι το εξής: Είναι ένα από τα
βασικά θέµατα τα οποία πιστεύω πως κι εσείς κι εµείς θα µπορέ-
σουµε να προωθήσουµε µέχρι που να δικαιωθεί ο ελληνικός
λαός.

Σας ευχαριστώ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Δηµήτριο Δόλλη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η µε αριθµό 9/3/24-11-2011 επίκαιρη επερώτηση
των Ανεξάρτητων Βουλευτών κ.κ. Ντόρας Μπακογιάννη, Ελευ-
θέριου Αυγενάκη, Χρήστου Μαρκογιαννάκη και Γεωργίου Κοντο-
γιάννη, προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε τις κρατικές
επιχορηγήσεις των κοµµάτων και τα χρέη τους προς τις ελληνι-
κές τράπεζες.

Στο σηµείο αυτό, επίσης, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ έχει
οριστεί ο κ. Βασίλης Μουλόπουλος.

Το λόγο έχει η πρώτη επερωτώσα Βουλευτής, η κ. Θεοδώρα
Μπακογιάννη.

Έχετε δέκα λεπτά, κυρία Μπακογιάννη.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν ένα από τα µεγάλα προβλή-

µατα της χώρας είναι η αξιοπιστία της πολιτικής, αυτό που βιώ-
νουµε τις τελευταίες ηµέρες δεν βοηθάει για την αποκατάστασή
της. Ατέρµονες και αόριστες πολιτικολογίες, τα κόµµατα που
συγκροτούν Κυβέρνηση συνεργασίας και οι Υπουργοί, οι οποίοι
υπονοµεύουν την Κυβέρνηση συνεργασίας.

Μετά το διεθνή διασυρµό της χώρας από την κυβέρνηση Πα-
πανδρέου και το αδιέξοδο του Νοεµβρίου, πιστέψαµε, ελπίσαµε
ότι τα κόµµατα και οι πολιτικοί, µέσα από το σχηµατισµό της Κυ-
βέρνησης Παπαδήµου, θα αναλάµβαναν τις ευθύνες τους. Δυ-
στυχώς, οι εξελίξεις δεν µας δικαίωσαν. Μας διαψεύδουν.

Αντί να συµβάλουν όλοι στο να κάνουν σκληρή δουλειά για
τους τρεις µήνες και να στρέψουν όλο τους το ενδιαφέρον στην
αποκατάσταση της αξιοπιστίας της χώρας και στο αποτέλεσµα
της πολιτικής, την οποία πρέπει να κάνουν, στο ΠΑΣΟΚ ασχο-
λούνται µε υποψηφιότητες και δελφινολογίες για τη διαδοχή του
κ. Παπανδρέου και ταυτόχρονα στη Νέα Δηµοκρατία ασχολούν-
ται µε τον τρόπο µε τον οποίο θα απεµπλακούν από τις ευθύνες
της Κυβέρνησης.

Κύριε Υπουργέ, αν µπορείτε να µεταφέρετε κάτι στον Πρωθυ-
πουργό είναι ότι αυτό το παιχνίδι πρέπει να σταµατήσει. Κατά
την άποψη της Δηµοκρατικής Συµµαχίας πρέπει να καλέσει τους
Υπουργούς, οι οποίοι θέλουν να είναι δελφίνοι, να ξεκαθαρίσουν
αν θα είναι δελφίνοι ή Υπουργοί. Και αν θέλουν να είναι δελφίνοι,
να πάνε στα πολιτικά τους γραφεία να κάνουν αυτήν τη δουλειά.
Ταυτόχρονα, να καλέσει τους Αρχηγούς των υπολοίπων κοµµά-
των να στηρίξουν πραγµατικά την προσπάθεια και τη διαπραγ-
µάτευση που αυτή η Κυβέρνηση πρέπει να κάνει, διότι αλλιώς το
πρόβληµα, πράγµατι, θα είναι µεγάλο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτήν την κατάσταση ο συν-
δυασµός της βαθιάς κρίσης, το εύρος της απαξίωσης της πολι-
τικής, των θεσµών, των κοµµάτων και των πολιτικών προσώπων
καθιστούν το θέµα της χρηµατοδότησης των πολιτικών κοµµά-
των όχι απλώς ένα κρίσιµο θέµα για τη λειτουργία του πολιτεύ-
µατος, αλλά µια καθοριστική διαρθρωτική µεταρρύθµιση για το
µέλλον της χώρας.

Θα αναφερθώ σε τέσσερα βασικά δεδοµένα του προβλήµα-
τος, που οδηγούν τα κόµµατα και το πολιτικό σύστηµα στην εσω-
στρέφεια και στην αποκοπή τους από την κοινωνία. 

Πρώτο στοιχείο. Στη χώρα µας ισχύει η κρατική χρηµατοδό-
τηση των κοµµάτων. Αυτό έχει οδηγήσει τα τελευταία χρόνια να
εκταµιεύονται κάθε χρόνο από τον κρατικό προϋπολογισµό, δη-
λαδή από τους φορολογουµένους, σηµαντικά ποσά. 

Και αναφέρω: το 2010, την πρώτη χρονιά της κρίσης, εκταµι-
εύτηκαν 48,8 εκατοµµύρια ευρώ, όπως προκύπτει από τις επίση-
µες απαντήσεις που έδωσε το Υπουργείο Εσωτερικών στον κ.
Αυγενάκη. Το 2011, χρόνο βαθιάς ύφεσης και πολλών σκληρών
οικονοµικών µέτρων περιορισµού του εισοδήµατος των πολιτών,
το ποσό αυτό θα φτάσει στα 40,5 εκατοµµύρια ευρώ. Η µεγάλη
πλειοψηφία αυτών των ποσών κατευθύνεται στα δύο µεγάλα
κόµµατα, το ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Δηµοκρατία και τα λεφτά, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, είναι πολλά και δεν δικαιολογούνται.

Πρώτη κρίσιµη παρατήρηση: Έχει σηµασία από την αρχή να

επισηµάνουµε ότι υπάρχει µια στρέβλωση στο σύστηµα χρηµα-
τοδότησης πολιτικών κοµµάτων. Το ύψος της κρατικής χρηµα-
τοδότησης, τακτικής και εκλογικής, ορίζεται ως ποσοστό των
εσόδων του κρατικού προϋπολογισµού. Αυτό που ισχύει µέχρι
σήµερα πρακτικώς είναι ότι η εκταµίευση γίνεται επί των προ-
ϋπολογισθέντων εσόδων και όχι των πραγµατικών. Και όπως
πολύ καλά γνωρίζουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποτέ δεν
υπάρχουν τα προϋπολογισθέντα έσοδα, παρά µόνο όταν πρόκει-
ται να δοθούν οι χρηµατοδοτήσεις στα κόµµατα.

Έχει υπολογιστεί ότι η Ελλάδα, η χώρα που βρίσκεται στα
πρόθυρα της χρεοκοπίας, έχει την τέταρτη υψηλότερη δαπάνη
χρηµατοδότησης κοµµάτων στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Τα στοι-
χεία είναι στη διάθεσή σας, θα σας τα καταθέσουν οι συνάδελφοι
µετά. Τα ποσά που επιβαρύνουν τον Έλληνα πολίτη για τη λει-
τουργία της δηµοκρατίας, όπως σε λίγο θα ακουστεί σ’ αυτήν
την Αίθουσα, είναι µεγαλύτερα για τη λειτουργία της δηµοκρα-
τίας στην Ελλάδα από ό,τι είναι στη Γερµανία, από ό,τι είναι στη
Γαλλία, από ό,τι είναι σε άλλες χώρες και χώρες που οι πολίτες
τους δεν επιβαρύνονται δραµατικά, όπως επιβαρύνονται οι δικοί
µας. 

Δεύτερο στοιχείο. Τα κόµµατα εδώ και πολλά χρόνια δεν αρ-
κέστηκαν στα πολλά λεφτά που εισπράττουν από τον κρατικό
προϋπολογισµό, αλλά αναζητούν έσοδα από τραπεζικό δανεισµό
µε την πρωτόγνωρη και προκλητική διαδικασία της εκχώρησης
ως εγγύησης των µελλοντικών ετήσιων κρατικών χρηµατοδοτή-
σεων. 

Τα κόµµατα, κύριοι συνάδελφοι, χρωστούν συνολικά στις τρά-
πεζες το ιλιγγιώδες ποσό των 244,2 εκατοµµυρίων ευρώ. Μόνο
το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία µαζί χρωστούν 235 εκατοµµύ-
ρια ευρώ. Ως εγγύηση έχουν δώσει την επιχορήγηση που ελπί-
ζουν ότι θα πάρουν µε βάση τους αριθµούς των ψήφων που
ελπίζουν πως θα πάρουν, την ώρα που, όπως όλοι γνωρίζουµε,
ο δικοµµατισµός έχει πεθάνει και τις ψήφους να τις πάρουν απο-
κλειστικώς αποκλείεται.

Κατά τα λοιπά, όµως, οι τράπεζες χρηµατοδοτούν και χρηµα-
τοδοτούν µε εγγύηση το 2015 και το 2016. Και όπως έγραψε
πρόσφατα ο καθηγητής ο κ. Μαραντζίδης δεν ενδιαφέρονται τα
κόµµατα και δεν συµπεριφέρονται ως εντολοδόχοι του λαού,
αλλά ως σπάταλοι εισοδηµατίες µε εγγυηµένο εισόδηµα. 

Το χειρότερο είναι ότι µε αµιγώς τραπεζικά κριτήρια, βεβαίως,
δεν θα µπορούσαν να πετύχουν οποιαδήποτε δανειοδότηση. Γι’
αυτό κατέφευγαν παλαιότερα στην Αγροτική. Τώρα καταφεύ-
γουν στην Τράπεζα Αττικής, µια κρατική τράπεζα, κύριε Υπουρ-
γέ. 

Είναι προφανές ότι για να αποπληρώσουν τα κόµµατα µέχρι
το 2022 τα χρήµατα, τα οποία έχουν δανειστεί από τις τράπεζες
δεν θα πρέπει να υπάρξει καµµία άλλη χρηµατοδότηση. Δεν θα
πρέπει να χρησιµοποιούν απολύτως τίποτα από τις χρηµατοδο-
τήσεις τους. Η πρακτική του τραπεζικού δανεισµού δηµιουργεί
ερωτήµατα. Με ποια κριτήρια την ώρα που η «BLACKROCK» ερ-
χόταν στην Ελλάδα, η Τράπεζα Αττικής αποφάσισε να προχωρή-
σει σε νέο δανεισµό όλων των κοµµάτων; Με ποια κριτήρια,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Γιατί δανείζει η Τράπεζα Αττικής
κόµµατα που είναι υπερχρεωµένα την ώρα που αρνούνται να δα-
νείσουν οι τράπεζες επιχειρήσεις και αυτές κλείνουν και στέλ-
νουν κόσµο στην ανεργία και χάνονται χιλιάδες θέσεις απασχό-
λησης; Ποιες υποχρεώσεις, ποιες δεσµεύσεις γεννά για ένα
κόµµα ο δανεισµός από µια ιδιωτική τράπεζα, παραδείγµατος
χάριν από τη MARFIN; Αποδεικνύεται ότι ο τραπεζικός δανεισµός
των κοµµάτων είναι το πιο ακραίο φαινόµενο διαπλοκής όταν οι
διορισµένες διοικήσεις των κρατικών τραπεζών δανείζουν τις
ηγεσίες των κοµµάτων που τους διορίζουν σε βάρος των συµφε-
ρόντων των µετόχων και των φορολογούµενων. 

Θα σας κάνω µια απλή ερώτηση, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι: Εάν δεν πληρωθούν τα χρήµατα στην Τράπεζα Αττικής, η
Τράπεζα Αττικής θα δεσµεύσει την προσωπική περιουσία του κ.
Παπανδρέου και του κ. Σαµαρά; Ποια είναι η εγγύηση, την οποία
µπορεί να έχει; 

Από τις πληροφορίες της Δηµοκρατικής Συµµαχίας το µόνο
κόµµα –και θέλω να είµαι εντάξει τουλάχιστον σε ό,τι αφορά τις
πληροφορίες µου- που έδωσε µια υποθήκη ακίνητο είναι το Κοµ-
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µουνιστικό Κόµµα. Πήρε δάνειο και το Κοµµουνιστικό Κόµµα,
αλλά έδωσε υποθήκη ένα ακίνητο, το οποίο µε τραπεζικά κριτή-
ρια µπορεί να λειτουργεί. Εσείς οι υπόλοιποι, τι δώσατε για να
µπορεί να δικαιολογείται αυτό και να µπορεί και να δικαιολογηθεί
στον ελληνικό λαό;

Τέλος, η επιτροπή που ο νόµος έχει συστήσει για τον έλεγχο
των δαπανών των κοµµάτων, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνω-
ρίζουµε ότι δεν είναι ανεξάρτητη, γνωρίζουµε ότι προεδρεύεται
από Αντιπρόεδρο της Βουλής, µετέχει πλειοψηφία Βουλευτών
των κοµµάτων και έλεγχος πραγµατικός δεν γίνεται και ο ελληνι-
κός λαός πραγµατικά έχει ερωτήµατα και θέλει απαντήσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ δώστε µου δύο λεπτά. 
Η πραγµατικότητα έχει δείξει το εξής: Τα κόµµατα ενεπλάκη-

σαν σε ιστορίες διαφθοράς και µαύρου χρήµατος -πάντως, κα-
τηγορήθηκαν ότι ενεπλάκησαν, γιατί εγώ δεν θέλω να πω ότι
ενεπλάκησαν- γεγονός που είχε οδηγήσει σε απαξίωση και των
πολιτικών και της πολιτικής. Και τι έγινε; Τι κάναµε εµείς για να
προστατέψουµε τους εαυτούς µας, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι; Η προηγούµενη κυβέρνηση είχε προσπαθήσει να κάνει µια
επιτροπή υπό τον κ. Αλεβιζάτο και ο κ. Αλεβιζάτος θα προχω-
ρούσε και θα έφερνε στη Βουλή µια πρόταση για να µπορέσει
να λειτουργήσει ένα άλλο θεσµικό πλαίσιο για τη χρηµατοδό-
τηση των κοµµάτων. Αυτή η πρόταση δεν ήρθε ποτέ. Σιγή ιχθύος,
λες και είναι ποτέ δυνατόν να εµφανιστούν όλα τα κόµµατα της
Βουλής µπροστά στον ελληνικό λαό αύριο, να τους ζητήσουν την
ψήφο τους χωρίς να έχουν δώσει λογαριασµό. Λογαριασµό πρέ-
πει να δώσεις και για τα λεφτά των κοµµάτων, δεν µπορείς να δί-
νεις µόνο για την πολιτική σου συµπεριφορά και να διαχειρίζεσαι
τα λεφτά ελευθέρως. 

Η τελευταία µου παρατήρηση –τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευ-
τερολογία µου- είναι η εξής: Κύριε Υπουργέ, η εκκαθάριση πρέ-
πει να γίνει. Πρέπει να γίνει εκκαθάριση. Εγώ δεν έχω καµµία
αµφιβολία ότι τα 235 εκατοµµύρια δεν πρόκειται να τα δει η
Αγροτική Τράπεζα στον αιώνα τον άπαντα. Οφείλει, όµως, να
γίνει εκκαθάριση των τελευταίων είκοσι ετών των χρηµάτων που
πήγαν στα κόµµατα και των δανείων που πήραν τα κόµµατα, κόµ-
µατα, τα οποία υπήρχαν και έχουν πάψει να υπάρχουν. Τι έγινε
µε τα δάνειά τους; 

Η Κυβέρνηση έχει υποχρέωση να απαντήσει. Έµειναν τα δά-
νεια ανεξόφλητα; Χάθηκαν τα δάνεια; Τι έγινε; Πώς προτίθενται
η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρα-
τία να ξεπληρώσουν αυτά τα δάνεια; Τι εγγυήσεις έχουν δώσει;

Κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, της Νέας Δηµοκρατίας και της
Αριστεράς, καλά είναι τα µεγάλα λόγια, µε το παράδειγµα θα πει-
στεί όµως ο κόσµος. Και το παράδειγµα είναι έλεγχος, εκκαθά-
ριση και δέσµευση των κοµµάτων για επιστροφή των χρηµάτων,
που τελικώς ένα είναι βέβαιο. Δεν µπορεί και δεν πρέπει να τα
πληρώσει ο Έλληνας φορολογούµενος. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε την
κ. Ντόρα Μπακογιάννη. 

Το λόγο έχει ο κ. Ελευθέριος Αυγενάκης, Βουλευτής Ηρα-
κλείου, για πέντε λεπτά. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, την ώρα που το

δηµόσιο χρωστά σε χιλιάδες επιχειρήσεις και δεν επιστρέφει το
ΦΠΑ, την ώρα που το ΙΚΑ αδυνατεί να καταβάλει στην ώρα τους
τις συντάξεις χιλιάδων χαµηλοσυνταξιούχων που ζουν στο όριο
της φτώχειας, την ώρα που σχεδιάζετε και νέες µειώσεις σε επι-
κουρικές συντάξεις, αλλά και νέα µέτρα, την ώρα που τα ελλη-
νικά κόµµατα ήδη λαµβάνουν την τέταρτη υψηλότερη κρατική
επιχορήγηση σε όλη την Ευρώπη, την ίδια ώρα, πριν λίγες ηµέ-
ρες, υπεγράφη κατ’ εντολή των συγκυβερνούντων, ΠΑΣΟΚ, Νέας
Δηµοκρατίας και ΛΑΟΣ, η εκταµίευση της τρίτης δόσης της κρα-
τικής επιχορήγησης των κοµµάτων, προκαλώντας το κοινό αί-
σθηµα. 

Παρακαλούµε, µην προχωρήσετε σε νέους φόρους και σε αυ-
ξήσεις των αντικειµενικών αξιών, µην προχωρήσετε στην αύξηση

του ρεύµατος κατά 10% µε 15%. Αντ’ αυτού, µειώστε και περι-
κόψτε τουλάχιστον κατά 50% τις κρατικές επιχορηγήσεις των
κοµµάτων. Περικόψτε τις δηµόσιες δαπάνες. 

Τα κόµµατα δεν µπορούν να υπάρχουν και να λειτουργούν ως
κρατικοδίαιτες δοµές, κύριε Υπουργέ. Η υποκρισία σε όλο της
το µεγαλείο! Να σας θυµίσω τους αριθµούς. Το 2010, χρονιά
ύφεσης και σκληρής λιτότητας, τα  κόµµατα επιχορηγήθηκαν µε
48,8 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ για το 2011, χρονιά ακόµα σκληρό-
τερης λιτότητας για όλο τον ελληνικό λαό, τα κόµµατα έλαβαν
µέχρι αυτή την ώρα 40,5 εκατοµµύρια ευρώ. 

Να σας πω και για τα δάνεια, αν και τα είπε προηγουµένως η
κ. Μπακογιάννη. Έως σήµερα τα κόµµατα έχουν λάβει δάνεια
συνολικού ύψους τουλάχιστον 244 εκατοµµυρίων ευρώ. Πολλά,
όµως, είναι τα ερωτήµατα που προκύπτουν, κύριε Υπουργέ. Αλή-
θεια, εξυπηρετούνται τα δάνεια κανονικά µέχρι αυτή την ώρα; Τι
θα γίνει µε αυτά τα δάνεια στην περίπτωση «κουρέµατος» του
χρέους; Τι θα γίνει µε τα δάνεια της Αγροτικής Τράπεζας, κύριε
Υπουργέ, εν όψει της ιδιωτικοποίησής της; Από την άλλη, οι µέ-
τοχοι της Τράπεζας Αττικής έχουν λάβει γνώση και έχουν εγκρί-
νει τα νέα δάνεια της Τράπεζας προς τα πολιτικά κόµµατα; Τι
είδους, αλήθεια, εξαρτήσεις των κοµµάτων δηµιουργούνται από
επιχειρηµατικούς οµίλους, όπως αυτόν της MARFIN, που έχει µά-
λιστα λόγο και σε µέσα ενηµέρωσης; Τι είδους εγγυήσεις έχουν
δοθεί από κάθε κόµµα για το καθένα απ’ αυτά τα δάνεια;

Κύριε Υπουργέ, ποιος αλήθεια έχει την ευθύνη έγκρισης των
δανείων από την  πλευρά των τραπεζών και ποιος από την
πλευρά των κοµµάτων; Αλήθεια, οι διοικήσεις των τραπεζών θα
δέχονταν να δανείσουν τόσο µεγάλα ποσά ή και µικρότερα σε
ιδιώτες, εάν αυτοί έδιναν ως εγγύηση τα έσοδα από τη µελλον-
τική πελατεία τους; Πώς είναι δυνατόν τα κόµµατα να λαµβάνουν
τόσο µεγάλα δάνεια µε καθαρά υποθετικές µελλοντικές κρατικές
επιχορηγήσεις; Μήπως οι επιχειρηµατίες θεωρούνται αναξιόπι-
στοι, ενώ τα πολιτικά κόµµατα και οι Αρχηγοί τους είναι πλήρως
αξιόπιστοι και τους εγκρίνουν αφειδώς χρήµατα; 

Εδώ και πάρα πολλά χρόνια, κύριε Υπουργέ, τα κόµµατα δεν
αρκέστηκαν στα ήδη µεγάλα ποσά-έσοδα από τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό, αλλά αναζήτησαν επιπλέον έσοδα και από τον τρα-
πεζικό δανεισµό. Δηλαδή, αντί να περιορίσουν τις δαπάνες τους,
διόγκωσαν και συνεχίζουν να διογκώνουν περισσότερο το ήδη
σπάταλο κοµµατικό σύστηµα µαζί και τα υποκαταστήµατά του,
ινστιτούτα και ιδρύµατα. 

Η ευθύνη, όµως, είναι και συλλογική και ατοµική πλέον για
κάθε ξεχωριστά Βουλευτή που γνωρίζει περισσότερα και σιωπά
αυτή την ώρα. Θα αποφασίσει, αλήθεια, κάποιος εκ των Βουλευ-
τών των παλαιών κοµµάτων, έστω και από µόνος του, να πει την
αλήθεια στους πολίτες, πόσο κοστίζει η Δηµοκρατία µας; Θα µι-
λήσει κάποιος εκ των συναδέλφων που γνωρίζει ανοιχτά για τον
υπερδανεισµό των πολιτικών κοµµάτων, για τη σπατάλη δηµο-
σίου χρήµατος, για τις τακτικές και έκτακτες επιχορηγήσεις, για
τα ινστιτούτα και τα ιδρύµατα των πρώην Πρωθυπουργών και τις
πιθανές ξεχωριστές χρηµατοδοτήσεις τους; Και ποιος ξέρει
ακόµα τι άλλα θα βγουν στην επιφάνεια! Κάποιοι που γνωρίζουν,
κάνουν πως δεν καταλαβαίνουν και σιωπηλά αποφεύγουν να πά-
ρουν θέση, θεωρώντας ότι µε αυτή τη µέθοδο θα αποφύγουν την
ευθύνη.

Ελπίζω σήµερα η Κυβέρνηση Παπαδήµου και ο αρµόδιος
Υπουργός, ο κ. Γιαννίτσης, να µας απαντήσουν συγκεκριµένα
αλλά και καθαρά, γιατί αυτήν τη συζήτηση την προκαλέσαµε µε
σκοπό να εντείνουµε την προσπάθεια για ένα νέο αξιόπιστο πο-
λιτικό σύστηµα µε διαφάνεια και χρηστή διαχείριση των οικονο-
µικών από όλα τα µέρη, αυτήν που απαιτούµε από τους επιχειρη-
µατίες, µικρούς και µεγάλους. 

Το πολιτικό σύστηµα, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, δεν πρέπει
µόνο να φαίνεται, αλλά πρέπει να είναι και τίµιο στην εκπλήρωση
των απαιτήσεων και της κοινωνίας. Δεν µπορεί να συνεχίζονται
κανονικά οι χρηµατοδοτήσεις και ο υπερδανεισµός των πολιτικών
κοµµάτων, τη στιγµή που οι προβλέψεις λένε ότι ο χρόνος που
µας έρχεται θα φέρει περίπου εξήντα χιλιάδες λουκέτα σε µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις, ενώ σήµερα η ανεργία φθάνει σε επίπεδο
ρεκόρ, περίπου στο ένα εκατοµµύριο ανέργους. 

Δεν µπορούν µόνο τα κόµµατα να πληρώνονται κανονικά, στην
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ώρα τους, ενώ το δηµόσιο να χρωστά σχεδόν σε όλους τους κλά-
δους της οικονοµίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν είναι αποδεκτό, τη στιγµή που το ανήθικο χαράτσι της

ΔΕΗ έχει αφήσει χιλιάδες οικογένειες χωρίς ρεύµα γιορτινές
ηµέρες, καθώς ο κρατικός µηχανισµός ήταν εντελώς ανίκανος
δύο χρόνια πριν να εισπράξει το φόρο ακίνητης περιουσίας, την
ίδια ώρα η κρατική τακτική και έκτακτη επιχορήγηση των πολιτι-
κών κοµµάτων να µη µειώνεται ούτε µισό ευρώ. Την ώρα που
χωρίς κανέναν προηγούµενο διάλογο οι κ.κ. Παπανδρέου, Βενι-
ζέλος και Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ µειώσατε συντάξεις, µισθούς
και διαλύσατε κάθε οικογενειακό προγραµµατισµό, τα κόµµατα
κρατικοποιήθηκαν και εξελίχθηκαν σε παράγοντες ενός κρατικο-
δίαιτου συστήµατος.

Κλείνοντας, επιτρέψτε µου να υπογραµµίσω ότι ενώ ο κόσµος
πεινάει κυριολεκτικά, Βουλευτές και πρώην Βουλευτές είχαν το
θράσος να ζητήσουν και αναδροµικά. Δεν µας έπεισαν καθόλου
οι δηλώσεις του κ. Τασούλα και του κ. Έξαρχου ότι δεν υπάρχει
αξίωση από κανέναν εν ενεργεία Βουλευτή, καθώς κανείς δεν κα-
τέθεσε εγγράφως αίτηση απόσυρσης της διεκδίκησής του. Από
µόνη της η προφορική δέσµευση δεν µας λέει τίποτα.

Τέλος, επειδή πολύς λόγος έγινε για το ενδεχόµενο ύπαρξης
τραπεζικών καταθέσεων Βουλευτών στην Ελβετία, σας καλούµε,
κύριε Υπουργέ, να υποβάλετε αίτηµα προς τις αρµόδιες αρχές
της χώρας µας, ώστε να πραγµατοποιηθεί διασταύρωση µεταξύ
των ονοµάτων των νυν και πρώην Ελλήνων Βουλευτών και των
πιθανών λογαριασµών τους σε τράπεζες της Ελβετίας.

Και κάτι τελευταίο. Μέχρι αυτήν την ώρα σας έχω καταθέσει
επτά ερωτήσεις για τα θέµατα τακτικής και έκτακτης χρηµατο-
δότησης των κοµµάτων, που αφορούν τον υπερδανεισµό από
συγκεκριµένες τράπεζες, το θεσµικό έλλειµµα λειτουργίας των
κοµµάτων, τη χρηµατοδότηση των πολιτικών ινστιτούτων και
ιδρυµάτων. Όλες εκκρεµούν, είναι αναπάντητες. 

Επιτρέψτε µου να σας ενηµερώσω, κύριε Γιαννίτση, επιπλέον
ότι εκκρεµεί αναπάντητη η πρώτη ερώτηση από τις 10 Οκτω-
βρίου που έχει κατατεθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Βεβαίως, ο Κανονισµός λειτουρ-
γίας της Βουλής λέει εντός είκοσι ηµερών να δίδεται απάντηση.
Ελπίζω αυτήν τη φορά να έχετε την ευθιξία –που την έχετε, είµαι
βέβαιος, κύριε Υπουργέ- και να ανταποκριθείτε στην υποχρέωσή
σας απέναντι σε κάθε Βουλευτή, σε κάθε Έλληνα πολίτη, να µας
ενηµερώσετε και να µας απαντήσετε σύντοµα, αλλά και συγκε-
κριµένα στα ερωτήµατα που κατατέθηκαν µέσω του κοινοβου-
λευτικού ελέγχου. 

Θα σας καταθέσω στα Πρακτικά τη νεότερη απόφαση µε υπο-
γραφές των κ.κ. Καστανίδη και Γιαννίτση, µε την οποία µεταφέ-
ρατε στα ταµεία των κοµµάτων, λίγες ηµέρες πριν, µόλις 13,5
επιπλέον εκατοµµύρια. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ελευθέριος Αυγενάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα απόφαση, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κ. Αυγενάκη.

Πριν δώσω το λόγο στον κ. Μαρκογιαννάκη, έχω την τιµή να
ανακοινώσω προς το Σώµα ότι οι Υπουργοί Οικονοµικών, Εξωτε-
ρικών και Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, κατέ-
θεσαν σχέδιο νόµου: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου µεταξύ της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Ελβετικής Συνοµοσπονδίας, το
οποίο τροποποιεί τη Σύµβαση µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας και της Ελβετικής Συνοµοσπονδίας για την αποφυγή της δι-
πλής φορολογίας αναφορικά µε τους φόρους εισοδήµατος και
το Πρωτόκολλο που υπεγράφησαν στη Βέρνη στις 16 Ιουνίου
1983».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 

Ο κ. Χρήστος Μαρκογιαννάκης από το Νοµό Χανίων έχει το
λόγο για πέντε λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κυρία και κύριοι συνάδελφοι,
σπάνια συµβαίνει ή, για να ακριβολογώ, ποτέ άλλοτε δεν έχει
συµβεί στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου να αναδει-
κνύονται συµπεριφορές, που να έχουν στον απόλυτο βαθµό τη
σφραγίδα της διακοµµατικής αναλγησίας και υποκρισίας, συµ-
περιφορές που απογοητεύουν, αλλά και εξοργίζουν.

Από τη µία µεριά έχουµε µία χώρα που βρίσκεται στα πρόθυρα
της χρεοκοπίας, µία κοινωνία που υποφέρει, µία κοινωνία θύµα
µιας πρωτόγνωρης φοροµπηχτικής επιδροµής που δεν έχει όρια
κι από την οποία ζητάµε να κάνει όλο και περισσότερες θυσίες.
Χαράτσια που δεν έχουν τέλος. Μία κοινωνία που οι πολίτες της
γίνονται πτωχότεροι µέρα µε τη µέρα και που οι πεινασµένοι αυ-
ξάνουν µε γεωµετρική πρόοδο. Άνθρωποι που δεν έχουν να
φάνε, κύριοι συνάδελφοι. 

Το 2011 στην Ελλάδα της ΟΝΕ υπάρχουν παιδιά που λιποθυ-
µούν στα σχολεία από την ασιτία. Αναβιώνουν επαγγέλµατα που
είχαν εξαφανιστεί όπως µπαλωµατήδες, µανταρίστες και όλα τα
άλλα τα οποία βιώνουµε καθηµερινά. 

Ο πλέον δύσπιστος πείθεται παρατηρώντας τι συµβαίνει µε
τους κάδους απορριµµάτων και τα αποµεινάρια των λαϊκών αγο-
ρών, τι συµβαίνει µε τα συσσίτια των ενοριών που καθηµερινά
αυξάνουν εκείνοι, οι οποίοι προσέρχονται και ζητούν ένα πιάτο
φαγητό. Μία κοινωνία που δεν πιστεύει πως υπάρχει αύριο, δεν
πιστεύει ότι υπάρχει ελπίδα.

Από την άλλη µεριά η απόλυτη πρόκληση, µε αγαστή συνερ-
γασία εκείνων που φέρνουν το µεγαλύτερο µέρος της ευθύνης
για το κατάντηµα του τόπου, τους πυλώνες της δηµοκρατίας εν-
νοείται, τα κόµµατα και δη τα κόµµατα εξουσίας. Βλέπουµε, αγα-
πητοί συνάδελφοι, οξύτητα, αντιπαραθέσεις επί παντός ζητή-
µατος που προκύπτει, τεχνητές καµµία φορά, για επικοινωνια-
κούς λόγους. Όταν πρόκειται όµως «για το παραδάκι» που εισ-
ρέει στα κοµµατικά ταµεία, όλα µέλι-γάλα. Είτε αυτό είναι νόµιµο,
που δεν είναι κατ’ ανάγκη και ηθικό είτε είναι νοµιµοφανές ως
προϊόν παράνοµων δανειοδοτήσεων, είτε είναι παράνοµο. Γιατί
µη µου πείτε, κύριε Υπουργέ, έστω και αν η εκτελούσα διατεταγ-
µένη υπηρεσία Επιτροπή της Βουλής είπε ότι δεν έχει το δι-
καίωµα να ελέγξει τα οικονοµικά των κοµµάτων, ότι δεν υπάρχει
βάσιµη υπόνοια πως ένα πολύ µεγάλο µέρος από τις µίζες της
«SIEMENS» πήγε στα ταµεία των δύο µεγάλων κοµµάτων και
ενός µικρού δεξιού κόµµατος, το οποίο δεν υπάρχει σήµερα. 

Ένα ζήτηµα το οποίο τίθεται είναι το εξής: Έχουν ελεγχθεί
ποτέ τα διάφορα τιµολόγια τα οποία υπάρχουν στα κόµµατα,
κατά πόσο είναι αληθινά, κατά πόσο είναι ενδεχοµένως πλαστά
και δη πλαστά κατά το περιεχόµενο; 

Ο άνεργος, λοιπόν, ο µικροσυνταξιούχος, ο άστεγος, ο πεινα-
σµένος, ο καταχρεωµένος επιχειρηµατίας αυτά βλέπει και επα-
ναστατεί. Από τη µία µεριά είναι η φτώχεια, η κακοµοιριά και η
καταστροφή και από την άλλη η σπατάλη, η παρανοµία και το
κουκούλωµα. 

Η Δηµοκρατική Συµµαχία έκανε συγκεκριµένη πρόταση. Περι-
κοπή των χρηµατοδοτήσεων των κοµµάτων κατά 50% και τα χρή-
µατα αυτά να πάνε στο ΕΚΑΣ, να ανακουφιστεί ο συνταξιούχος
της πείνας. Αντ’ αυτού, βλέπουµε την ίδια κατάσταση.

Εκείνο όµως που είναι εξοργιστικό, είναι ο παράνοµος δανει-
σµός. Λέω «παράνοµος» κύριοι Υπουργοί και το εννοώ. Με κάθε
άνεση απευθύνονται τα δύο µεγάλα κόµµατα στις τράπεζες ιδίως
στις υπό κρατικό έλεγχο και δανείζονται αφειδώς. Αυτή η συµ-
περιφορά των ηγεσιών των κοµµάτων είναι πολιτικά ανήθικη και
είναι ανήθικη αφού χωρίς ουσιαστικά στοιχειώδη εξασφάλιση γε-
µίζουν τα ταµεία τους, όταν καθηµερινά βάζουν λουκέτο τόσες
και τόσες µικρές, µεγάλες και µεσαίες επιχειρήσεις εξαιτίας του
ότι οι τράπεζες αρνούνται και την ελάχιστη χρηµατοδότηση,
οποιαδήποτε και εάν είναι η εξασφάλιση του δανείου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό παρακαλώ την ανοχή σας.
Είναι κλασική περίπτωση, αγαπητοί συνάδελφοι, κακουργηµα-

τικής µορφής απιστίας κατ’ εξακολούθηση και εδώ υπάρχουν και
αυτουργοί και ηθικοί αυτουργοί. Αυτουργοί είναι εκείνοι οι οποίοι
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παραβιάζουν τους κανόνες χρηµατοδότησης και δίνουν δάνεια
χωρίς την εξασφάλισή τους, διότι µην µου πείτε ότι θα είναι ποτέ
δυνατόν τα 244.000.000 ευρώ να επιστραφούν. Ηθικοί δε αυ-
τουργοί είναι όλοι εκείνοι οι οποίοι πείθουν τους υπαλλήλους της
τράπεζας να παρανοµήσουν.

Κύριε Πρόεδρε, το σκάνδαλο είναι µέγα. Δεν αναδεικνύεται
βέβαια γιατί το σάπιο σύστηµα παρ’ ότι καταρρέει κάνει ότι µπο-
ρεί να προστατεύσει το δικοµµατισµό. Εδώ ισχύει η παροιµία
«κράτα µε να σε κρατώ ν’ ανεβούµε στο βουνό».

Θέλω να κάνω µια ερώτηση την οποία η κ. Μπακογιάννη προ-
ηγουµένως δεν εξειδίκευσε όσο θα έπρεπε. Υπάρχει σήµερα
κόµµα εν αναστολή και εννοώ την Πολιτική Άνοιξη, που υπάρ-
χουν πληροφορίες ότι πριν τεθεί στην αναστολή που βρίσκεται
σήµερα, είχε πάρει κάποια δισεκατοµµύρια δραχµές δάνειο. Κι
εγώ ερωτώ αν αυτά τα χρήµατα έχουν επιστραφεί ή εν πάση πε-
ριπτώσει, καθ’ οιονδήποτε τρόπο έχουν ρυθµιστεί.

Τώρα, αναφερόµενος σε αυτά που είπα προηγουµένως διερω-
τώµαι: Ελπίζει κανείς ότι θα τιµωρηθεί κανείς γι’ αυτό; Αν κρίνω
από τη δικαιοσύνη που απενεµήθη στα σκάνδαλα Χρηµατιστη-
ρίου, «SIEMENS» και των Ολυµπιακών Αγώνων, που κανένας δεν
πήγε µια ώρα φυλακή, ουδεµία ελπίς υπάρχει. Τότε θα µου πείτε:
Προς τι η συζήτηση; Λέω, εγώ ο αφελής, έστω και ένας να φιλο-
τιµηθεί, έστω και αν υπάρξει ίχνος δείγµατος φιλότιµου, και αυτό
είναι ένα κέρδος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της 

Δηµοκρατικής Συµµαχίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

κ. Χρήστο Μαρκογιαννάκη.
Ο κ. Γεώργιος Κοντογιάννης Βουλευτής Ηλείας έχει το λόγο.
Κύριε Κοντογιάννη, εκεί έχετε τους Ολυµπιακούς Αγώνες και

όχι µόνο. Σας ακούµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνά-

δελφοι, κύριοι Υπουργοί, αν τελικά υπάρχει ένα καλό που να συν-
δέεται µε την οικονοµική κρίση είναι ότι έχουν βγει στην
επιφάνεια ζητήµατα για τα οποία κατά το παρελθόν υπήρχε µια
ιδιότυπη σιωπή. Υπήρχε σιωπή, γιατί πολλοί δεν γνώριζαν, σιωπή,
γιατί κάποιοι επωφελούνταν, σιωπή, γιατί η κοινωνία τυφλωµένη
από την ψεύτικη, όπως φάνηκε, ευηµερία, µαθηµένη στο πελα-
τειακό σύστηµα, δεν είχε λόγο να αντιδράσει και όσοι αντιδρού-
σαν ήταν απλά οι «τρελοί του χωριού» ή ορθότερα οι «τρελοί»
του συστήµατος, ενός συστήµατος, βέβαια, που τώρα καταρ-
ρέει.

Τέτοια είναι η περίπτωση των επιχορηγήσεων των κοµµάτων.
Σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα στον Τύπο η Ελλάδα κατέχει την τέ-
ταρτη υψηλότερη δηµόσια χρηµατοδότηση στα πολιτικά κόµ-
µατα ανάµεσα σε είκοσι τέσσερα ευρωπαϊκά κράτη αναλογικά
µε τον πληθυσµό των χωρών. 

Στην Ελλάδα των 10.787.690 κατοίκων η κρατική χρηµατοδό-
τηση των κοµµάτων το 2010 άγγιξε τα 48.800.000 ευρώ, δηλαδή
κάθε κάτοικος καταβάλει 4,52 ευρώ προκειµένου να συντηρη-
θούν τα έξι κόµµατα. Η επίσης δοκιµαζόµενη Πορτογαλία έχει
πληθυσµό 10.637.713 κατοίκους και τα κόµµατα αυτής της
χώρας εισπράττουν από το δηµόσιο προϋπολογισµό µόλις
8.520.000 ευρώ. Δηλαδή, οι Πορτογάλοι πληρώνουν 0,80 ευρώ
για τη λειτουργία των κοµµάτων τους. Καταλαβαίνετε ότι η δια-
φορά είναι χαώδης. Το Βέλγιο µε πληθυσµό 10.666.866 κατοί-
κους δίνει στα κόµµατα 16.810.000 ευρώ ως κρατική επιχο-
ρήγηση. Δηλαδή, κάθε Βέλγος πληρώνει 1,57 ευρώ το χρόνο για
τη λειτουργία των κοµµάτων. Η Ουγγαρία, που πληθυσµιακά
συγκρίνεται µε τη χώρα µας, αφού ο πληθυσµός της είναι
10.030.975 κάτοικοι, δίνει το ποσό των 18.410.000 ευρώ ως χρη-
µατοδότηση των πολιτικών κοµµάτων. Δηλαδή, 1,84 ευρώ το
χρόνο πληρώνει κάθε πολίτης για την λειτουργία των κοµµάτων. 

Τα προαναφερόµενα ποσά, όπως καταλαβαίνετε, απέχουν πα-
ρασάγγας από τα 49.000.000 ευρώ περίπου που δόθηκαν το
2010 για τη στήριξη των κοµµάτων που λειτουργούν στη χώρα
µας.

Πέρα από την ηθική διάσταση της όλης υπόθεσης, είναι πλέον
παραπάνω από κατανοητό πως οι πρακτικές του παρελθόντος
δεν είναι δυνατόν να συνεχιστούν. Είναι αδιανόητο, κυρίες και

κύριοι, τη στιγµή που ο ελληνικός λαός βρίσκεται στα όρια της
φτώχειας και οι κοινωνικές δαπάνες συρρικνώνονται στο ελάχι-
στο, τα κόµµατα να αναλαµβάνουν 40,5 εκατοµµύρια ευρώ µόνο
για το 2011 µε τη µορφή της επιχορήγησης. Είναι αδιανόητο η
στρόφιγγα της χρηµατοδότησης από τις τράπεζες να έχει στα-
µατήσει προς τους ιδιώτες, που θέλουν να βοηθήσουν δηµιουρ-
γώντας θέσεις εργασίας, και τις επιχειρήσεις και την ίδια ώρα τα
υπερχρεωµένα κόµµατα να λαµβάνουν νέα δάνεια. 

Είναι χαρακτηριστικό πως για τα πρόσφατα δάνεια που έλαβαν
το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία από την Τράπεζα Αττικής εγ-
γυήθηκαν τα δάνεια αυτά µε βάση την επιχορήγηση του 2017.
Με άλλα λόγια τα δυο µεγάλα κόµµατα θεωρούν ως δεδοµένο
ότι οι επιχορηγήσεις θα συνεχίσουν να δίνονται και µάλιστα στο
ύψος το σηµερινό στα επόµενα χρόνια. Όχι µόνο προεξοφλούν
την ψήφο του ελληνικού λαού αλλά πιστεύουν πως τα ποσοστά
που θα έχουν ως τότε θα είναι ανάλογα µε αυτά του 2009. Και
πείτε µου: Υπάρχει κανείς µέσα σε αυτή την Αίθουσα που να πι-
στεύει πως στις επόµενες εκλογές θα έχουµε τέτοια ποσοστά; 

Και κάτι ακόµα. Αν κάποιο κόµµα, όπως η Πολιτική Άνοιξη, που
ανέφερε προηγουµένως ο κ. Μαρκογιαννάκης αναστείλει τη λει-
τουργία του, τι θα γίνει µε τα δάνεια που έχει πάρει; Τι έγινε µε
τα δάνεια που χορηγήθηκαν; Τι γίνεται σε αυτή την περίπτωση;
Ποιος πληρώνει; Πάλι ο ελληνικός λαός; Ή µάλλον είναι δανεικά
και αγύριστα; 

Όµως, η απορία µου δεν αφορά µόνο τη στάση των κοµµάτων
αλλά κυρίως τη στάση των τραπεζών. Όταν από έναν απλό πο-
λίτη προκειµένου να πάρει δάνειο ζητούνται από τις τράπεζες
ένα σωρό έγγραφα και εγγυήσεις µε τις περισσότερες φορές τα
προσκοµισθέντα στοιχεία να µην είναι επαρκή, πώς είναι δυνατόν
να προχωρούν στη χορήγηση δεκάδων εκατοµµυρίων ευρώ
προς τα κόµµατα µε εγγυήσεις ουσιαστικά ανύπαρκτες; Οι µελ-
λοντικές κρατικές επιχορηγήσεις προφανώς δεν πληρούν τους
όρους του τραπεζικού δανεισµού, ενώ δεν µπορεί να προσδιο-
ριστεί ποια θα είναι η κοινοβουλευτική δύναµη των κοµµάτων για
τα επόµενα χρόνια, για να µπορεί κανείς να τις θεωρήσει ασφα-
λές στοιχείο εγγύησης ενός δανείου. 

Έχουµε, λοιπόν, να κάνουµε µε δυο µέτρα και δυο σταθµά. Για
άλλη µια φορά αλλιώς αντιµετωπίζονται οι απλοί πολίτες και αλ-
λιώς οι ευνοηµένοι του συστήµατος, ενός συστήµατος που κα-
ταρρέει µαζί µε τα κόµµατα που το δηµιούργησαν ή το συντή-
ρησαν. Φυσικά όλο αυτό κάτι υποδηλώνει. Γιατί οι τράπεζες δεν
είναι αφελείς. Προφανώς υπάρχει διαπλοκή και συµφέροντα και
πολύ σωστά παρενέβη ο οικονοµικός εισαγγελέας ο κ. Πεπόνης,
προκειµένου να διεξαχθεί εισαγγελική έρευνα.

Εµείς στη Δηµοκρατική Συµµαχία επιµένουµε ότι πρέπει να
γίνει ουσιαστικός έλεγχος στα οικονοµικά των κοµµάτων, ο
οποίος να έχει δυο διαστάσεις. Πρώτον, ο έλεγχος στα οικονο-
µικά των κοµµάτων  πρέπει να γίνεται από µια ανεξάρτητη αρχή.
Αυτό το οποίο συµβαίνει τώρα είναι πραγµατικά προκλητικό και
ειρωνικό σε βάρος του λαού. Δεν µπορεί το έργο του ελέγχου
να αποτελεί αρµοδιότητα µιας επιτροπής στην οποία προεδρεύει
ο Αντιπρόεδρος της Βουλής και στην οποία µετέχουν κατά πλει-
οψηφία Βουλευτές όλων των κοµµάτων, δηλαδή ελεγκτές και
ελεγχόµενοι να είναι τα ίδια πρόσωπα. Για άλλη µια φορά κοροϊ-
δεύουµε τους εαυτούς µας και ακόµα χειρότερα κοροϊδεύουµε
την ελληνική κοινωνία. Δεύτερον, ο έλεγχος πρέπει να είναι
πραγµατικός, έτσι ώστε να διερευνηθεί και η ροή «µαύρου» χρή-
µατος, αλλά και οι όροι τραπεζικού δανεισµού. Γιατί, όπως φαί-
νεται, εκεί υπάρχουν καραµπινάτες υποθέσεις απιστίας και
κακοδιαχείρισης.

Και κάτι ακόµα. Πώς µπορεί να εξηγηθεί το γεγονός ότι, παρά
την χορήγηση εκατοµµυρίων προς τα κόµµατα κατά τις προ-
ηγούµενες δεκαετίες, σήµερα αυτά είναι υπερχρεωµένα; 

Και µια διευκρίνιση. Αναδεικνύοντας το πρόβληµα, δεν στρε-
φόµαστε εναντίον των υπαλλήλων των κοµµάτων. Αντίθετα, τους
βοηθούµε ουσιαστικά. Γιατί όταν και αν παίρνουν τους µισθούς
τους της τάξης των 700 ευρώ, την ίδια στιγµή οι παρέες των αρ-
χηγών πληρώνονται µε παχυλότατους µισθούς από ταµεία δεύ-
τερα ή τρίτα και µάλιστα όλοι στην ώρα τους. 

Κυρίες και κύριοι, πιστεύω ότι ήρθε η ώρα να βάλουµε το µα-
χαίρι στο κόκκαλο. Γιατί αν δεν τολµήσουµε και τώρα που είµα-
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στε το χείλος της καταστροφής, αναρωτιέµαι πότε θα το κά-
νουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον Βου-
λευτή Ηλείας κ. Γεώργιο Κοντογιάννη. 

Το λόγο έχει ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Αναστάσιος Γιαννί-
τσης. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΙΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχα-
ριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Κυρία και κύριοι Βουλευτές, η συζήτηση για την κρατική επι-
χορήγηση των κοµµάτων µε αφορµή την επίκαιρη επερώτηση
της Προέδρου της Δηµοκρατικής Συµµαχίας και των Βουλευτών
της, έχει πολλαπλό ενδιαφέρον, καθώς µας οδηγεί ευθέως σ’ ένα
από τα κρίσιµα θέµατα λειτουργίας της κοινοβουλευτικής δηµο-
κρατίας.

Μετά από τις τοποθετήσεις που έγιναν εδώ και τα ερωτήµατα
που τέθηκαν  στην επερώτηση αλλά και στην προφορική ανά-
πτυξη, θεωρώ σκόπιµο να θυµηθούµε τρία ζητήµατα: ποια ήταν
η πολιτική νοµιµοποιητική βάση του µέτρου της χρηµατοδότη-
σης, όταν πρωτοξεκίνησε στην Ελλάδα το 1984 και στη συνέχεια
µε τις τροποποιήσεις το ’96 και το 2002, ποια είναι τα δεδοµένα
της σηµερινής πραγµατικότητας και ποιο είναι ή θα µπορούσε
να είναι σήµερα το ζητούµενο. 

Για την πολιτική νοµιµοποιητική βάση της χρηµατοδότησης
των κοµµάτων, σε συνδυασµό και µε τον έλεγχο των οικονοµικών
τους, όπως και των οικονοµικών των υποψηφίων Βουλευτών,
ανατρέχοντας και σταχυολογώντας από τις αιτιολογικές εκθέ-
σεις των νοµοθετικών παρεµβάσεων που έγιναν, υπενθυµίζω ότι
η χρηµατοδότηση αυτή είχε ως στόχους: πρώτον, τη διεύρυνση
της δηµοκρατίας. Δεύτερον, την εξασφάλιση της επαρκούς χρη-
µατοδότησης των κοµµάτων, ώστε να µην εξαρτώνται από ιδιώ-
τες χρηµατοδότες, να έχουν οικονοµική αυτοτέλεια, ελευθερία
στην έκφραση και στη δράση τους. Τρίτον, τη συγκράτηση του
αυξανόµενου σκεπτικισµού των πολιτών απέναντι στους πολιτι-
κούς και στα κόµµατα, µε τη γνωστή κρίση αξιοπιστίας. Τέταρ-
τον, την ανακοπή της ανόδου µορφών µηδενιστικού λαϊκισµού
και πέµπτον, την εξασφάλιση µιας ισορροπίας µεταξύ κρατικής
και ιδιωτικής χρηµατοδότησης, ώστε αφ’ ενός να ενισχύονται τα
κόµµατα αλλά και αφετέρου να αποτραπεί ο κίνδυνος της εξάρ-
τησής τους από ιδιωτικά συµφέροντα ή µια µετατροπή τους σε
κρατικοδίαιτους φορείς. Όλα αυτά είναι από τις εισηγητικές εκ-
θέσεις. 

Η πρακτική της κρατικής χρηµατοδότησης, σε συνδυασµό και
µε την ιδιωτική, δεν ήταν ελληνική καινοτοµία. Αντίθετα, η θεσµο-
θέτησή της ακολούθησε µια γενικότερη τάση στα ευρωπαϊκά
κράτη τις τελευταίες δεκαετίες και όχι µόνο στην Ευρώπη. Σε
τουλάχιστον ογδόντα τέσσερις από τις εκατόν σαράντα τρεις
χώρες στις οποίες υπάρχει σύστηµα κοινοβουλευτικών κοµµά-
των, έχει θεσπιστεί η κρατική χρηµατοδότηση αυτών των κοµµά-
των. Με βάση το νοµοθετικό πλαίσιο στην Ελλάδα, στη διάρκεια
της τελευταίας δεκαετίας περίπου, δηλαδή 2000-2011, τα κόµ-
µατα έλαβαν ενισχύσεις µεταξύ 41 και 85 εκατοµµυρίων ευρώ το
χρόνο, ανάλογα και µε τον αριθµό των εκλογικών αναµετρήσεων,
ή αθροιστικά 655 εκατοµµύρια. 

Καταθέτω τον σχετικό πίνακα. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Αναστάσιος Γιαν-

νίτσης καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα,
ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτά ως προς τη θεωρία και τους αριθµούς. 
Ας δούµε όµως τι έγινε στην πράξη, ας απαντήσουµε αν οι

στόχοι του θεσµού της χρηµατοδότησης επιτεύχθηκαν ή όχι. Από
τότε που γράφτηκαν οι εισηγητικές και οι επιστηµονικές εκθέ-
σεις, µέχρι σήµερα, η δηµοκρατία µας, τουλάχιστον ο οικονοµι-
κός πυλώνας της δηµοκρατίας, έφθασε στα όρια της πτώχευσης,
η οικονοµική αυτοτέλεια των κοµµάτων δεν εξελίχθηκε όπως
ήταν επιθυµητό, ο λαϊκισµός περίσσεψε και εξοβέλισε νηφάλιες
φωνές, ο σκεπτικισµός της κοινής γνώµης για το πολιτικό σύ-

στηµα έφθασε εκεί που έφθασε -χωρίς να χρειάζεται να ανα-
φερθώ σε λεπτοµέρειες- και τα κόµµατα έφθασαν να είναι σε
πολύ µεγαλύτερο βαθµό κρατικοδίαιτα απ’ ό,τι στο παρελθόν. 

Στόχος της κρατικής χρηµατοδότησης ήταν να απαλλαγούν
τα κόµµατα από την εξάρτηση από οικονοµικούς παράγοντες, να
γίνει απολύτως διαφανής η χρηµατοδότησή τους και να µπει
φραγµός στη συναλλαγή, ιδιαίτερα στον εκλογικό κύκλο. Το αν
ο στόχος αυτός, κυρία και κύριοι Βουλευτές, επιτεύχθηκε ή όχι
ας το κρίνει ο καθένας στην Αίθουσα αυτή. Σε κάθε περίπτωση,
πολλά εξελίχθηκαν διαφορετικά ως προς τους στόχους του νο-
µοθέτη. Δεν λέω ότι ο θεσµός έχει αποτύχει. Είναι όµως αρκετά
µακριά, αλλού περισσότερο και αλλού λιγότερο, και το πόσο µα-
κριά είναι βέβαια δεν είναι µετρήσιµο και αντικειµενικό µέγεθος. 

Για να µείνουµε πάντα στην πράξη, η σχέση µεταξύ χρηµατο-
δότησης και κοµµάτων ακολούθησε δυστυχώς πιστά την πορεία
της χώρας. Τα κόµµατα, ακριβώς όπως το κράτος και πολλοί
ιδιώτες, ξεκίνησαν µε την κρατική χρηµατοδότηση, προχώρησαν
στην τραπεζική χρηµατοδότηση, υπερδανείστηκαν και βρίσκον-
ται σήµερα στην ίδια προβληµατική κατάσταση µε το δηµόσιο.
Χρησιµοποίησαν την κρατική χορηγία ως µοχλό για να προει-
σπράξουν από το τραπεζικό σύστηµα δόσεις πολλών ετών της
κρατικής χορηγίας. 

Σήµερα, όπως είναι γνωστό, τα δάνεια από το τραπεζικό σύ-
στηµα αθροιστικά ανέρχονται περίπου στα 245 εκατοµµύρια
ευρώ. Όµως να σηµειώσω εδώ ότι υπάρχουν διαφοροποιήσεις
ανά κόµµα ως προς τη χρήση του εργαλείου αυτού και ως προς
την έκταση αυτής της χρήσης. 

Καταγράφω βεβαίως την έκπληξη από µη συµµετόχους του
συστήµατος ή τον καταγγελτικό λόγο. Όµως, προς τι η έκπληξη
από ανθρώπους που διήνυσαν τον πολιτικό τους βίο µέχρι τώρα
µέσα σε αυτό το σύστηµα; Κανείς δεν χρειάζεται να εκπλήσσεται.
Είµαστε µια κοινωνία που συνολικά άνθησε, αναπτύχθηκε, επε-
κτάθηκε και οικοδόµησε την ευηµερία της µέσα από τα δάνεια,
τα χρέη, την απόσπαση πόρων από το µέλλον για χάρη του πα-
ρόντος, δηλαδή σήµερα που µιλάµε για χάρη των ετών που πέ-
ρασαν και αυτά σε βάρος των παιδιών, της νεολαίας. 

Στηριχθήκαµε σε έναν µηχανισµό που για πολλά χρόνια στην
Ελλάδα –αλλά και διεθνώς, όχι µόνο στην Ελλάδα- λειτούργησε
µε τον ίδιο τρόπο. Δεν υπήρχαν θεσµικά ή άλλα εµπόδια στη λει-
τουργία και σήµερα έκπληκτοι ή δήθεν έκπληκτοι βλέπουµε το
αποτέλεσµα και το λογαριασµό. Γι’ αυτό βέβαια, φθάσαµε εδώ
που φθάσαµε και όχι µόνο η Ελλάδα, όχι µόνο το ελληνικό κρά-
τος ή τα ελληνικά κόµµατα. 

Θα ήθελα εδώ να σχολιάσω την αρχή της τοποθέτησης της
Προέδρου της Δηµοκρατικής Συµµαχίας ότι, ναι, η Κυβέρνηση
του κ. Παπαδήµου στηρίζεται και έγινε µε στρατηγικό και πρω-
ταρχικό διακύβευµα να µην φθάσει ποτέ η Ελλάδα ανεπιστρεπτί
στα χειρότερα. 

Τρία κόµµατα και τα στελέχη τους δεσµεύθηκαν, όχι απέναντι
στον κ. Παπαδήµο ή την Κυβέρνηση, αλλά απέναντι στον ελλη-
νικό λαό, ότι θα κάνουν ό,τι µπορούν, προκειµένου, σε ένα σύν-
τοµο χρονικό διάστηµα, αυτό να επιτευχθεί. Θεωρώ ότι αυτή η
συµφωνία πρέπει να υλοποιηθεί, πρέπει να τηρηθεί και όποιος
δεν την τηρήσει, είναι υπόλογος απέναντι στην κοινωνία. 

Θεωρώ πολύ ενδιαφέρον και υγιές ότι κόµµατα και Βουλευτές
έρχονται σήµερα να ζητήσουν αλλαγές, σε ό,τι αφορά το θεσµό
της χρηµατοδότησης των κοµµάτων. Όµως, έχω και κάποιες
απορίες. Το θέµα είναι γνωστό εδώ και πολλά χρόνια και οι επε-
ρωτώντες Βουλευτές είναι στελέχη που από δεκαετίες συµµετεί-
χαν µε διάφορες κοµµατικές ιδιότητες σε κόµµατα που χρηµατο-
δοτούνταν µε τον ίδιο τρόπο που σήµερα επικρίνουν. Και ίσως
πέφτω έξω –δεν ξέρω- καταγγελίες και προτάσεις αλλαγής του
συστήµατος χρηµατοδότησης σε παλαιότερες φάσεις δεν γνω-
ρίζω να έγιναν. Όµως, ας το αφήσουµε αυτό. 

Σήµερα βρισκόµαστε, όπως λέχθηκε, σε βαθιά κρίση, για την
αντιµετώπιση της οποίας συρρικνώνονται µισθοί, συντάξεις,
εκτοξεύεται η ανεργία και η Κυβέρνηση δίνει τη µάχη αν θα µείνει
η Ελλάδα στο ευρώ, αν µε βαριές θυσίες –πράγµατι- θα πετύχει
να µην επιστρέψουµε σε καταστάσεις της δεκαετίας του ’60, αν
θα αποτρέψουµε να µην χαθεί ο µόχθος δεκαετιών για εκατοµ-
µύρια Έλληνες και αν έπειτα από τρία χρόνια σκληρής προσαρ-
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µογής –που θα απαιτήσουν κάποιο διάστηµα ακόµη- οικοδοµή-
σουµε µια αναπτυξιακή προοπτική µε απασχόληση και εµπιστο-
σύνη. Αυτό είναι το κρίσιµο πρόβληµα που έχουµε σήµερα. 

Γι’ αυτό και διαβάζοντας το σκεπτικό της επερώτησης θέλω
να το επεκτείνω. Θέλω να πω ότι προκλητικά, όπως αναφέρετε,
δεν είναι µόνο αυτά που αναφέρονται για τη µείωση των µισθών
και των συντάξεων ή τα λουκέτα στις επιχειρήσεις. Προκλητικά
είναι πάρα πολλά. Προκλητικό είναι και το ότι στις µέρες µας, το
Σάββατο πριν τα Χριστούγεννα, λόγω διαδηλώσεων στο κέντρο
της Αθήνας αφαιρέθηκαν από χιλιάδες µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις έσοδα που θα πήγαιναν σε µισθούς εργαζοµένων, σε εισφο-
ρές στο ΙΚΑ και θα ανακούφιζαν πολλούς που περνούν δύσκολες
στιγµές. Προκλητικό είναι και το πώς φθάσαµε µέχρι εδώ και τι
έκανε ο καθένας µας για να µην φθάσουµε µέχρι εδώ. Όµως, όλα
αυτά είναι µια άλλη συζήτηση που είναι καλύτερο να την αφή-
σουµε γιατί θα µας πληγώσει, χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι δεν
είναι καθοριστική και για πολλά από αυτά που θίγονται στην επε-
ρώτηση. 

Η επερώτηση θέτει τέσσερα ερωτήµατα που είναι ταυτοχρό-
νως και προτάσεις. Δεν θα τα επαναλάβω, αναφέρθηκαν ήδη αρ-
κετές φορές. Υπάρχει όµως και ένα πέµπτο ερώτηµα που είναι
συναφές µε τα παραπάνω και δεν περιλαµβάνεται στην επερώ-
τηση. Οφείλω να πω ότι συµπεριελήφθη στην προφορική τοπο-
θέτηση της κ. Μπακογιάννη και ελπίζω, βάζοντας αυτό το πέµπτο
ερώτηµα, να µην θεωρήσει κανείς κακόγουστα ότι κάνω επερώ-
τηση στον εαυτό µου. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι αν η χρηµατοδότηση των κοµµάτων
σε όποιο επίπεδο και αν οριστεί είναι δίκαιο να είναι συνάρτηση
της αύξησης των ετήσιων δηµοσιονοµικών εσόδων –όπως προ-
βλέπεται στο νόµο- ή µήπως θα έπρεπε να οριστεί διαφορετικά,
για παράδειγµα ως ένα ποσό που θα προηγείτο, ανεξάρτητα από
την πορεία των δηµοσιονοµικών εσόδων. 

Το αναφέρω γιατί το σηµερινό σύστηµα οδηγεί στο εξής οξύ-
µωρο: Η Κυβέρνηση από τη µία να δίνει αγώνα για να αυξηθούν
τα έσοδα και να µειωθεί το δηµοσιονοµικό έλλειµµα, ώστε να αν-
ταποκριθούµε στις υποχρεώσεις της χώρας, µειώνοντας για το
σκοπό αυτό συντάξεις, µισθούς, κοινωνικές και αναπτυξιακές δα-
πάνες, επενδύσεις και από την άλλη, ένα τµήµα αυτής της δηµο-
σιονοµικής βελτίωσης να οδηγείται σε αυξηµένη χρηµατοδότηση
των κοµµάτων και, τελικά, αυτό να αυξάνει τις κρατικές δαπάνες
και το έλλειµµα.

Θεωρώ ότι εδώ, λόγω της κρίσης που περνάµε, υπάρχει ένα
θέµα που τα κόµµατα θα ήταν σκόπιµο να το εξετάσουν και να
δώσουν µια απάντηση.

Όσον αφορά τα ειδικότερα ερωτήµατα της επερώτησης, κατ’
αρχάς είναι σκόπιµο να διακριθεί το θέµα της κρατικής χρηµα-
τοδότησης των κοµµάτων, τακτικής ή εκλογικής, από το θέµα της
τραπεζικής χρηµατοδότησης για έναν λόγο τυπικό και για ένα
λόγο ουσιαστικό.

Ο πρώτος λόγος είναι ότι ούτε το Υπουργείο Εσωτερικών,
ούτε άλλο Υπουργείο έχουν αρµοδιότητα ελέγχου µιας πρακτι-
κής, η οποία δεν απαγορεύεται εκ του νόµου. Δεν απαγορεύεται
η χρηµατοδότηση από τράπεζες. Βεβαίως, πρέπει να επισηµάνω
ότι έτσι κι αλλιώς εδώ που έφτασαν τα πράγµατα, η τραπεζική
χρηµατοδότηση εκ των πραγµάτων δεν µπορεί πλέον να επεκτα-
θεί. Τα χρέη είναι τόσο υψηλά, ώστε οι τράπεζες θα σταµατή-
σουν να δανειοδοτούν, τουλάχιστον όσους έχουν υπερχρεωθεί
και χρηµατοοικονοµικά έχουν σοβαρά προβλήµατα.

Ο δεύτερος λόγος είναι ακριβώς ότι από τις ισχύουσες διατά-
ξεις δεν προκύπτει από πουθενά απαγόρευση δανεισµού των πο-
λιτικών κοµµάτων από τις τράπεζες. Μετά την κατάργηση των
διοικητικών παρεµβάσεων στη λειτουργία του τραπεζικού συστή-
µατος, το τραπεζικό σύστηµα λειτουργεί και πάντως οφείλει να
λειτουργεί µε ενιαίους κανόνες, µε ενιαία εποπτεία και, µάλιστα,
λαµβάνοντας υπ’ όψιν διεθνούς δείκτες φερεγγυότητας και
ασφάλειας. 

Θα µπορούσε ίσως να προβλεφθεί εν όψει των εξελίξεων που
υπήρξαν η θεσµοθέτηση όλου του δηµοσίου, που θα απαγόρευε
στα επιχορηγούµενα κόµµατα να εκχωρούν προς τρίτους και συ-
νεπώς προς τις τράπεζες, το δικαίωµά τους σε µελλοντικές κρα-
τικές επιχορηγήσεις. Ας το συζητήσουµε. Θα έρθω αργότερα σε

αυτό. Πρακτικά, το αποτέλεσµα θα ήταν η αδυναµία των κοµµά-
των να προεξοφλούν στις τράπεζες τη µελλοντική κρατική τους
επιχορήγηση -αδυναµία που υπάρχει και τώρα- αλλά θεσµικά δεν
είναι το ίδιο. Είναι σαν να λέµε απαγόρευση δανεισµού και οφεί-
λουµε να είµαστε θεσµικά ακριβείς.

Εδώ θα ήθελα να θυµίσω ότι το Υπουργείο Εσωτερικών δεν
είναι ο λογιστής των κοµµάτων, ούτε και θα έπρεπε να γίνει. Έχει
ένα θεσµικό ρόλο. Η χρηµατοδότηση άλλωστε δεν είναι καλή ή
κακή από µόνη της. Είναι οι άνθρωποι και τα κόµµατα που κάνουν
καλή ή κακή χρήση της χρηµατοδότησης. Το ίδιο εργαλείο αλλού
οδηγεί σε άψογα και αλλού σε αµφισβητούµενα αποτελέσµατα. 

Θα έρθω τώρα στο θέµα του ύψους της κρατικής χρηµατοδό-
τησης. Ζούµε σε µία κοινωνία, όπου όλα τα οργανωµένα συµφέ-
ροντα –οικονοµικά, κοινωνικά, πολιτικά- έχουν βλέψεις να
επηρεάσουν την πολιτική και τις κεντρικές πολιτικές αποφάσεις.
Το χρήµα είναι το κεντρικό εργαλείο, που λειτουργεί σαρωτικά
στη διαδικασία αυτή. Όταν ο τέταρτος, πέµπτος ή νιοστός πόλος
εξουσίας, τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, αλλά όχι µόνο, µαζί
και άλλοι τοµείς και φορείς στην οικονοµία, είναι δεµένοι τόσο
έντονα µε χρήµα, εξουσία και δύναµη, το τι θα γίνει µε την κρα-
τική χρηµατοδότηση είναι ένα ανοιχτό και διόλου εύκολο ερώ-
τηµα που δεν απαντιέται παρά µόνο µε µια υψηλή δόση υποκει-
µενικότητας. 

Πως η χρηµατοδότηση µπορεί να εξασφαλίσει τη σχετική αυ-
τονοµία στη λειτουργία της Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας;
Είναι γνωστό ότι στην  Ελλάδα η χρηµατοδότηση είναι περίπου
10 ευρώ ανά ψήφο και στη Γερµανία 0,7 µε 0,8 ευρώ αντίστοιχα.
Έγιναν στην Ελλάδα τα κόµµατα πιο αυτόνοµα στη λειτουργία
τους από ότι στη Γερµανία; Θα γίνονταν αν µειωνόταν η χρηµα-
τοδότηση ή το αντίθετο; Είναι το σηµερινό ύψος χρηµατοδότη-
σης σωστό; Είναι πολύ µήπως ή είναι λίγο; Αναµφίβολα η
οικονοµική κρίση και οι ανάγκες για εξοικονόµηση δαπανών είναι
κρίσιµο κριτήριο και το ανέφερα ο ίδιος, όµως δεν είναι το µόνο.
Και τι διασφαλίζει ότι µια µείωση της χρηµατοδότησης θα πετύ-
χει ένα ικανοποιητικότερο για την κοινωνία αποτέλεσµα, συνο-
λικό και όχι µόνο το κόστος της χρηµατοδότησης; Μια λογική θα
ήταν ότι η σηµερινή χρηµατοδότηση εξέθρεψε προβληµατικά
φαινόµενα. Οδηγεί η διαπίστωση αυτή στην ανάγκη µείωσης; 

Προσωπικές απαντήσεις δεν θα δώσω τώρα. Σηµασία έχει πού
µπορούµε να φτάσουµε µε θεσµικές παρεµβάσεις, λαµβάνοντας
υπ’ όψιν όλον αυτόν τον προβληµατισµό, που φυσικά δεν εξαντ-
λείται σε αυτά που ανέφερα. 

Κατανοώ, βέβαια, ότι υπάρχει ένα θέµα κατανοµής µεταξύ πα-
λαιών και νέων κοµµάτων. Κατανοώ ότι η κοµµατική χρηµατοδό-
τηση και ο ανταγωνισµός µεταξύ κοµµάτων για πρόσβαση στη
χρηµατοδότηση είναι στενά συνυφασµένα και ότι αγώνες για την
κατανοµή της πίτας ή για την επιρροή που έχει η χρηµατοδότηση
στον ανταγωνισµό των κοµµάτων είναι έντονοι και είναι θεµιτοί.

Αυτό, όµως, είναι ένα άλλης τάξης πρόβληµα και απαιτεί επί-
σης µια απάντηση. 

Είναι αλήθεια, πάντως, ότι το ισχύον σύστηµα χρηµατοδότη-
σης λειτουργεί ανασταλτικά στην ανάδυση νέων κοµµάτων και
αυτό είναι κάτι που θα έπρεπε να το δούµε όταν συζητηθεί η ανα-
θεώρηση του τρόπου χρηµατοδότησης των κοµµάτων, κάτι πάν-
τως που δεν µπορεί να γίνει εσπευσµένα και στο πόδι. 

Σε κάθε περίπτωση, η κρατική χρηµατοδότηση δεν είναι σκό-
πιµο να δηµιουργεί αποστειρωµένα κόµµατα. Τα κόµµατα πρέπει
να εµπνέουν την κοινωνία για ενεργό συµµετοχή και για διαφα-
νείς χορηγίες και εισφορές, να εµπνέουν τους πολίτες για καλύ-
τερα οράµατα και οι πολίτες να θέλουν να καταβάλουν ένα
τίµηµα για να φτάσουν σ’ αυτά, είτε µε τον ένα τρόπο είτε µε τον
άλλον. 

Σε διάφορες χώρες η κρατική χρηµατοδότηση είναι συνάρ-
τηση και των διαφανών και δηλωµένων ιδιωτικών συνεισφορών
που καταφέρουν να κινητοποιήσουν τα κόµµατα. Όσο µεγαλύ-
τερη η ιδιωτική συνεισφορά, τόσο µεγαλύτερη και η κρατική σ’
αυτές τις χώρες. Είναι υγιές κάτι τέτοιο; Το θέλουµε στην Ελ-
λάδα; Το θέλετε; 

Στο θέµα της κρατικής χρηµατοδότησης, θεωρώ χρήσιµο να
αναφερθώ και σε ένα πολύ συναφές θέµα που ναι µεν δεν εµφα-
νίζεται στην επερώτηση, αλλά τέθηκε δηµόσια µε καταγγελία
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ενός από τους επερωτώντες, του κ. Αυγενάκη, που το ανέφερε
και στην προφορική του τοποθέτηση. Συγκεκριµένα, στις 12 ή
στις 13 Δεκεµβρίου µε δήλωσή του ο κύριος Βουλευτής µε κα-
ταγγέλλει ονοµαστικά ότι κατ’ εντολή των συγκυβερνούντων
ΠΑΣΟΚ, Νέας Δηµοκρατίας και ΛΑΟΣ υπέγραψα την εκταµίευση
της τρίτης δόσης κρατικής επιχορήγησης προκαλώντας το κοινό
αίσθηµα. 

Επ’ αυτού, λοιπόν, έχω τρεις παρατηρήσεις. 
Πρώτον, εντολές δεν πήρα από κανένα κόµµα και ούτε θα

έπαιρνα ποτέ. Δεύτερον, δεν γνώριζα ότι η Κυβέρνηση είναι συγ-
κυβέρνηση. Νόµιζα ότι η συζήτηση για τις προγραµµατικές που
έγινε σ’ αυτό το χώρο ήταν γνωστή και ότι επίσης τα τρία κόµ-
µατα που στηρίζουν την Κυβέρνηση κοινοβουλευτικά και δεν
συγκυβερνούν έχουν επίσης, ρητά διακηρύξει ότι επιφυλάσσουν
το δικαίωµα –και το κάνουν, άλλωστε- να ασκούν κριτική στο
έργο της, κάτι που δεν νοείται σε σχήµατα συγκυβέρνησης.
Όµως, και αυτό δεν είναι το κύριο θέµα µου. Το ερώτηµά µου
έχει να κάνει µε µια άλλη παρατήρηση. Τι ακριβώς είναι προκλη-
τικό; Να εφαρµόζω ένα νόµο του κράτους, που ως εκ της θέσεώς
µου καλούµαι να εφαρµόσω ή να τον παραβιάζω, επειδή κάποιοι
ή ακόµα και εγώ ο ίδιος διαφωνούµε µε τις ρυθµίσεις του; 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Αλλάξτε τον, κύριε Υπουργέ! 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΙΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δεν

γνωρίζω να έχει αλλάξει ο νόµος των χρηµατοδοτήσεων. Συνε-
πώς, ως αρµόδιος Υπουργός έχω υποχρέωση να τον εφαρµόζω. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ή να τον αλλάξετε!
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΙΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Αν δεν

ισχύει αυτό, ο κάθε Υπουργός θα µπορούσε κατά το δοκούν να
καταλύει κάθε έννοια του κράτους δικαίου και να γίνεται έτσι όχι
απλώς προκλητικός, αλλά επιπλέον παράνοµος και επονείδιστος
και να παραβιάζει ευθέως και τον όρκο -και προσωπικά πρό-
σφατα- που έδωσε στον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. Το ίδιο, βέ-
βαια, κατ’ αντιστοιχία θα ήθελα να πω ότι ισχύει και για το
βουλευτικό όρκο.

Και το ερώτηµά µου είναι το εξής:  Αν µέλη του Κοινοβουλίου
προτρέπουν σε τέτοιες πράξεις, ο Υπουργός τι οφείλει να πρά-
ξει; Αναρωτιέµαι στην ουσία, αν ανάλογα µε τις απόψεις µου για
το τι είναι ή όχι προκλητικό, κοινωνικά προκλητικό –που βεβαίως
και έχω απόψεις- θα όφειλα από τη θέση µου να πράττω ανά-
λογα. Σας διαβεβαιώνω ότι αν ίσχυε µια τέτοια ελευθερία, θα
επέλεγα ενέργειες για πολλά άλλα και πολύ σηµαντικότερα ζη-
τήµατα. 

Επίσης, όµως, εάν αυτό ίσχυε, σας διαβεβαιώνω ότι δεν θα
µπορούσε και να συµβεί, γιατί τουλάχιστον σε ό,τι µε αφορά δεν
θα ήµουν στη θέση που είµαι. Και δεν θα ήµουν στη θέση που
είµαι, γιατί δεν θα δεχόµουν ποτέ να υπηρετώ σε ένα κράτος,
όπου το νόµο θα τον καθόριζε αυθαίρετα η εξουσία. Και σας δη-
λώνω από τώρα ότι όσο ισχύουν οι νόµοι που ψήφισε αυτή η
Βουλή, θα τους εφαρµόζω, όπως οφείλω να κάνω όχι µόνο απέ-
ναντι στο Σύνταγµα, αλλά και απέναντι στην κοινωνία που µας
παρακολουθεί. Και όταν αλλάξει η Βουλή τη ρύθµιση, τότε βε-
βαίως θα πράξω αναλόγως. 

Κυρία και κύριοι Βουλευτές, σε µια φάση όπου η οικονοµική
και πολιτική κρίση είναι στενά συνυφασµένες, όπου η εµπιστο-
σύνη είναι στα πολύ χαµηλά και όπου ένα ολόκληρο µοντέλο εξέ-
λιξης αµφισβητείται στα θεµέλιά του, πρέπει πράγµατι να δούµε
τι πήγε στραβά και τι σηµαίνει αυτό για τη χρηµατοδότηση των
κοµµάτων. Μπορεί να συζητάµε ατελείωτα. Όµως, αν τα κόµµατα
δεν συνεννοηθούν και δεν αποφασίσουν µεταξύ τους λαµβάνον-
τας υπ’ όψιν τη σηµερινή πραγµατικότητα και τις ευαισθησίες
των πολιτών και αν δεν προτείνουν µια εναλλακτική λύση, απλώς
επιδιδόµαστε σε εξοµολογήσεις προθέσεων και θεωριών χωρίς
πρακτικό αντίκρισµα. Όµως, αυτό δεν είναι ακριβώς πολιτική,
γιατί δεν είναι πράξη. Και ο κόσµος περιµένει αλλαγή µιας πραγ-
µατικότητας και όχι λόγους. 

Η σηµερινή Κυβέρνηση στο διάστηµα µεταξύ της ψήφου εµ-
πιστοσύνης στις 15 Νοεµβρίου και της ηµεροµηνίας ολοκλήρω-
σης του έργου της δεν µπορεί να αλλάξει όλα τα προβλήµατα
που έχουν συσσωρευθεί από πολιτικές αποφάσεις και πρακτικές
για δεκαετίες, όσο εύλογα και αν εµφανίζονται κάποια πράγµατα. 

Προσωπικά θεωρώ ότι ναι, υπάρχουν πολλά θέµατα στον τρό-

πο χρηµατοδότησης και δανειοδότησης των κοµµάτων και ότι
µπορούν να γίνουν αλλαγές σε ρυθµίσεις για αρκετά από αυτά,
εφ’ όσον ψηφιστούν κατά πλειοψηφία,  µε άλλα λόγια –και για
να µη µας διαφεύγει- να υπερψηφιστούν από κόµµατα που χρη-
µατοδοτούνται και δανειοδοτούνται, δηλαδή από εσάς εδώ. Έχω
κάθε διάθεση να προχωρήσω σε αναγκαίες αλλαγές και καλώ τα
κόµµατα να κάνουν προτάσεις για το θέµα και να τις συζητή-
σουµε, για να βρούµε µία νέα χρυσή τοµή και να κινηθούµε γρή-
γορα. 

Για να συνοψίσω, στο θέµα του ύψους της χρηµατοδότησης
περιµένω προτάσεις των κοµµάτων που να έχουν την πιθανότητα
επιτυχίας στη διάρκεια της θητείας της Κυβέρνησης, βεβαίως,
προτάσεις προς µία κατεύθυνση που θα είναι συµβατή µε τη ση-
µερινή πραγµατικότητα της κρίσης και µε τα όσα βιώνουν οι πο-
λίτες. 

Δεύτερον, για το θέµα της απαγόρευσης εκχώρησης µελλον-
τικής χρηµατοδότησης ισχύει το ίδιο. Όµως, θα συνεννοηθώ και
µε τον Υπουργό Οικονοµικών και µε τα κόµµατα για τρόπους
ρύθµισης ενός θέµατος, το οποίο µε τις διαστάσεις που πήρε
έπληξε άσχηµα τόσο τα κόµµατα όσο και την οµαλή και δηµο-
κρατική λειτουργία του συστήµατος. 

Τρίτον, για το πώς µπορεί να αντιµετωπιστεί το θέµα των υφι-
στάµενων δανείων, κατ’ αρχάς θέλω να πω ότι δεν µπορεί να µεί-
νει πολύ καιρό σε εκκρεµότητα. Τα κόµµατα οφείλουν να φέρουν
τις συνέπειες των επιλογών τους. Το κράτος µπορεί να βοηθήσει,
αλλά όχι να υποκαταστήσει την αποπληρωµή των υποχρεώσεων. 

Θα ήθελα να επισηµάνω ότι σε κάθε περίπτωση µια τέτοια βοή-
θεια και αντιµετώπιση από το κράτος δεν µπορεί να οδηγήσει
στο να πληρώνουν οι φορολογούµενοι δυο φορές τα κόµµατα
για το ίδιο πράγµα, µια µε τη δόση που έχει ήδη προεξοφληθεί
και άλλη µια µε την ανάληψη της εξόφλησης των τραπεζών από
το δηµόσιο. Στο θέµα αυτό θα δούµε σε επίπεδο Κυβέρνησης και
κοµµάτων τις λύσεις που µπορούν να δοθούν. 

Το θέµα της διαφάνειας είναι εξαιρετικά σηµαντικό. Το γνωρί-
ζουµε, άλλωστε. Έχει γίνει και µια προεργασία από τους προκα-
τόχους µου στο Υπουργείο Εσωτερικών. Την άποψη της κοινής
γνώµης για το θέµα της διαφάνειας τη γνωρίζετε όλοι καλύτερα
από εµένα. Υπάρχει δυνατότητα νέων ρυθµίσεων προς κατευ-
θύνσεις που έχουν συζητηθεί. Θα το δω επίσης, σε συνεννόηση
µε τα κόµµατα, µε τον Πρωθυπουργό, βεβαιώνοντάς σας ότι για
την Κυβέρνηση, για µένα, το Υπουργείο Εσωτερικών και για τον
Πρωθυπουργό προσωπικά η διαφάνεια είναι ύψιστη προτεραι-
ότητα. 

Σηµασία, όµως, έχει οι όποιες νέες ρυθµίσεις να προάγουν,
πράγµατι, τη διαφάνεια και να µην είναι άλλη µία πράξη στο
δράµα της διαφάνειας µε το ίδιο ισχνό αποτέλεσµα που είχαµε
µέχρι σήµερα. Η εµπειρία των θεσµών στη χώρα µας έχει πάρα
πολλά κενά. Στη θεωρία, σε πάρα πολλά θέµατα έχουµε εξαιρε-
τικό θεσµικό πλαίσιο. Στην πράξη, έχουµε το αντίθετο του εξαι-
ρετικού. 

Έχω, όµως, ένα ερώτηµα για τη διαφάνεια. Υπάρχουν, µήπως,
ρυθµίσεις που εµποδίζουν τα κόµµατα να υιοθετήσουν διαδικα-
σίες διαφάνειας για τα οικονοµικά τους, εάν υποτεθεί ότι υπάρχει
στο θέµα αυτό σηµαντικό έλλειµµα; Δεν νοµίζω. Τι εµποδίζει τα
κόµµατα να πάρουν πρωτοβουλίες στο θέµα αυτό; Ας µην ανα-
ζητούµε συνεχώς νέους νόµους που δίνουν την αίσθηση ότι κάτι
γίνεται, όταν στην πράξη ζούµε όλοι την αίσθηση του αντίθετου.
Ας δούµε πώς µετατρέπουµε νόµους που υπάρχουν σε πράξη
και όχι σε νέους νόµους. 

Για όλα αυτά τα ζητήµατα θα ζητήσω από την Επιτροπή Θε-
σµών και Διαφάνειας της Βουλής να προωθήσει τις διαδικασίες
για προτάσεις των κοµµάτων για αµοιβαία συνεννόηση και προ-
ετοιµασία των προτάσεων της Κυβέρνησης. 

Το αν ένα θέµα που χρονίζει για καιρό και θέτει πολλά και
λεπτά ζητήµατα µπορεί να λυθεί στη διάρκεια λίγων εβδοµάδων
δεν είναι κάτι για το οποίο µπορώ σήµερα να δεσµευτώ. Εάν νέες
ρυθµίσεις είναι εφικτές, ουσιαστικά και χρονικά, θα τις προ-
ωθήσω. Μπορώ, πάντως, να σηµειώσω ότι αν αυτό φανεί ότι δεν
είναι εφικτό, το θέµα θα όφειλε να είναι υψηλά στις προτεραι-
ότητες ενός επόµενου κυβερνητικού σχήµατος. 

Ευχαριστώ πολύ. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον Υπουρ-

γό Εσωτερικών κ. Αναστάσιο Γιαννίτση. 
Με τη συναίνεση του Σώµατος δίνω το λόγο στην πρώτη επε-

ρωτώσα Βουλευτή και Πρόεδρο της Δηµοκρατικής Συµµαχίας κ.
Ντόρα Μπακογιάννη. 

Κυρία Μπακογιάννη, έχετε το λόγο για τρία λεπτά. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Επειδή ο κύριος Υπουργός είχε την ευγένεια να µε ενηµερώσει

ότι θα φύγει, θα του απαντήσω για δύο λεπτά. Πρώτον, νοµίζω
ότι µας αδικήσατε, εάν υπονοείτε ότι ο λόγος είναι οι κοµµατικοί
ανταγωνισµοί. Δεν είναι οι κοµµατικοί ανταγωνισµοί, κύριε
Υπουργέ. Είναι η κρίση. Η κρίση, όπως σωστά ελέχθη νωρίτερα,
έβγαλε όλα τα προβλήµατα στην επιφάνεια και δεν µπορούµε να
κάνουµε πως δεν τα βλέπουµε. 

Δεύτερον, είναι βέβαιο ότι εδώ δεν κάνουµε εξοµολογήσεις
προθέσεων. Εδώ, πολύ συγκεκριµένα, δηµιουργήθηκε µία επι-
τροπή η οποία θα µάζευε και θα κατέθετε τις προτάσεις των κοµ-
µάτων για τη χρηµατοδότηση και το Υπουργείο Εσωτερικών –µε
τον προκάτοχό σας και σήµερα µε σας- θα έφερνε στη Βουλή το
αποτέλεσµα αυτής της επιτροπής. Οφείλουµε σήµερα να µπο-
ρέσουµε να αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα το οποίο αντιµετωπί-
ζετε. 

Τρίτον, βεβαίως, το Υπουργείο Εσωτερικών δεν είναι αρµόδιο
να αποφασίσει για τους νόµους. Όµως, µε συγχωρείτε πάρα
πολύ, κύριε Υπουργέ! Εσείς µεν εφαρµόσατε το νόµο σε χρόνο
µηδενικό. Όλοι οι υπόλοιποι νόµοι που προβλέπουν ότι πρέπει
να υπάρξει επιστροφή του ΦΠΑ, που προβλέπουν το συµψηφι-
σµό, που προβλέπουν να πληρώνει το δηµόσιο τα δανεικά του;
Αυτοί δεν ισχύουν; Αυτοί είναι άλλου είδους νόµοι; Αυτοί ισχύουν
για άλλους Υπουργούς;

Κακά τα ψέµατα, η Κυβέρνηση Παπαδήµου είναι µία κυβέρ-
νηση που έχει την υποστήριξη των τριών κοµµάτων και την ψήφο
τη δική µας. Δεν µας κάνατε την τιµή να µας αναφέρετε, αλλά εν
πάση περιπτώσει, σας ψηφίσαµε και εµείς. Επειδή, λοιπόν, εµείς
σας ψηφίσαµε, δικαιούµαστε να λέµε ότι περιµένουµε απ’ αυτήν
την Κυβέρνηση έλεγχο και προτάσεις. Το ότι τα λεφτά των κοµ-
µάτων εκταµιεύτηκαν ως τα µόνα χρήµατα που το ελληνικό κρά-
τος εκταµίευσε άµεσα, µε συγχωρείτε, αλλά αυτό είναι µία
πραγµατικότητα. Μπορεί να µην αρέσει, αλλά είναι µία πραγµα-
τικότητα. Και εκεί το Υπουργείο Εσωτερικών µπόρεσε να αντα-
ποκριθεί στις υποχρεώσεις του αµέσως. 

Η τελευταία µου παρατήρηση, κύριε Υπουργέ, είναι η εξής: Ο
έλεγχος πρέπει να γίνει. Δεν σηµαίνει ότι επειδή εσείς είστε µία
Κυβέρνηση αυτήν τη στιγµή που, κατά την άποψή µου, έχετε
συγκεκριµένο στόχο και πρέπει να σώσετε την Ελλάδα και να την
κρατήσετε µέσα στο ευρώ –αυτό είναι ένα θέµα- ότι στο µεταξύ
δεν θα γίνει κανένας έλεγχος! Δεν σηµαίνει ότι µπορεί ο οποιοσ-
δήποτε να κάνει ό,τι θέλει, χωρίς εσείς να ασκείτε τον έλεγχο,
τον οποίο σας επιβάλλει και ο νόµος, αλλά σας επιβάλλει και τον
ζητά και ο ελληνικός λαός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την κ.
Μπακογιάννη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΙΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κυρία

Πρόεδρε, θα ήθελα να πω δυο λόγια µόνο.
Η πρότασή µου ήταν ακριβώς να έρθει µέσω της επιτροπής

της Βουλής, ώστε να δούµε τι προτάσεις θα γίνουν και πού µπο-
ρούµε να καταλήξουµε. Πρέπει να δούµε, επίσης, εάν µπορέ-
σουµε –και στο µέτρο που θα µπορέσουµε και είναι εφικτό, γιατί
δεν εξαρτάται µόνο από την Κυβέρνηση, αλλά και από το τι προ-
τάσεις θα κατατεθούν- να προχωρήσουµε στο να επιλυθεί αυτό
το δύσκολο θέµα.

Κατά τα άλλα, σας διαβεβαιώνω ότι το Υπουργείο Εσωτερικών,
µόλις έχει τη χρηµατική δυνατότητα µε βάση τις ρυθµίσεις και
τους κανόνες µε τα οποία οφείλει να λειτουργεί, προχωρεί άµεσα
στις δαπάνες που είναι υποχρεωµένο να καταβάλει προς τους
δικαιούχους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-

στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σπυρίδων Χαλβατζής.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για έξι λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ για την προτεραιότητα

που µου έδωσαν οι συνάδελφοι να µιλήσω, γιατί έχω µία ανει-
ληµµένη υποχρέωση.

Ήθελα να κάνω ένα σχόλιο για τον κύριο Υπουργό. Βέβαια,
έφυγε, αλλά θα διαβάσει τα Πρακτικά.

Κύριε Υπουργέ, τα µαγαζιά δεν έχουν δουλειά, γιατί ο κόσµος
δεν έχει λεφτά για να πάει να ψωνίσει. Αυτή είναι η πραγµατικό-
τητα. Δεν ήταν η διαµαρτυρία των χαλυβουργών που «στέγνωσε»
την αγορά. Στην αγορά, στα µικροκαταστήµατα, βάζει λουκέτο
η πολιτική όλων των προηγούµενων κυβερνήσεων και, φυσικά, η
πολιτική της συγκυβέρνησης των τριών κοµµάτων, του ΠΑΣΟΚ,
της Νέας Δηµοκρατίας και του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού.
Είναι η πολιτική των µονοπωλίων, την οποία συναποφασίζετε δια-
χρονικά. Είναι η πολιτική που κόβει µισθούς, συντάξεις, επιδό-
µατα και βάζει συνεχώς το ένα χαράτσι µετά το άλλο. Είναι η
ανεργία, η φτώχεια, η εξαθλίωση. Βεβαίως είναι η πολιτική η
οποία συνεχίζει να δίνει προνόµια στο µεγάλο κεφάλαιο.

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, τι συνιστάτε στους χαλυβουργούς οι
οποίοι βρίσκονται στην πεντηκοστή ηµέρα της απεργίας τους;
Να σταµατήσουν την πάλη; Να σταυρώσουν τα χέρια; Να υπο-
ταχθούν; Να ζήσουν µε 500 ευρώ, όπως τους πρότεινε ο εργο-
δότης τους και να συνεχίσουν να δουλεύουν στους 1750 βαθ-
µούς Κελσίου; Να µη διαµαρτύρονται; Να µη διαδηλώνουν;

Εµείς, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, θα συνεχίσουµε να
στηρίζουµε τους αγώνες των εργαζοµένων και, φυσικά, θα δώ-
σουµε όλες µας τις δυνάµεις για την επιτυχία της απεργίας των
χαλυβουργών, για τη νίκη των αγώνων των εργαζοµένων.

Τώρα, όσον αφορά την επερώτηση, πρώτον, η κρατική χρηµα-
τοδότηση στα κόµµατα καθιερώθηκε το 1989 µε το επιχείρηµα
να µην εξαρτώνται τα κόµµατα από τις επιχειρήσεις. Το κύριο
είναι ότι κι εδώ διαχρονικά, τα αστικά κόµµατα εξαρτώνται ιδεο-
λογικά και πολιτικά από επιχειρηµατίες. Αυτό σχετίζεται µε την
πολιτική που ασκούν, µε τις κυβερνητικές αποφάσεις που ενι-
σχύουν και στηρίζουν τους επιχειρηµατίες, µε αποφάσεις κυβερ-
νητικές, υπουργικές, µε αποφάσεις της Βουλής. Στα ταµεία των
κυβερνητικών κοµµάτων έχουν εισρεύσει, τουλάχιστον µέχρι
πρόσφατα, χρηµατικά ποσά πολύ µεγάλα από διάφορες εισροές.
Έχουν δηµοσιευθεί, έχουν αναφερθεί συγκεκριµένα ονόµατα
πολλές φορές. 

Δεύτερον, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας µε την ευκαιρία
αυτή θέλουµε να τονίσουµε ότι στηρίζεται από το λαό, από τους
εργαζόµενους, από τα λαϊκά στρώµατα, από κάθε άνθρωπο
καλής θέλησης και ενισχύουν το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
γιατί το θέλουν ικανό, για να παλεύει για τα συµφέροντα και τα
δίκια τους. Τα αστικά κόµµατα διαχρονικά ενισχύονται από πολ-
λές πηγές και επειδή όλοι µας γνωριζόµαστε σ’ αυτόν τον τόπο,
καλό είναι να µην περισσεύει η υποκρισία. Το ΚΚΕ στηρίζει τα
έσοδά του στις συνδροµές των µελών του και στην ενίσχυση των
φίλων, οπαδών και άλλων ανθρώπων. Έχουµε κουπόνια των 2,
των 5, των 10, των 20 ευρώ. Αυτή είναι η στήριξή µας, για να µπο-
ρεί να ανταποκρίνεται το ΚΚΕ στην οργάνωση της πάλης, στη
δράση του στο µαζικό κίνηµα, αλλά και να ανταποκρίνεται στη
διεθνή του δραστηριότητα. 

Τρίτον, επειδή πολλά λέγονται και γράφονται τους τελευταί-
ους µήνες και µε αφορµή τη βαθιά καπιταλιστική οικονοµική
κρίση, για τις αποδοχές των Βουλευτών, θέλουµε να υπενθυµί-
σουµε, σε όσους το αγνοούν και σε όσους δεν θέλουν να το θυ-
µούνται ότι το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας σε ανύποπτο
χρόνο και πολύ πριν από την καπιταλιστική κρίση, είχε ζητήσει
την κατάργηση της βουλευτικής σύνταξης, την κατάργηση της
αµοιβής στους Βουλευτές που συµµετέχουν στις συνεδριάσεις
των επιτροπών. Τότε είχαµε ζητήσει επίσης και τη µείωση των
βουλευτικών αποζηµιώσεων. 

Επίσης, είχαµε ζητήσει και το ζητάµε ξανά, να γίνεται έλεγχος
εξαγωγής κεφαλαίων από τη χώρα, να καταργηθούν το φορολο-
γικό, το τραπεζικό, το επιχειρηµατικό και το εµπορικό απόρρητο,
ώστε να µπορεί να γίνεται έστω κι ένας στοιχειώδης έλεγχος των
επιχειρήσεων και κατά συνέπεια να γίνεται, όσο µπορεί, ένας
έλεγχος της διαπλοκής. Ωστόσο, ούτε το ΠΑΣΟΚ ούτε η Νέα Δη-
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µοκρατία ανταποκρίθηκαν σ’ αυτά τα αιτήµατα του ΚΚΕ.
Τέταρτον, σχετικά µε τον έλεγχο στα κόµµατα, τον έλεγχο τον

κάνει η Βουλή. Στο όργανο της Βουλής συµµετέχουν, εκτός από
Βουλευτές, εκπρόσωπος από τον Άρειο Πάγο, το Συµβούλιο της
Επικρατείας, το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. Η επιτροπή
αυτή -να το υπενθυµίσουµε- κάνει έλεγχο ύστερα από τον έλεγχο
που γίνεται από ορκωτούς λογιστές. 

Πέµπτο, λέµε για έλεγχο των κοµµάτων και πολλές φορές συγ-
χέονται και γίνονται πολλά συκοφαντικά. Στις επιχειρήσεις που
δραστηριοποιείται το ΚΚΕ όπως ο «902», η «ΤΥΠΟΕΚΔΟΤΙΚΗ»,
ο «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗΣ», η «ΣΥΓΧΡΟΝΗ ΕΠΟΧΗ», αυτές οι επιχειρή-
σεις έχουν δεχθεί τα τελευταία χρόνια πάρα πολλές επισκέψεις
από το ΣΔΟΕ. Έλεγχοι γίνονται και µάλιστα εξονυχιστικοί. Σε
αυτό να είµαστε απολύτως καθαροί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Έκτο, πολλές φορές συκοφαντικά λέγεται ότι το ΚΚΕ δεν δέ-

χεται κανένα έλεγχο στα οικονοµικά του. Οι επισκέψεις του
ΣΔΟΕ το επιβεβαιώνουν, γιατί είναι πολύ ψευδές αυτό που λέγε-
ται συνεχώς. Ένα πράγµα θέλουµε να τονίσουµε για µία ακόµα
φορά. Δεν θα δώσουµε στους κατασταλτικούς µηχανισµούς, στις
υπηρεσίες ασφαλείας του κράτους, τα ονόµατα των µελών, των
φίλων, των οπαδών µας, οποιουδήποτε ανθρώπου, ο οποίος µας
ενισχύει από το υστέρηµά του. Να είµαστε σαφείς και καθαροί
κι αν πρόκειται να κοπεί η κρατική χρηµατοδότηση απ’ αυτόν το
λόγο, ναι, δεν θα καταψηφίσουµε την όποια απόφαση, διότι το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας δεν θα γίνει κρατικοδίαιτο. 

Και το τελευταίο: Οι Βουλευτές και τα επαγγελµατικά στελέχη
του ΚΚΕ, κύριοι επερωτώντες –γιατί ένας από εσάς µίλησε ότι
τα στελέχη παίρνουν πολύ παχυλούς µισθούς και το είπε γενικά
και αορίστως- να το δηλώσουµε για άλλη µια φορά παίρνουν
1.000 ευρώ το µήνα και µην ξαφνιάζεστε! Είναι επιλογή ζωής!
Έτσι αποφασίσαµε, έτσι ζούµε. Να είµαστε κι εδώ καθαροί, γιατί
πολλές φορές, πολλά πράγµατα µπερδεύονται και µπερδεύονται
οι ιδιότητες και η ζωή των ανθρώπων. Να ξέρουν και οι εργαζό-
µενοι, όλοι όσοι δίνουν έστω και 2 ευρώ στο ΚΚΕ, πού πάνε τα
λεφτά τους.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον Κοινο-

βουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
τον κ. Χαλβατζή.

Καλείται ο Βουλευτής Ηρακλείου και Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Εµµανουήλ Κεφαλογιάννης
να λάβει το λόγο. Θέλει και µία ανοχή, απ’ ό,τι έχει ζητήσει ο κ.
Κεφαλογιάννης.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Κωνσταντίνος Καραµανλής
έλεγε ότι ο κοµπασµός είναι πράξη κατακριτέα, αλλά και η µε-
τριοφροσύνη όταν είναι υπέρµετρη, είναι υποκρισία και ενίοτε
δειλία και επιφύλασσε για τον εαυτό του να λέει ότι ούτε υποκρι-
τής ούτε δειλός είναι.

Αυτό το λέω απαντώντας στον µόλις κατελθόντα του Βήµατος
Υπουργό κ. Γιαννίτση για τις πρωτοβουλίες που έχουν παρθεί
στο παρελθόν. Είµαι ευτυχής που µια απ’ αυτές τις πρωτοβου-
λίες -για να µην πω η µόνη από κοινοβουλευτικό άνδρα ή γυναίκα
πρωτοβουλία που πάρθηκε- ήταν του οµιλούντος το 1993 και το
1996 για τα οικονοµικά των κοµµάτων. Πολλά απ’ αυτά που
ισχύουν σήµερα για τους Βουλευτές, δηλαδή ότι δεν επιτρέπεται
η παρουσίαση στα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης περισσότερο από
συγκεκριµένες φορές, ότι δεν µπορεί να έχουν καµµία διαφήµιση
στις τηλεοράσεις και ελάχιστες διαφηµίσεις στα µέσα ενηµέρω-
σης, ότι πρέπει να είναι τα εκλογικά τους κέντρα σε ορόφους,
είναι αποτέλεσµα αυτής της πρότασης.

Κάναµε το µισό βήµα, γιατί η πρόταση αυτή έλεγε τι πρέπει να
γίνει και στα οικονοµικά των κοµµάτων. Δηλαδή, αντί να κυνη-
γούµε να δούµε τα έσοδά τους, να µειώσουµε τις δαπάνες τους,
για να µην χρειάζονται τα κόµµατα πραγµατικά υπέρµετρη χρη-
µατοδότηση. Αυτό είναι ένα θέµα αντικείµενο της σηµερινής
ερώτησης και είµαι και ιδιαίτερα ευτυχής που δύο από τους επε-

ρωτώντες Βουλευτές -τουλάχιστον σ’ αυτήν την Αίθουσα– εκείνη
τη φορά η κ. Μπακογιάννη και ο κ. Μαρκογιαννάκης ψήφισαν και
τις δύο φορές αυτήν την πρόταση.

Έρχοµαι στην επερώτηση. Θα συµφωνούσα και θα προσυπέ-
γραφα και τα τέσσερα ερωτήµατα. Θα τα επαναλάβω, για να συ-
νοψίσω: Τη µείωση 50% της χρηµατοδότησης, την απαγόρευση
χρηµατοδότησης από τις τράπεζες, τη δηµοσιοποίηση των οικο-
νοµικών των κοµµάτων στο διαδίκτυο και την εκκαθάριση των
χρηµατοδοτήσεων της τελευταίας δεκαπενταετίας λέτε εσείς,
εγώ θα σας έλεγα της τελευταίας εικοσιπενταετίας. Διότι, όπως
πολύ σωστά είπε ο κ. Χαλβατζής, η χρηµατοδότηση των κοµµά-
των άρχισε το 1989. Η πρώτη φορά, κύριοι συνάδελφοι, που επε-
τράπη στα κόµµατα να βάλουν ενέχυρο µελλοντική επιχορήγηση
είναι στις εκλογές του 1993. Τότε, κατά παραγγελία του δικού
µας κόµµατος επί Κωνσταντίνου Μητσοτάκη ο κ. Πυλαρινός και
κατ’ εντολή του ΠΑΣΟΚ επί Ανδρέα Παπανδρέου εκείνη την
εποχή, ο εκδότης, ο κύριος…

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Δηµοσιογράφος ήµουν τότε, κύριε Κε-
φαλογιάννη, δεν ασχολιόµουν µε τα κόµµατα.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Εκδότης ήταν.
Τέλος πάντων, δεν έχει σηµασία το όνοµα, και τότε Υφυπουρ-

γός της Κυβέρνησης…
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Μαρούδας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Δεν ήταν ο Μαρούδας. Θα

το βρούµε στην πορεία ποιος ήταν. Ο κ. Λιβάνης, λοιπόν. Αφού
εσείς το ξέρετε και το θυµάστε και δεν θέλετε να µε βοηθήσετε,
σας το λέω εγώ.

Ο κ. Πυλαρινός, λοιπόν, από τη Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Λιβά-
νης από το ΠΑΣΟΚ επισκέφτηκαν τον τότε Υπηρεσιακό Υπουργό
τον κ. Γιωργάκη και του ζήτησαν, γιατί αρνήθηκαν οι ίδιοι να προ-
συπογράψουν µε προσωπικές τους εγγυήσεις την αύξηση των
κοµµάτων, να µπορούν να βάλουν την επιχορήγηση των κοµµά-
των από µελλοντικά έσοδα του κόµµατος. Αυτή είναι η πραγµα-
τικότητα. Κι αν αυτό σήµερα είναι το πρόβληµα της Δηµο-
κρατικής Συµµαχίας, νοµίζω ότι το πρόβληµα έρχεται από πολύ
παλιά.

Σήµερα τα κόµµατα όντως δεν χρειάζονται πολλά χρήµατα. Η
Νέα Δηµοκρατία µπορεί να εξαντλήσει τις δαπάνες και τις υπο-
χρεώσεις της µε το 50% της χρηµατοδότησης. Γι’ αυτό και συµ-
φωνούµε µε την πρόταση της Δηµοκρατικής Συµµαχίας. 

Από πού προέρχεται το πρόβληµα της Νέας Δηµοκρατίας, του
ΠΑΣΟΚ και των άλλων κοµµάτων; Από τους τόκους των παλαιών
δανείων. Διότι τα κόµµατα πληρώνουν 8,2% τόκους. Αυτή είναι
η πραγµατικότητα.

Επειδή µιλάµε για τα οικονοµικά των κοµµάτων, εγώ οφείλω
να αποδώσω φόρο τιµής σε ορισµένους ανθρώπους. Πρώτα απ’
όλα, στον Ευάγγελο Αβέρωφ, ο οποίος πούλησε προσωπική πε-
ριουσία για να παραδώσει στον διάδοχό του, τον επίσης αξιότιµο
Πρωθυπουργό και τέως Αρχηγό της Νέας Δηµοκρατίας και επί-
τιµο Πρόεδρο Κωνσταντίνο Μητσοτάκη, χωρίς δαπάνες, χωρίς
χρέη.

Θέλω να αποδώσω φόρο τιµής στον Κωστή Στεφανόπουλο, ο
οποίος διέγνωσε όπως και πολλοί άλλοι, ότι µε την ελεύθερη ρα-
διοφωνία και τηλεόραση οι δαπάνες των κοµµάτων θα ξέφευγαν
πέρα από κάθε έλεγχο. Κι αυτό είναι το πρόβληµα που αντιµε-
τωπίζουµε σήµερα.

Επειδή τα θέµατα αυτά δεν µπορούµε να τα αφήνουµε στην
τύχη τους, εγώ θα πρότεινα –ασφαλώς δεν θα υιοθετήσουµε
αυτές τις προτάσεις- στα νέα κόµµατα –γιατί πρέπει να είναι αξιό-
πιστα- να υιοθετήσουν αυτά που κάνουν άλλα κόµµατα σε άλλα
µέρη του κόσµου. Παραδείγµατος χάριν, υπάρχει ο νόµος των
Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής του 1971 –κι αυτό αφορά
εσάς κ. Μπακογιάννη, το κόµµα της Δηµοκρατικής Συµµαχίας και
τα άλλα µικρά κόµµατα που ιδρύθηκαν τώρα- όπου για δαπάνες
ή για έσοδα µεγαλύτερα των 50 ευρώ είναι υποχρεωµένα να γρά-
φουν στοιχεία διεύθυνσης, ονόµατος και επαγγέλµατος. Για δε
δαπάνες από έσοδα µεγαλύτερα των 200 ευρώ, υποχρεούνται
να γράφουν πλήρη στοιχεία ταυτότητας. 

Εγώ πραγµατικά, θα προσυπέγραφα και πρόταση νόµου δική
σας σ’ αυτό το θέµα, ως συνέχεια της δικής µου πρότασης, εάν
το είχατε υιοθετήσει ως κόµµα πριν κάνετε αυτήν την επερώ-
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τηση. Διότι αυτό δείχνει ότι όντως δεν ανοίγουµε θέµατα συγκυ-
ριακά ενόψει εκλογών -και δεν σας κατηγορώ γι’ αυτόν το λόγο,
τουναντίον- αλλά ότι είµαστε αποφασισµένοι και µελετηµένοι να
το διορθώσουµε. Γιατί αλλιώς τι κάνουµε; Πυροβολούµε στο
σκοτάδι. Αυτό είναι το πρόβληµα.

Στην Ελλάδα έχω πει και άλλες φορές ότι δεν χρειάζεται να
ανακαλύψουµε τον τροχό. Τον ανακάλυψαν πριν από µας και για
µας άλλοι. Ο πρώτος νόµος ο οποίος είδε το φως της δηµοσιό-
τητας για τα οικονοµικά των κοµµάτων, είναι ο ν. του 1854 στο
Ηνωµένο Βασίλειο. Και ο πρώτος Βουλευτής που έχασε την έδρα
του είναι ο Κάπτεν Γκιέστ στην περιοχή Ντόσερτ το 1910–και
δείτε πόσο πίσω είµαστε- γιατί µοίρασε τις φωτογραφίες του σε
εκλογικό σώµα χωρίς να τις συµπεριλάβει στις εκλογικές του δα-
πάνες.

Έχω πει στο Κοµµουνιστικό Κόµµα ότι υπάρχει νοµολογία από
το Συνταγµατικό Δικαστήριο της Νέας Υόρκης όπου εξαιρεί το
Κοµµουνιστικό Κόµµα από το να καταθέτει δήλωση για τα οικο-
νοµικά του µε βάση το ν. του 1971 που σας είπα, γιατί στις τε-
λευταίες εκλογές εκείνης της εποχής που είχε γίνει το δικαστή-
ριο, είχε συγκεντρώσει µόνο πενήντα δύο χιλιάδες ψήφους και
άρα ποτέ δεν θα µπορούσε να ασκήσει εξουσία και άρα δεν θα
υπήρχε ποτέ θέµα.

Όλα αυτά τα έχουν σκεφτεί άλλοι, πριν από µας, για µας. Και
επειδή το πρόβληµα δεν είναι τα έσοδα, αλλά η κατανάλωση,
στην κατανάλωση θα λύσουµε το πρόβληµα.

Και πολύ σωστά είπε ο Πρόεδρος της Βουλής της Καλιφόρ-
νιας µερικά χρόνια πριν ότι το χρήµα είναι το µητρικό γάλα της
πολιτικής. Στην περίπτωση λοιπόν της δικής του περιφέρειας
αλλά και της Ελλάδος έχει ξυνίσει προ πολλού! 

Ας αφήσουµε λοιπόν τις υποκρισίες όλοι µας και, αν υπάρχουν
κενά στο νοµοθετικό πλαίσιο, ιδού «η Ρόδος, ιδού και το πή-
δηµα», χωρίς κοµµατικές ταµπέλες και κοµµατικές σηµαίες,
χωρίς κοµµατικούς διαγκωνισµούς να καλύψουµε όλα τα κενά
για να προσφέρουµε µία µεγάλη υπηρεσία στο δηµοκρατικό µας
πολίτευµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον Κοινο-

βουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας κύριο Κεφαλο-
γιάννη.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ.
Πέτρος Ευθυµίου.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Κεφαλογιάννη, θα ήθελα πρώτα απ’ όλα να σας βεβαι-

ώσω ότι δεν είχα καµµία πρόθεση να µη σας διευκολύνω για το
ποιος ήταν υπεύθυνος του ΠΑΣΟΚ το 1993 σ’ ένα ιστορικό που
αναφέρατε. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Δεν το είπα για σας.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ήµουν τότε δηµοσιογράφος, δεν µε-

τείχα στη ζωή των κοµµάτων, το 1999 έγινα Ευρωβουλευτής, το
2000-2004 ήµουν εξωκοινοβουλευτικός Υπουργός. Μετέχω στη
Βουλή από το 2004, αλλά διατηρώ πάντα τις ίδιες θέσεις, που
δυστυχώς δεν έχουν πραγµατωθεί ακόµα και που εύχοµαι µε
κοινή απόφαση να πραγµατώσουµε.

Αυτό που χρειάζεται οπωσδήποτε να πραγµατωθεί είναι το αί-
τηµα της διαφάνειας, αίτηµα της κοινωνίας έναντι των κοµµάτων,
όχι µόνο γιατί από το 1984 ο λαός µε τους φόρους του χρηµα-
τοδοτεί τα κόµµατα, αλλά γιατί η διαφάνεια είναι η αναγκαία συν-
θήκη της δηµοκρατίας. Δεν είναι µόνο ότι ο λαός µέσω του
προϋπολογισµού κατευθύνει µέρος των χρηµάτων του στη ζωή
των κοµµάτων. Ο τρόπος που τα κόµµατα οργανώνουν τα οικο-
νοµικά τους είναι αποφασιστικός σε σχέση µε την ποιότητα της
δηµοκρατίας.

Έχω ένα δεύτερο θέµα που υπαινίχθη ο κύριος Μαρκογιαννά-
κης. Είναι εντελώς προσωπικό. Συµφωνώ απόλυτα ότι όλο το πο-
λιτικό σύστηµα το συνοδεύουν βαριές «σκιές». Κορυφαία
περίπτωση η υπόθεση της «SIEMENS». Τον Ιούλιο του 2008 µετά
από έγκυρες γνώµες νοµικών, έκανα δηµόσια την τοποθέτηση
ότι επιβάλλεται η κυβέρνηση της Ελλάδας να προσφύγει στη
γερµανική δικαιοσύνη την ώρα που ακόµα ήταν ανοιχτή η υπό-
θεση της «SIEMENS» και να ζητήσει εκεί τη νοµική δικαίωση της
θέσης της Ελλάδας και των απαιτήσεών της, προσφυγή η οποία

συν τοις άλλοις, θα υποχρέωνε στην αποκάλυψη όλων των στοι-
χείων που υπήρχαν στη «SIEMENS» σε σχέση µε τις χρηµατοδο-
τήσεις ελληνικών πολιτικών κοµµάτων. Είχα την τιµή της
δικαίωσης. Αυτή µου τη θέση την υιοθέτησε το πολιτικό συµβού-
λιο του ΠΑΣΟΚ. Επέµενα σ’ αυτήν τη θέση και στις 21 Αυγούστου
του 2008 κάποιος πήγε να µου ανοίξει το κεφάλι µ’ ένα σιδηρο-
λοστό και για δύο εκατοστά λάθος χτύπηµα είµαι εδώ και σας
µιλάω. Είναι µία ιστορία που επίσης δεν διαλευκάνθηκε ποτέ
αστυνοµικά, ενώ καταθέσαµε πάρα πολλά στοιχεία που αποδεί-
κνυαν ότι δεν ήταν καθόλου αθώα και τυχαία υπόθεση. Άρα, συµ-
φωνώ απόλυτα, ότι πρέπει όλες αυτές οι υποθέσεις να πάνε σ’
όλο το βάθος, όπως ο κ. Κεφαλογιάννης το προσδιόρισε, αν είναι
δυνατόν ως το 1989 και να υπάρξει µία αναδροµική διερεύνηση.

Θέλω να είµαι σαφής. Όλοι αυτοί οι νόµοι που ψηφίζουµε πα-
ραµένουν στην επιφάνεια του θέµατος. Για παράδειγµα, θα δοθεί
αύριο στη δηµοσιότητα το «πόθεν έσχες» των Βουλευτών. Μα,
το «πόθεν έσχες» έτσι όπως κατατίθεται είναι απλώς µία αντιπα-
ραβολή των στοιχείων που δηλώνει κάθε Βουλευτής ως περιου-
σιακά του στοιχεία και έτσι µπορεί να αποδειχθεί ότι κρύβει
κάποια. Αυτό είναι όµως το ζητούµενο; Το ζητούµενο είναι το
«πόθεν έσχες» να µην αφορά απλώς το «έσχες», το τι έχεις, αλλά
το αν νοµιµοποιείσαι να το έχεις. Πώς τεκµαίρεται ότι όντως είναι
νόµιµη η κτήση; Αυτό το στοιχείο λείπει εντελώς. 

Το ίδιο φοβάµαι ότι συµβαίνει και µε τα οικονοµικά των κοµ-
µάτων. Τα οικονοµικά των κοµµάτων είναι µία περιοχή που δεν
έχει µόνο την αδιαφάνεια της διαχείρισής τους ως τρέχουσα δια-
χείριση. Έχει τη δυνητικότητα και αδιαφανών πόρων. 

Θα ήθελα να αναφέρω ότι είναι το κόµµα της Νέας Δηµοκρα-
τίας που από το 1980 είχε µία offshore εταιρεία, τη «MAYO», στην
οποία κατευθύνονταν χρηµατοδοτήσεις. Άρα, δεν πρέπει να
πούµε, για παράδειγµα, ότι πρέπει να διερευνηθούν όλες αυτές
οι υποθέσεις…

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Είναι λάθος αυτό. Ήταν
του Τσουκάτου η «MAYO».

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Θα µπορούσε θαυµάσια η «MAYO» να
είναι όποιου αποδειχθεί από την ενδελεχή δικαστική διερεύνηση.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Του Τσουκάτου ήταν. Έχει
αποδειχθεί αυτό. Μαζί µε το 1.000.000 που πήγε στο ΠΑΣΟΚ.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Χαίροµαι που δεσµεύεστε ότι θα επα-
ναφέρετε τη διερεύνηση της υπόθεσης. Χαίροµαι που δεσµεύε-
στε ως Νέα Δηµοκρατία ότι θεωρείτε ατελή τη διερεύνηση και
θα την επαναφέρετε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Χαίροµαι πάρα πολύ. Θεωρώ ότι µιλάτε

επίσηµα ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρα-
τίας…

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Να ξέρουµε, όµως, ότι
ήταν του Τσουκάτου µαζί µε το 1.000.000.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: …και δεσµεύεστε ότι η Νέα Δηµοκρατία
θεωρεί ανοιχτή την υπόθεση που ζητά να εµβαθύνει. Χαίροµαι
πάρα πολύ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Για την οποία δικάστηκε…
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Επίσης, θεωρώ ότι πρέπει να εισάγουµε

και το στοιχείο ότι είναι αδιανόητο για πολιτικό να µετέχει σε off-
shore εταιρεία. Και µόνο και µόνο ότι µετέχει σε offshore εται-
ρεία, πρέπει να είναι αιτία διαγραφής από το πολιτικό σύστηµα.

Στο πρακτέο: Πιστεύω ότι οι τέσσερις προτάσεις της Δηµο-
κρατικής Συµµαχίας συµπίπτουν απολύτως µε τις προτάσεις της
επιτροπής υψηλού κύρους που συστάθηκε στο Υπουργείο Εσω-
τερικών και είναι προτάσεις που, κατά τη γνώµη µου πρέπει να
αποδεχθούµε όλοι. 

Περιλαµβάνουν ήδη, κύριε Υφυπουργέ, τις επεξεργασίες της
Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας, τις οδηγίες της Επιτροπής
GRECO του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, τις οδηγίες της OLAF,
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής Δίωξης της Διαφθοράς και περιλαµ-
βάνουν, επίσης, τη σχετική ευρωπαϊκή πείρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα την ανοχή σας για δύο λεπτά, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Βεβαίως, κύριε Ευθυµίου.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Τι λέει η «Επιτροπή Σοφών» που συµπί-
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πτει και στα τέσσερα σηµεία της Δηµοκρατικής Συµµαχίας κι έχει
πολύ πιο διευρυµένη, επίσης, µατιά: Πρώτον, ότι τελειώνει κα-
τευθείαν η λογική πως η χρηµατοδότηση των κοµµάτων γίνεται
κατά τον προϋπολογισµό. Αρχίζει µε περικοπή κατά 25%, η οποία
βαίνει σε φθίνουσα πορεία, ανάλογα µε την πραγµατική εκτέλεση
του προϋπολογισµού και όχι τη δηλωθείσα αφετηρία. Κατανο-
ούµε όλοι, εποµένως, ότι πηγαίνει σε ακόµα µεγαλύτερη άµεση
περικοπή.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ)

Δεύτερον, ότι τα οικονοµικά των κοµµάτων αποτυπώνονται σε
βιβλία Γ’ κατηγορίας µε διπλογραφικό σύστηµα κι εποµένως
άµεσα ελέγξιµα πρακτικά και συγκεκριµένα.

Τρίτον, ότι η επιτροπή που τα ελέγχει –δεν είναι µόνο οι ορκω-
τοί λογιστές, αλλά η αρµόδια επιτροπή της Βουλής- αποκτά πλει-
οψηφία µη Βουλευτών και τεχνικών και δικαστικών.

Τέταρτον, ότι σταµατά η χρηµατοδότηση των κοµµάτων από
τις τράπεζες.

Πέµπτον, ότι σταµατά η οργανωµένη µεταφορά οπαδών στις
εκλογές, η περίφηµη µετακίνηση των ετεροδηµοτών.

Έκτον, ότι από την επιχορήγηση των κοµµάτων αφαιρείται
κατά το ισόποσο η αξιοποίηση αποσπασµένων από τα κόµµατα
υπαλλήλων του κράτους.

Αυτά τα έξι στοιχεία, σε συνδυασµό µε όσα πρέπει να ισχύουν
αυτονοήτως για το «πόθεν έσχες», ότι αν αποδειχθεί ότι Βουλευ-
τής διαθέτει περιουσιακά στοιχεία που δεν µπορεί να τεκµηριώ-
σει την προέλευσή τους, αυτοµάτως η εµπορική αξία –η αξία που
θα εκτιµηθεί ως εµπορική, όχι ως τεκµαρτή κατά την αντικειµε-
νική αξία- µεταβάλλεται σε πρόστιµο υπέρ του δηµοσίου, δηλαδή
δηµεύεται αυτό το περιουσιακό στοιχείο που έχει αποκρυβεί,
είναι στοιχειώδεις κινήσεις αποκατάστασης της διαφάνειας. Είναι
ώριµα και έτοιµα όλα, ώστε να µπορέσουµε να περάσουµε σε
ψήφιση και µε αυτήν την Κυβέρνηση. Τίποτα δεν εµποδίζει το σύ-
νολο των κοµµάτων, που στηρίζουν αυτήν την Κυβέρνηση, να ψη-
φίσουν κατευθείαν αυτές τις αναγκαίες πρόνοιες διαφύλαξης
του κύρους και της αξιοπιστίας των κοµµάτων.

Πιστεύω, κύριε Υπουργέ -µε το πνεύµα που επέδειξε και ο κ.
Γιαννίτσης και είµαι βέβαιος ότι εµφορείστε κι εσείς- ότι σήµερα,
εξ όσων αντιλαµβάνοµαι, µε αφορµή την επερώτηση της Δηµο-
κρατικής Συµµαχίας, έχει εκδηλωθεί ήδη µία ευρεία συναίνεση
να προχωρήσουµε σε άµεση νοµοθέτηση προς αυτήν την κατεύ-
θυνση. Είναι ώριµο αίτηµα. Είναι εξυγιαντικό. Και είναι αναγκαίο
να δείξουµε ότι µπορούµε από κοινού να κόβουµε όλη τη σχέση
µε τις γκρίζες ζώνες που έχουν οδηγήσει σήµερα την πολιτική
και τα κόµµατα στην απαξίωση, πριονίζοντας το κλαδί που όλοι
καθόµαστε και που ο ελληνικός λαός απαιτεί από εµάς να το δεί-
χνουµε ως το σηµείο που θα δώσει ελπίδα και προοπτική, όχι ως
το σηµείο που δηµιουργεί απογοήτευση και κυνισµό. Και είµαι
βέβαιος ότι θα πάρετε αυτήν την πρωτοβουλία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Πέτρο Ευθυµίου, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ.
Παρακαλείται ο κ. Αλέξανδρος Χρυσανθακόπουλος, Κοινοβου-

λευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού από
το Νοµό Αχαΐας, να λάβει το λόγο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω από ένα θεµελιώδες
συµπέρασµα. Τα κόµµατα που χρεοκόπησαν τη χώρα είναι τα
ίδια χρεοκοπηµένα ιδεολογικά, πολιτικά, οικονοµικά και κυρίως
ηθικά. Εγκληµάτησαν εις βάρος του ελληνικού λαού φτιάχνοντας
ένα πολιτικό σύστηµα διαπλοκής, λειτούργησαν ως υπηρέτες
επιχειρηµατικών συµφερόντων και σαφώς είναι επίορκοι όσον
αφορά το σκοπό ίδρυσής τους. Το έγκληµα είναι διαρκές. Τα
αποτυπώµατα αυτής της συµπεριφοράς είναι στα χέρια των ηγε-
σιών τους. Αποδεικνύεται, λοιπόν, η ευθύνη, η ενοχή και πρέπει
να αποδοθεί η δικαιοσύνη. Και επειδή έχουν συµφωνήσει µεταξύ
τους την ατιµωρησία των στελεχών τους, του εαυτού τους, την
τιµωρία θα την απονείµει ο ίδιος ο ελληνικός λαός, όταν έρθει η
στιγµή να τους κρίνει. 

Αυτό είναι το µεγάλο ζήτηµα γιατί σήµερα η συζήτηση για τα

οικονοµικά των κοµµάτων και για τις παράνοµες χρηµατοδοτή-
σεις από τις τράπεζες σε ό,τι µας αφορά εξαιρούµεθα γιατί εί-
µαστε το µόνο κόµµα, ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός, που δεν
έχει δανειστεί ποτέ για λόγους αρχής. Έχει περιορίσει τη δράση
του στο κοινοβουλευτικό επίπεδο και δεν έχει κάνει σπατάλες µε
ρωµαϊκού θριάµβου γιορτές και µε όλες εκείνες τις µεθόδους
που ακολουθούνταν από τα κόµµατα σπατάλης και διασπάθισης
του δηµοσίου χρήµατος όλα αυτά τα χρόνια. Τα µιζοκόµµατα
που λεηλάτησαν τα λαϊκά εισοδήµατα δανείζονται από τους Έλ-
ληνες καταθέτες µέσω τραπεζών. Ποια ήταν η τράπεζα που επε-
λέγη; Η κρατική τράπεζα, όπου γνωστά στελέχη του ΠΑΣΟΚ και
της Νέας Δηµοκρατίας τη διοίκησαν και τη διοικούν. 

Πρέπει να πω ότι αυτή η συµπεριφορά της τράπεζας, σαν πα-
ράρτηµα κοµµατικών συµφωνιών, είναι εξίσου συνένοχη. Διότι
εδώ όταν ο Οικονοµικός Εισαγγελέας ο κ. Πεπόνης, ερευνά τις
συνθήκες δανεισµού, διαπιστώνει ότι ο δανεισµός αυτός έγινε
δίχως να υπάρχουν εµπράγµατες εγγυήσεις µε µια άυλη αξία
που λέγεται προεξόφληση της ψήφου του ελληνικού λαού, άρα
της επιχορήγησης των κοµµάτων του µέλλοντος. Γιατί τα κόµ-
µατα αυτά δεν είναι µεγάλα, είναι µικρά κόµµατα πλέον όσον
αφορά και το ηθικό ανάστηµα, αλλά και το πολιτικό µέγεθος και
τη λαϊκή εµπιστοσύνη. 

Είµαστε, όµως, µπροστά σε ένα τετελεσµένο φαινόµενο.
Έχουν διαπράξει όλες αυτές τις ανοµίες, στελέχη τους διαχειρί-
στηκαν την Αγροτική Τράπεζα και νοµίζουν ότι θα τη βγάλουν κα-
θαρή. Κανονικά, πρέπει να γίνει άµεση κατάσχεση όλων των
επιχορηγήσεών τους. Δεν µπορεί να λειτουργήσει η δηµοκρατία
όταν κάποιοι χρωστάνε και κάνουν συνέδρια τέτοιου τύπου -δεν
θέλω να κατηγορήσω ειδικά το ΠΑΣΟΚ ή τη Νέα Δηµοκρατία- µε
χιλιάδες κόσµο, πάρα πολλά έξοδα, µε διεθνή συµµετοχή και,
από την άλλη µεριά, βλέπουµε ότι ο ελληνικός λαός υποφέρει. 

Άρα τι µέτρα πρέπει να παρθούν; Με ποιον τρόπο θα υπάρξει,
πράγµατι, εξισορρόπηση; Πως θα προχωρήσουµε; Και τώρα που
µιλάµε τα ινστιτούτα και τα ιδρύµατα των πρώην Πρωθυπουργών
είναι γεµάτα από χρήµατα για να πραγµατοποιηθούν δηµόσιες
σχέσεις, έµµεση πολιτική προπαγάνδα στην πράξη, φτιάξιµο µη-
χανισµών. Αυτά πρέπει να τελειώσουν.

Θα πρέπει να πούµε ότι η διαπλοκή, την οποία καταγγείλαµε
και η οποία οµολογήθηκε από τα κόµµατα αυτά, έχει να κάνει µε
τη στάση των κοµµάτων στη φυγάδευση του κ. Χριστοφοράκου
που είχε στα χέρια του τα ονόµατα και τα κόµµατα. Φυγαδεύτηκε
κανονικά στο εξωτερικό και µόνο ο κ. Τσουκάτος παραδέχθηκε
ότι πήρε χρήµατα που τα έβαλε στο κοµµατικό ταµείο του
ΠΑΣΟΚ, χρήµατα για τα οποία το ελληνικό δηµόσιο θέλει να εγεί-
ρει αγωγή στο ΠΑΣΟΚ αν δεν τα επιστρέψει, γιατί είναι προϊόν
µιας συµπεριφοράς εις βάρος του ελληνικού λαού. Είναι αυτό
που λέµε «επαχθές χρέος». Γιατί για να πάρεις ένα εκατοµµύριο
η «SIEMENS» κέρδισε δεκαπέντε και είκοσι εκατοµµύρια από τις
διευκολύνσεις της στην υπερτιµολόγηση αυτών των παροχών
υπηρεσιών της.

Έτσι, λοιπόν, αν σήµερα έρχεται µια εταιρεία αξιολόγησης, η
«BLACKROCK» και θεωρεί ως πιο επισφαλή δάνεια αυτά, ο ελ-
ληνικός λαός κατανοεί ότι στα κόµµατα στην ουσία, αυτά που
έχουν χρεοκοπήσει, δεν µπορεί να τους δώσει µετοχές, δηλαδή,
µε την ψήφο τους να αυξήσουν τη θεωρητική αξία του µετοχο-
λογίου αυτού. Οφείλει να τους γυρίσει την πλάτη και να περιµένει
δήµευση περιουσιακών στοιχείων αυτών, οι οποίοι παρανόµη-
σαν. Δεν είχαν δικαίωµα οι διοικήσεις της Αγροτικής Τράπεζας.
Εδώ τα κόµµατα, δεν πρέπει να κάνουν ότι δεν καταλαβαίνουν.
Η Αγροτική Τράπεζα φέτος εµφανίζει ένα έλλειµµα, µια µαύρη
τρύπα ακριβώς, το άθροισµα των χρεών των κοµµάτων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Πρέπει να πούµε τώρα ότι για εµάς το θέµα δεν κλείνει. Το
θέµα αυτό σαφώς έχει ανοίξει και θα πρέπει να ολοκληρωθεί µε
συγκεκριµένες πρακτικές αποφάσεις. Η διαφάνεια και ο δηµό-
σιος έλεγχος είναι απαραίτητο να πραγµατοποιούνται. Τώρα, αν
το ΚΚΕ έχει και άλλες επιχειρήσεις που δεν έχει δηλώσει ότι είναι
δικιές του από αυτές τις πέντε, αυτό είναι ένα δικό του ζήτηµα.
Δεν µπορεί, όµως, να αρνείται τον έλεγχο. Αυτό είναι ένα θέµα
το οποίο –δεν είναι αυτήν τη στιγµή στην Αίθουσα ο εκπρόσωπος
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του ΚΚΕ- εµείς το έχουµε θίξει κατ’ επανάληψη. Βέβαια, το ότι
έχει τόσα πολλά επαγγελµατικά στελέχη, κατανοούµε και για
ποιο λόγο δανείστηκε και το ίδιο το ΚΚΕ.

Θεωρώ ότι είναι πολύ αργά για δάκρυα γι’ αυτούς που έφεραν
τη χώρα στο χείλος του γκρεµού. Μάλλον, είµαστε πιο κοντά σε
αυτό που ο ελληνικός λαός τόσα χρόνια περιµένει. Στην Ελλάδα,
από την αρχαία εποχή ο δρόµος και η λύση ήταν µια, σε οποι-
αδήποτε δραµατική σκηνή: Η κάθαρση. Η κάθαρση ή γίνεται µε
πρωτοβουλία των κοµµάτων στο εσωτερικό τους ή την κάνει ο
ίδιος ο ελληνικός λαός, όταν έρθει η ώρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Πάµε στις εκλογές. Ξεκίνησαν εκατοντάδες πολιτευτές να γυρ-

νούν και να χαλάνε πολλά χρήµατα Ήδη ξεκίνησαν να πραγµα-
τοποιούν συγκεντρώσεις, να κάνουν εκδηλώσεις σε ξενοδοχεία.
Αυτό ξεκίνησε. Αυτό που λέµε ότι στην επίσηµη προεκλογική εκ-
στρατεία θα ελεγχθεί, στην ανεπίσηµη ξεκίνησε. Τα πράγµατα
δεν είναι καθόλου καλά. Όλη αυτή η συµπεριφορά είναι µια πρό-
κληση. Αν τα κόµµατα µπορούν να κάνουν εσωκοµµατικές διαδι-
κασίες προκριµατικών εκλογών για να φτιάξουν λίστες, να το
εξετάσουµε. Θα πρέπει, όµως, να αποποιηθούν τη µεθοδολογία
του πολιτευτή, ο οποίος θα ελεγχθεί µόνο το τελευταίο επίσηµο
διάστηµα των εκλογών, ενώ έχει ξεκινήσει άτυπος προεκλογικός
αγώνας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Εµείς ως Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός, το µόνο κόµµα που
συνειδητά και υπεύθυνα δεν έχει πάρει δάνεια από τράπεζες,
που δίνει τη µάχη του χρησιµοποιώντας τη δυναµική των Βου-
λευτών του και ελάχιστων στελεχών –γιατί δεν έχουµε και µεγάλο
αριθµητικά δυναµικό στελεχών έµµισθων, αλλά εθελοντές- ξεκα-
θαρίζουµε προς όλες τις πλευρές: Θέλουµε νοµοθετική πρωτο-
βουλία και θα συµβάλλουµε σε αυτήν την Κυβέρνηση, να
ξεκαθαριστεί το προεκλογικό τοπίο. Θεωρούµε ότι η πολιτική
πρόταση είναι αυτή που πρέπει να αξιολογήσει ο ελληνικός λαός
και τα πρόσωπα που συντάσσονται µε τα προγράµµατα των κοµ-
µάτων τους. Όλο αυτό, όµως, το προεκλογικό σύστηµα πρέπει
να εξυγιανθεί πλήρως. 

Βέβαια, σε όσους είναι µεταµεληθέντες και µετανοήσαντες
από το παλιό σύστηµα του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας,
πιστεύουµε ότι η τελευταία τους πράξη συµβολής, θα είναι να
ψηφίσουν αυτές τις διατάξεις του νόµου και να µην κωλυσιεργή-
σουν στη διακοµµατική αυτή συζήτηση.

Καταθέτω στα Πρακτικά, τελειώνοντας την οµιλία µου, το τεκ-
µήριο ότι ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός δεν χρωστά σε κα-
νέναν τίποτα. Κακώς έλεγε ο Παπανδρέου «δεν χρωστώ σε
κανέναν τίποτα» εδώ πέρα. Και άλλοι το έχουν πει πολλές φορές.
Χρωστούν και µάλιστα πάρα πολλά, γιατί έχουν πάρει από τον
ελληνικό λαό µεγάλες προκαταβολές εµπιστοσύνης, την οποία
κατασπατάλησαν. Εµείς είµαστε έτοιµοι να αναλάβουµε ιστορι-
κές ευθύνες, ακριβώς µέσα από αυτό το αίσθηµα, ότι δικαιούµα-
στε απέναντι στον ελληνικό λαό µε σεµνότητα να τον κοιτάζουµε
στα µάτια, γιατί δεν τον έχουµε κλέψει και κυρίως, γιατί δεν θέ-
λουµε να επιτρέψουµε να συνεχίσουν να τον κλέβουν άλλοι. 

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Χρυσανθακό-

πουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Αλέξανδρο Χρυσανθακόπουλο.

Παρακαλείται ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ
και Βουλευτής Επικρατείας κ. Βασίλειος Μουλόπουλος να λάβει
το λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι –κύριοι µόνο είµαστε, απ’ ό,τι βλέπω, αυτήν

τη στιγµή- για µια ακόµη φορά συζητάµε υποκριτικά για το πολι-
τικό σύστηµα και την απαξίωση της πολιτικής. Το πρόβληµα δεν
είναι νοµοτεχνικό αλλά πολιτικό. Δεν φταίνε οι κακοί νόµοι για τη
διαφθορά αλλά η πολιτική βούληση και οι πολιτικές οι οποίες

ακολουθούνται.
Άκουσα µε ενδιαφέρον τους διαξιφισµούς για τα σκάνδαλα,

για τη «SIEMENS», για το πολιτικό χρήµα και επειδή εσχάτως
όλοι έχουµε γεννηθεί σήµερα, θέλω να πω ότι καλή η ιστορία,
όπως την ανέπτυξε ο κ. Κεφαλογιάννης αλλά είναι πολύ παλιά,
ας θυµηθούµε και τη λίγο πρόσφατη. Ας θυµηθούµε ότι από τους
τέσσερις Βουλευτές που υπογράφουν την επερώτηση, οι τρεις
έχουν διατελέσει Υπουργοί κυβερνήσεων, οι οποίες ευθύνονται
και για την οικονοµική κρίση της χώρας και για τη χαµένη τιµή
της πολιτικής. Ας θυµηθούµε ότι ήταν στελέχη κυβερνήσεων
ενός από τα δύο κόµµατα, που στα ταµεία τους εισέρευσαν µίζες
της «SIEMENS». Για το µαύρο παραδάκι στα κόµµατα, κύριοι συ-
νάδελφοι και του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας αλλά και
εσείς της Δηµοκρατικής Συµµαχίας, εκεί που ανήκατε, τι θα γίνει;
Γι’ αυτό δεν θα µιλήσουµε; Μόνο για την κρατική χρηµατοδότηση
θα πούµε; 

Θέλω να σας θυµίσω ότι τότε όποιος µίλαγε -η Αριστερά- γι’
αυτά τα σκάνδαλα, γι’ αυτό το πολιτικό χρήµα, γι’ αυτήν τη δια-
πλοκή, η απάντηση ήταν «είστε συκοφάντες και αν έχετε αποδεί-
ξεις, να πάτε στον εισαγγελέα». Είδαµε το πού φθάσαµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ευθύνεται η κρατική επιχο-
ρήγηση για τις µίζες, τις υπεράκτιες εταιρείες, τις διευκολύνσεις
σε κολλητούς και τα υπόγεια κανάλια ροής µαύρου χρήµατος
στα ταµεία των δύο µεγάλων κοµµάτων και τις τσέπες ορισµένων
πολιτικών. Ευθύνεται το γεγονός ότι τα κόµµατα εξουσίας είχαν
µεταβληθεί σε ανώνυµες εταιρείες και οι πολιτικοί, σε υπαλλή-
λους των ιδιωτικών συµφερόντων. Και εκεί, συνάδελφοι της Δη-
µοκρατικής Συµµαχίας, σε αυτά τα κόµµατα κάνατε καριέρα. Δεν
ευθύνεται η κρατική επιχορήγηση για την εξόντωση των µισθω-
τών και των µικροµεσαίων. Ευθύνεται η πολιτική του νεοφιλελευ-
θερισµού, που υπηρετήσατε πιστά και εξακολουθείτε να την
υπηρετείτε.

Εµείς υποστηρίζουµε την κρατική επιχορήγηση των κοµµάτων,
αλλά µε όρους διαφάνειας. Μπορούµε να συζητήσουµε για το
ύψος της. Είµαστε ανοικτοί σε µια τέτοια συζήτηση. Τη θεω-
ρούµε ως αναγκαία αλλά όχι ικανή συνθήκη, για την πολιτική πο-
λυφωνία και την αυτονόµηση της πολιτικής, όσο είναι δυνατόν,
από τα ιδιωτικά οικονοµικά συµφέροντα. Για εµάς, το αβάσταχτο
κόστος του πολιτικού συστήµατος δεν είναι η κρατική επιχορή-
γηση αλλά η διαφθορά και το µαύρο χρήµα. 

Κατάργηση της κρατικής επιχορήγησης, σηµαίνει το στραγγα-
λισµό εκείνων των κοµµάτων και των πολιτικών, που αρνούνται
να έχουν σχέση µε τη διαπλοκή ή να έχουν χορηγούς, φανερούς
ή µυστικούς, να έχουν σχέση µε επιχειρήσεις, µε οικονοµικά συµ-
φέροντα, µε κρατικοδίαιτους εργολάβους, µε µεσάζοντες, µε κα-
ναλάρχες και µε εµπόρους όπλων. Η κατάργηση της κρατικής
επιχορήγησης, θα καταστήσει ακόµα µεγαλύτερη τη διαφθορά
και τη διαπλοκή της πολιτικής. 

Από τα 40 εκατοµµύρια ευρώ που είναι το σύνολο της κρατικής
επιχορήγησης προς τα κόµµατα, ο ΣΥΡΙΖΑ παίρνει µόλις τα 3,5
και την ίδια στιγµή, γνωρίζουµε όλοι πολύ καλά ότι οι προεκλο-
γικές δαπάνες ενός και µόνο Βουλευτή από τους επονοµαζόµε-
νους «βαρόνους» στη Β’ Αθήνας, µπορεί να κυµαίνεται γύρω στο
µισό δισεκατοµµύριο ευρώ. Πού τα βρίσκουν αυτά τα λεφτά;
Αυτό θα το συζητήσουµε ή δεν θα το συζητήσουµε;

Θεωρούµε ότι το κόστος των 40 εκατοµµυρίων της κρατικής
επιχορήγησης είναι µικρό µπροστά στο κόστος που θα πληρώσει
η δηµοκρατία και το πολιτικό σύστηµα από την εξάρτηση και την
ολοκληρωτική της πρόσδεση στο άρµα των µεγάλων επιχειρη-
µατικών συµφερόντων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πολύ σωστά, κύριοι συνάδελφοι, αναφέρατε ότι το ΠΑΣΟΚ και
η Νέα Δηµοκρατία, έχουν πάρει συνολικά δάνεια ύψους 244 εκα-
τοµµυρίων ευρώ, εκχωρώντας την κρατική επιχορήγηση ως το
2016. Μα αυτό, δεν αποδεικνύει ότι τα δάνεια είναι επιλεκτικά και
ποιες είναι οι πραγµατικές διαστάσεις της πολιτικής; Έτσι δόθη-
καν αυτά τα λεφτά; 

Ο ΣΥΡΙΖΑ, έχει προτείνει αλλαγή του νόµου και έχει προτείνει
και άλλα πράγµατα, όπως την κατάργηση της βουλευτικής σύν-
ταξης, τη µείωση των αποδοχών των Βουλευτών στο ήµισυ, την
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κατάργηση της αποζηµίωσης των επιτροπών και αλλαγή στο
νόµο «Περί ευθύνης Υπουργών». Έχει προτείνει και αλλαγή του
ν. 3023/2002, ο οποίος διέπει τη χρηµατοδότηση των κοµµάτων.
Αναφέρω ότι στο άρθρο 7, όπου προβλέπονται οι αθέµιτες και
απαγορευµένες πηγές χρηµατοδότησης, θα έπρεπε  να προστε-
θούν και άλλες απαγορεύσεις. Δηλαδή, η χρηµατοδότηση πολι-
τικών κοµµάτων από πάσης φύσεως µορφής επιχείρηση της
ηµεδαπής, αλλοδαπής ή εξωχώριες. Η καθ’ οιονδήποτε τρόπο
συµµετοχή πολιτικών κοµµάτων στο εταιρικό κεφάλαιο επιχειρή-
σεων. Οι ισολογισµοί των επιχειρήσεων, να ελέγχονται από ορ-
κωτούς λογιστές και να δηµοσιοποιούνται ή οποιαδήποτε
οικονοµική συναλλαγή µεταξύ των πολιτικών κοµµάτων και του
ελληνικού δηµοσίου, πλην των προβλεποµένων επιχορηγήσεων.
Η καθ’ οιονδήποτε τρόπο χρηµατοδότηση από ξένες κυβερνή-
σεις. Επίσης, να θεωρείται κακουργηµατική πράξη ποινικά κολά-
σιµη η εσκεµµένη απόκρυψη πηγών και των δαπανών των
κοµµατικών οικονοµικών µέσων ή της κοµµατικής περιουσίας και
η κατάθεση ψευδών στοιχείων των εισοδηµάτων ή της περιου-
σίας του κόµµατος. 

Είµαστε ανοικτοί για µια συζήτηση που να είναι απλά ειλικρινής
και όχι να είναι ένας ακόµη φερετζές, ο οποίος θα συνεχίσει
αυτήν την απαξίωση της πολιτικής.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Βασίλειο Μουλόπουλο.
Με την οµιλία του ολοκληρώθηκε ο κατάλογος των Κοινοβου-

λευτικών Εκπροσώπων. 
Εισερχόµεθα στο στάδιο των δευτερολογιών.
Παρακαλείται η κ. Ντόρα Μπακογιάννη, Πρόεδρος της Δηµο-

κρατικής Συµµαχίας και πρώτη επερωτώσα, να λάβει το λόγο για
να δευτερολογήσει.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, να ξεκινήσω
από τα θετικά. 

Θετικό νούµερο ένα. Απ’ ό,τι αντιλαµβάνοµαι, οι προτάσεις της
Δηµοκρατικής Συµµαχίας βρήκαν σύµφωνα τα κόµµατα.

Θετικό νούµερο δύο. Βρήκαν σύµφωνα τα κόµµατα στις λε-
πτοµέρειες. Δηλαδή, στο νέο νοµοθετικό πλαίσιο, το οποίο η
χώρα χρειάζεται, για να κάνει ένα βήµα προς τα εµπρός. Συµπί-
πτουν οι απόψεις σοφών, όπως µας είπε ο κ. Ευθυµίου, λιγότερο
σοφών και απλών πολιτικών, όπως είµαστε εµείς, αλλά εν πάση
περιπτώσει, συµφωνούµε ότι µάθαµε από τα λάθη µας και ότι
έχουµε σκοπό να τα διορθώσουµε για το µέλλον. Έτσι αντιλαµ-
βάνοµαι.

Άρα αντιλαµβάνοµαι, κύριε Υπουργέ, ότι η µπάλα πλέον είναι
στο Υπουργείο Εσωτερικών να προχωρήσει πάρ’αυτά –και όταν
λέω «πάρ’αυτά», εννοώ τώρα- µε την Κυβέρνηση Παπαδήµου,
στις προτάσεις του Υπουργείου Εσωτερικών. Έχετε πάρει τη
σύµφωνη γνώµη όλων των κοµµάτων, έχετε καταλάβει ότι τα
κόµµατα έχουν αντιληφθεί ότι πρέπει να αλλάξει το θεσµικό πλαί-
σιο και µπορούµε να κάνουµε ένα βήµα προς τα εµπρός.

Ένα πράγµα απέφυγαν και οι δύο εκπρόσωποι των µεγάλων
κοµµάτων,  να πουν ότι συµφωνούν. Υποθέτω όµως ότι συµφω-
νούν. Είναι και στον έλεγχο του παρελθόντος. Έχει πάρα πολύ
µεγάλη σηµασία να συµφωνήσουµε ότι θα γίνει ένας έλεγχος των
οικονοµικών των κοµµάτων για το παρελθόν. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Από το 1989. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Πολύ ωραία. Από το 1989, λοι-

πόν, να γίνει ο έλεγχος των κοµµάτων και να δούµε -διότι αυτό
είναι και η ουσία και αυτή είναι και η ταµπακιέρα- πώς θα απο-
πληρωθούν τα δάνεια των κοµµάτων, διότι αυτό είναι πάρα πολύ
σηµαντικό. 

Είπε κάτι ο κ. Γιαννίτσης το οποίο πρόσεξα. Είπε, πως ένα
πράγµα είναι βέβαιο. Ότι δεν µπορεί να συµφωνήσουµε πως δεν
είναι καλός ο νόµος µε βάση τον οποίο πήραµε τόσες χρηµατο-
δοτήσεις και να τον αλλάξουµε -αυτό είναι νόµιµο- και να συµ-
φωνήσουµε ότι ο φορολογούµενος πολίτης, θα πληρώσει και τα
σπασµένα των χρεών στις τράπεζες. Όχι, αυτό δεν µπορεί να
γίνει. Νοµίζω ότι επ’ αυτού είµαστε όλοι σύµφωνοι. 

Άρα θα πρέπει να ξεκαθαρίσουµε αυτά τα χρέη τα οποία υπάρ-
χουν σήµερα στις τράπεζες πώς θα αποπληρωθούν. Πώς δη-
λαδή, δεν θα τα φορτώσει ο εκάστοτε έλεγχος της εκάστοτε

«BLACKROCK» στις πλάτες των φορολογουµένων. Και επειδή
πρόκειται για κρατικές τράπεζες, στη µεγάλη τους πλειοψηφία,
-όταν εννοούµε ΑΤΕ και Τράπεζα Αττικής- αυτό τουλάχιστον πρέ-
πει να το ξεκαθαρίσουµε. Και εδώ η Δηµοκρατική Συµµαχία, θα
προσέλθει σε αυτήν τη συζήτηση µε συγκεκριµένες προτάσεις. 

Θέλω να κάνω ένα σχόλιο, παρ’ όλο που λείπει ο κ. Χαλβατζής.
Θέλω να ξεκαθαρίσω τη θέση της Δηµοκρατικής Συµµαχίας. Η
θέση της Δηµοκρατικής Συµµαχίας, δεν είναι ότι υπάρχουν κα-
τασταλτικοί µηχανισµοί της δηµοκρατίας ούτε το αποδεχόµαστε
εµείς. Κατασταλτικός µηχανισµός σε µια δηµοκρατία δεν υπάρ-
χει. Άρα όπως ο έλεγχος πρέπει να γίνεται σε όλα τα κόµµατα,
έτσι θα πρέπει να γίνεται και στο Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.
Εάν θα συµφωνήσουµε ότι τα 2, τα 3 ή τα 4 ευρώ, τα κουπόνια
θα είναι χ, ψ ή ω. Ό,τι συµφωνήσουµε για όλα τα κόµµατα, θα
ισχύει και για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και όχι στα
ηρωικά «δεν δέχοµαι και δεν πρόκειται να δεχθούµε εµείς ποτέ,
ακόµα και αν δεν πληρωθούν». Δεν είδα κανένα κόµµα µέχρι
τώρα να αρνείται την κρατική χρηµατοδότηση. 

Όπως εµείς δεν τη ζητούµε διότι είµαστε ένα κόµµα, το οποίο
δεν έχει πάρει ακόµα την ψήφο του ελληνικού λαού, έτσι και όλα
τα υπόλοιπα κόµµατα θα πρέπει να τηρήσουν το νόµο, όποιο
νόµο αποφασίσουµε ότι πρέπει να κάνουµε εδώ. 

Άκουσα διάφορα µαθήµατα λογιστικών, άκουσα και πολλά
άλλα λόγια να αγαπιόµαστε. Οµολογώ ότι θα περίµενα, κύριοι
συνάδελφοι -και εννοώ όλοι σας διότι κανένας δεν εξαιρείται- να
πείτε δύο κουβέντες στον ελληνικό λαό, γιατί προχωρήσατε στο
δάνειο της Τραπέζης Αττικής. Θα περίµενα να πείτε ότι χρειαστή-
κατε να πάρετε ένα δάνειο αυτήν τη στιγµή υπό αυτές τις συν-
θήκες, µε αυτούς τους όρους και µε αυτήν τη συµφωνία. Δεν το
είπε κανένας σας. Κακώς δεν το είπε κανένας σας, διότι πιστεύω
ότι αυτός ο λαός σήµερα, πρέπει να ξέρει πώς κατάφερε κατά
ένα τρόπο µοναδικό να χρηµατοδοτήσει µια τράπεζα, την ώρα
της κρίσης, την ώρα που χαλάει ο κόσµος, την ώρα που σήµερα
το βράδυ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Σαχινίδης είπε εδώ
ότι το δηµόσιο δεν θα πληρώσει καµµία επιστροφή φόρων, διότι
δεν έχει λεφτά, την ίδια στιγµή ο κ. Γιαννίτσης, άλλος Υπουργός
της ίδιας Κυβέρνησης, είπε ότι τηρεί το νόµο και δίνει τα χρήµατα
στα κόµµατα! 

Με συγχωρείτε πάρα πολύ, εδώ είναι νόµιµο αλλά δεν είναι
ηθικό. Να το ξεκαθαρίσουµε αυτό. Πιστεύω ότι θα πρέπει να
έχουµε και το θάρρος εδώ µέσα να το πούµε καθαρά ότι αυτό
το οποίο έγινε µε τη χρηµατοδότηση των κοµµάτων, τον τελευ-
ταίο χρόνο, δεν είναι ηθικό. Δεν είναι ηθικό την ώρα που σηκώ-
νεται ο Σαχινίδης και λέει αυτά, εµείς να κουβεντιάζουµε και να
λέµε ότι για όλους τους άλλους Έλληνες ισχύει ότι δεν θα τους
δώσουµε επιστροφή φόρου, ότι δεν θα τους συµψηφίσουµε το
ΦΠΑ, ότι οι δήµαρχοι, κύριε Κουκουλόπουλε, βρίσκονται αυτήν
τη στιγµή µε το ένα τρίτο της ΣΑΤΑ, ότι δεν ξέρουν πώς θα βγά-
λουν το χειµώνα, ότι οι ορεινοί δήµοι έχουν φτάσει στο σηµείο
να γκρεµίζονται δρόµοι και να µην µπορούν να τους καθαρίσουν
–τα ξέρετε πολύ καλά αυτά- και την ίδια ώρα εµείς το πολιτικό
σύστηµα, να χρηµατοδοτεί αφειδώς τα κόµµατα. 

Λυπάµαι πάρα πολύ, κύριοι συνάδελφοι. Έτσι δεν µπορεί να
συνεχίσει. Αλλά να συµφωνήσουµε κιόλας ότι τουλάχιστον µέχρι
τότε, µέχρι να αλλάξουµε το νόµο που πιστεύω ότι πρέπει να
απαγορεύει τα δάνεια –και πραγµατικά το πιστεύω, διότι ήταν
λάθος πολιτική, διότι ήταν µια πολιτική, η οποία ευτέλισε τη λει-
τουργία της δηµοκρατίας- θα πρέπει να καταλάβουµε όλοι µας
ότι το πολιτικό σύστηµα και τα χρήµατα που ξοδεύει, πρέπει να
τα κόψει και πρέπει να τα κόψει µαχαίρι.

Και την ώρα που πλέον αυτό έχει γίνει συνείδηση –παρεµπι-
πτόντως, κύριε Κεφαλογιάννη, γιατί άκουσα µια βαρύγδουπη δή-
λωση ότι όσοι έχουν υποβάλει αίτηση για αναδροµικά δεν θα
περιληφθούν στις λίστες της Νέας Δηµοκρατίας, βεβαιωθείτε ότι
θα έχουν υπογράψει και δεν θα είναι ρητορικό…

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ισχύει απολύτως. Όλοι θα
υπογράψουν.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Διότι περισσεύει η υποκρισία σε
αυτήν τη χώρα και αν το πάλαι ποτέ πριν από την κρίση άντεχε
να βλέπει διάφορα φαινόµενα χωρίς να τα σχολιάζει, σήµερα ο
ελληνικός λαός, δεν αντέχει το παραµικρό. Επειδή στην πολιτική

2836 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



–κακά τα ψέµατα- δεν πρέπει µόνο να είσαι αλλά πρέπει και να
φαίνεσαι, καλό είναι να φαίνεσαι, να είσαι και να µαθαίνεις από
τα λάθη σου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Ντόρα Μπακογιάννη.

Παρακαλείται ο κ. Χρήστος Μαρκογιαννάκης, Βουλευτής Χα-
νίων, να λάβει το λόγο για δευτερολογία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακολου-
θώντας τη συζήτηση πάνω στην επερώτηση που κατέθεσε η Δη-
µοκρατική Συµµαχία και ιδιαίτερα παρακολουθώντας τους
αγορητές των δύο µεγάλων κοµµάτων, τους Κοινοβουλευτικούς
Εκπροσώπους, αλλά και τον κύριο Υπουργό, µου εδόθη η εντύ-
πωση ότι βρισκόµουν σε κάποιο πανεπιστηµιακό αµφιθέατρο ή
σε κάποιο συνεδριακό κέντρο, όπου συζητείτο το θέµα της χρη-
µατοδότησης των πολιτικών κοµµάτων, κατά πόσο θα πρέπει να
γίνεται, να µη γίνεται, ποιο θα πρέπει να είναι το ύψος. Κατατέ-
θηκαν συγκριτικά στοιχεία µε άλλες χώρες και δεν άκουσα τί-
ποτα, ιδιαίτερα από τον κύριο Υπουργό, για τα καίρια ζητήµατα
τα οποία προκύπτουν και ανακύπτουν από το περιεχόµενο της
επερώτησης. 

Το ζήτηµα, δεν είναι αν θα πρέπει να χρηµατοδοτούνται, να
επιχορηγούνται τα πολιτικά κόµµατα. Το ζήτηµα και αυτό που
απασχολεί σήµερα την κοινή γνώµη, είναι πώς έχουµε φτάσει στο
σηµείο, τα δύο µεγάλα κόµµατα να οφείλουν τούτη την ώρα
244.000.000 ευρώ. Πώς εδόθησαν αυτά τα χρήµατα και ποιες
είναι οι εγγυήσεις, προκειµένου τα χρήµατα αυτά, κάποια στιγµή
να επιστραφούν στις τράπεζες που τα έδωσαν;

Ένα δεύτερο ερώτηµα είναι το εξής: Εάν οποιοσδήποτε αιρε-
τός, ο οποίος έχει µια α’ µηνιαία αποζηµίωση, προσφέρει στην
οποιαδήποτε τράπεζα ως εγγύηση την µελλοντική αποζηµίωση
που θα πάρει µετά από κάποια χρόνια, χωρίς να ξέρουµε πόση
θα είναι τότε η αποζηµίωση, εάν θα έχει εκλεγεί και πόσα χρόνια
θα εκλέγεται, θα µπορέσει να πάρει ένα τέτοιο δάνειο; Προφα-
νώς όχι. 

Το ζήτηµα από δω και πέρα είναι, κύριε Πρόεδρε, πώς το 2011
που η ελληνική κοινωνία χειµάζεται, που το κράτος στο εσωτε-
ρικό έχει πτωχεύσει και δεν πληρώνει ούτε 1 ευρώ από εκείνα τα
οποία υποχρεούται να πληρώσει είτε ως επιστροφή ΦΠΑ είτε ως
επιδότηση µιας επένδυσης είτε όλα όσα ακούστηκαν προηγου-
µένως από τους συναδέλφους, πώς έρχεται µε τόση προθυµία
να καταβάλει το σύνολο των υποχρεώσεών του προς τα κόµ-
µατα, που µάλιστα είναι και αρκετά χρήµατα και δείχνει µια συµ-
περιφορά και µια σπουδή, που όχι απλώς δεν δείχνει προς τα
άλλα που είπα προηγουµένως, αλλά εκεί είναι ουσιαστικά µπα-
ταχτσής; Έχει πτωχεύσει. Πώς δικαιολογείται αυτή η συµπερι-
φορά;

Ένα άλλο ζήτηµα το οποίο τίθεται είναι το εξής: Πώς έρχονται
οι τράπεζες και χρηµατοδοτούν και δίνουν δάνεια, χωρίς να γνω-
ρίζουν µετά από κάποια χρόνια αν θα υπάρχουν αυτά τα κόµ-
µατα, ποια θα είναι η δύναµή τους; Και σας λέω χαρακτηριστικά
ότι τα δύο µεγάλα κόµµατα στις προηγούµενες εκλογές πήραν
µαζί το 77% του αριθµού των εγκύρων ψηφοδελτίων. Ποιος µας
λέει ότι τις επόµενες ή τις µεθεπόµενες εκλογές –τουλάχιστον
οι δηµοσκοπήσεις δείχνουν τελείως διαφορετικά πράγµατα- θα
έχουν ανάλογη δύναµη, ούτως ώστε να δικαιολογείται τώρα να
εκχωρούν απαιτήσεις του µέλλοντος, ύψους ως εάν η δύναµη
διατηρείτο; Αυτά είναι ζητήµατα που ανάγονται στο σήµερα, συ-
σχετίζονται µε την οικονοµική κατάσταση των κοµµάτων και συ-
σχετίζονται µε τη δυνατότητα που έχουν να επιστρέψουν τα
χρήµατα. Εγώ ρωτώ και διερωτώµαι: Πώς θα επιστρέψουν τα
χρήµατα; Αυτά τα χρήµατα θα πάνε µάλλον στις επισφαλείς
απαιτήσεις και ουδέποτε θα επιστραφούν. Και είναι χρήµατα της
ελληνικής κοινωνίας, γιατί οι τράπεζες που τα χορήγησαν είναι
υπό τον έλεγχο του δηµοσίου. 

Και ένα τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, γιατί έγινε συζήτηση σχε-
τικά µε αυτό το θέµα. Άκουσα για τη «SIEMENS», για την έρευνα,
για τον έλεγχο, αν έγινε πλήρης, αν ήταν ηµιτελής. Οποία υπο-
κρισία! Στη συγκεκριµένη περίπτωση, τα δύο µεγάλα κόµµατα εν
αγαστή συµπνοία κουκούλωσαν το σκάνδαλο και το κουκούλω-
σαν, διότι υπάρχει σοβαρή υπόνοια, η οποία µπορεί να εξικνείται
µέχρι τη βεβαιότητα,  ότι σχεδόν το σύνολο της µίζας πήγε στα

µαύρα ταµεία των δύο µεγάλων κοµµάτων. Και ας είµαστε ειλι-
κρινείς. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ποια εποχή; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Από το 2010 και πίσω. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Πόσα; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Εκατό εκατοµµύρια υπολογί-

ζονται οι  µίζες. Απεκαλύφθη το ένα εκατοµµύριο. Το πήρε ο κ.
Τσουκάτος. Αναζητούνται τα υπόλοιπα ενενήντα εννέα. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Μαρκογιαννάκη…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριε Κεφαλογιάννη, δεν σας

διέκοψα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Μη διακόπτετε, κύριε

Κεφαλογιάννη. Καταλήξτε, κύριε Μαρκογιαννάκη. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Αναζητούνται, λοιπόν, τα

υπόλοιπα ενενήντα εννέα εκατοµµύρια και τα στοιχεία που προ-
κύπτουν και υπάρχουν -φαίνεται- στη δικογραφία που βρίσκεται
στη Γερµανία, είναι ότι τα περισσότερα όδευσαν στα ταµεία των
δύο µεγάλων κοµµάτων. Δεν µε ενδιαφέρει εµένα χρονικά πότε
έγινε αυτό το πράγµα. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Με ενδιαφέρει εµένα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Με ενδιαφέρει ότι τα δύο

κόµµατα εν αγαστή συµπνοία, όχι µόνο κάλυψαν και κουκούλω-
σαν το σκάνδαλο αλλά έφτασαν στο σηµείο να διαπράξουν την
αθλιότητα, προκειµένου να ικανοποιήσουν την κοινή γνώµη, να
στοχοποιήσουν αθώους ανθρώπους. Και εκείνο το οποίο µε ενο-
χλεί ακόµα περισσότερο, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι το άθλιο σύ-
στηµα, το σάπιο σύστηµα, αυτό που οδήγησε τη χώρα εδώ που
είναι σήµερα, έφτασε στο σηµείο να εκθειάζει µια εξεταστική επι-
τροπή και τον πρόεδρό της, ότι ποτέ δεν ξανάγινε τόσο αντικει-
µενική διερεύνηση, µόνο και µόνο για να καλυφθεί η ατιµία η
οποία συνέβαινε. 

Αυτά όλα, συνθέτουν ένα τοπίο και αποπνέουν µια οσµή τόσο
δύσοσµη, που ασφαλώς ο ελληνικός λαός τούτη την ώρα εκτός
από την εφαρµογή των νόµων που ήθελε ο κ. Υπουργός των
Εσωτερικών να µας πει ότι κάνει, από την άλλη µεριά, απαιτεί έν-
τιµη έρευνα, την τιµωρία των ενόχων και όχι τον στρουθοκαµη-
λισµό, ως εάν θα δίνουµε την εντύπωση πως έχουµε να κάνουµε
µε ένα λαό που δεν καταλαβαίνει, µε λαό υπολελειµµένης διά-
νοιας. 

Ευχαριστώ  πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Μαρκογιαννάκη. 
Τελείωσε ο κύκλος των δευτερολογιών και παρακαλείται ο

Υφυπουργός Εσωτερικών κ. Κουκουλόπουλος να λάβει το λόγο
για να λήξει η συζήτηση. 

Θα έχετε πέντε λεπτά µε ανοχή. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Δεν θα κάνω χρήση των λεπτών αυτών, κύριε Πρόεδρε. 
Εγώ χαίροµαι, ανεξάρτητα ιδιότητας, που συµµετείχα σήµερα

σε όλη αυτήν τη συζήτηση. Θέλω να επαναλάβω τη δέσµευση
του Υπουργού στο κλείσιµο, ότι δεσµεύεται να φέρει άµεσα το
σχετικό θέµα σε συζήτηση στην αρµόδια επιτροπή. Υπάρχει πό-
ρισµα και της Επιτροπής Σοφών αλλά και της σηµερινής συζή-
τησης. Θεωρώ ότι συµφωνούµε όλοι. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Να το κάνουµε λοιπόν.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Άρα το ελάχιστο είναι να καταφέρουµε να έχουµε έτοιµο
νοµοθέτηµα πάρα πολύ σύντοµα. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Μπράβο! Κάτι βγήκε, λοιπόν,
από τη σηµερινή ενηµέρωση. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Είναι πολύ συγκεκριµένες οι αρχές, στις οποίες νοµίζω ότι
οµοφωνήσαµε όλοι. Και θέλω να σταθώ ιδιαίτερα στα δύο µε-
γάλα κόµµατα, όχι διότι ξεχωρίζω τα δύο κόµµατα από τα υπό-
λοιπα αλλά γιατί εκ των πραγµάτων, έχουν να απολογηθούν
περισσότερο από τα άλλα, ακριβώς γιατί έχουν διατελέσει κυ-
βερνήσεις, έχουν πάρει εκ των πραγµάτων, ως ο νόµος ορίζει,
το µεγαλύτερο µέρος των επιχορηγήσεων εναλλάξ τα προηγού-
µενα χρόνια, -δεν είναι ποσοτικό το ζήτηµα, ποιοτικό είναι- άρα
έχουν και το µεγαλύτερο ειδικό βάρος και στον απολογισµό. 

Διαφάνεια, λοιπόν, κι έλεγχος από την έναρξη του νόµου! Τα
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συγκεκριµένα έξι σηµεία που µπήκε στον κόπο ο κ. Ευθυµίου και
ο κ. Κεφαλογιάννης να µνηµονεύσουν και τα σηµεία που η Δη-
µοκρατική Συµµαχία έβαλε στην επερώτησή της, νοµίζω ότι είναι
άριστο υλικό για µία συνεκτική συζήτηση στην αρµόδια επιτροπή,
που µπορεί εύκολα και γρήγορα να µας οδηγήσει σε µια συγκε-
κριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία. Κι αυτό νοµίζω ότι είµαι υπο-
χρεωµένος να το επαναλάβω  και να κλείσω εδώ τη συζήτηση. 

Ένα σχόλιο θα ήθελα µόνο να κάνω, κύριε Πρόεδρε. Σε όλη
αυτήν τη συζήτηση που ξεκίνησε σήµερα και θέλω να πιστεύω
ότι θα ολοκληρωθεί πολύ σύντοµα, αµέσως µετά τις γιορτές,
πρέπει να δείξουµε νηφαλιότητα και ψυχραιµία. Όχι απλά να τρα-
βήξουµε µια γραµµή στα µέχρι τώρα ισχύοντα και συµβαίνοντα.
Να αλλάξουµε βιβλίο κι όχι απλά να γυρίσουµε σελίδα. Συµφωνώ
και επαυξάνω. Έχουµε πει περίπου όλοι τα ίδια και συµφωνώ κι
εγώ. Όµως πιστεύω ότι δεν πρέπει να πάµε στο άλλο άκρο. Δη-
λαδή σίγουρα σχετίζεται και µε το δηµοσιονοµικό πρόβληµα το
ζήτηµα των 40 εκατοµµυρίων. Σίγουρα, είναι ένα σοβαρό θέµα
το πώς τα κόµµατα –µπαίνει και το θέµα του επιτοκίου κ.λπ.- θα
επιστρέψουν τα χρήµατα τα οποία οφείλουν, που πρέπει να τα
επιστρέψουν. Δεν µπορεί ο ελληνικός λαός να πληρώσει δύο
φορές.  Το είπε ο Υπουργός κ. Γιαννίτσης στην πρωτολογία του.
Όµως ώρες ώρες, καθώς άκουγα τις τοποθετήσεις συναδέλφων,
ένιωθα ότι παραβιάζαµε κάποια όρια. Είναι άλλο το ότι το πολι-
τικό σύστηµα πρέπει να λυτρωθεί από τον τρόπο µε τον οποίο
λειτουργούσε µέχρι σήµερα και να αλλάξει ρότα οριστικά και
αµετάκλητα και άλλο είναι να δίνουµε µερικές φορές, µε την προ-
σέγγιση και την τοποθέτησή µας, την εντύπωση ότι αµφισβη-
τούµε την ίδια την αξία της ύπαρξης των πολιτικών κοµµάτων και
του πολιτικού συστήµατος.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Δεν είπα κάτι τέτοιο. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Κυρία Πρόεδρε, το λέω, γιατί ακούστηκε σε κάποιες τοπο-
θετήσεις από Βουλευτές σας τόσο έντονα το δηµοσιονοµικό
ζήτηµα σε συνάρτηση µε τα 40 εκατοµµύρια, που νοµίζω ότι
άθελά µας, µπαίνουµε σε µια λογική ότι αν σταµατήσουµε να δί-
νουµε λεφτά στα κόµµατα, ξαφνικά λύσαµε και το δηµοσιονοµικό
πρόβληµα. Είναι σαν κι αυτό που ακούµε για τις αποζηµιώσεις
των Βουλευτών κι όλα τα υπόλοιπα. Δεν είµαι εγώ, ο επί δύο χρό-
νια Βουλευτής, που θα υπερασπιστώ το αν παίρνουν πολλά ή
λίγα οι Βουλευτές. Είµαι έτοιµος -και µε γνωρίζετε- να επιτελέσω
αυτόν το ρόλο και αδαπάνως, ούτε καν µε τα 1.000 ευρώ που
είπε ο κ. Χαλβατζής. Όµως µε µία προϋπόθεση: να αλλάξει ο τρό-
πος εκλογής των Βουλευτών. Δεν µπορεί µε το σύστηµα, ως έχει
σήµερα, να γίνεται όλη αυτή η κουβέντα, χωρίς να µπαίνει µία
γραµµή, µε την οποία συνοµιλούµε και µε την κοινωνία. 

Πιστεύω, λοιπόν, ότι η αυτοκριτική του πολιτικού συστήµατος,
δεν µπορεί να έχει έναν αµυντικό χαρακτήρα. Θα πρέπει να πάρει
επιθετικό χαρακτήρα. Όχι απέναντι στην κοινωνία, αλλά απέναντι
στον ίδιο του τον εαυτό πρέπει να αντεπιτεθεί το πολιτικό σύ-
στηµα. Κι εγώ, προσωπικά, όντας στέλεχος του Πανελλήνιου Σο-
σιαλιστικού Κινήµατος από την ηµέρα της ίδρυσής του µέχρι και
σήµερα, σ’ αυτήν την κουβέντα δεσµεύοµαι να συµβάλλω µε
συγκεκριµένες προτάσεις που αφορούν το σκέλος των δαπανών. 

Γιατί εδώ είναι που πρέπει να δώσουµε εξετάσεις και περιορί-
ζοµαι να πω δυο προτάσεις, πέραν της Επιτροπής Σοφών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Πρώτον, το κόστος των προεκλογικών εκστρατειών να µην

αφορά µόνο τις µετακινήσεις οπαδών. Είναι πάρα πολλά αυτά
που δαπανώνται αναιτίως, κατά την ταπεινή µου γνώµη, στις προ-
εκλογικές εκστρατείες και κεντρικά στα κόµµατα και ηµών των
Βουλευτών.

Δεύτερον, να υπάρξει ριζική αποκέντρωση των κοµµάτων, έτσι
ώστε να είναι λιγότερο απαραίτητες πολλές µετακινήσεις κεντρι-
κών στελεχών από τους  κεντρικούς µηχανισµούς, για να γίνει
ολιγότερο δαπανηρή η συγκεκριµένη λειτουργία του πολιτικού
συστήµατος και των πολιτικών κοµµάτων. 

Θα µπορούσαµε σε µια ήρεµη και ειλικρινή κουβέντα να
βρούµε και άλλες τέτοιες προτάσεις όχι για να τις επιβάλουµε
στα κόµµατα –τα κόµµατα έχουν τα καταστατικά τους- αλλά θέ-
λοντας να είµαστε ειλικρινείς απέναντι στον ελληνικό λαό, αυτά
πρέπει να τα πούµε πολύ καθαρά και ξάστερα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Κουκουλόπουλο.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ µια

φράση µόνο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρία Μπακογιάννη,

κατά την οικονοµία του Προεδρείου και του λόγου, για µια
φράση έχετε το λόγο. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Για την τριτολογία µου, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ορίστε παρακαλώ. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κατ’ αρχάς, κύριε Κουκουλό-

πουλε, συµφωνούµε. Η δε Δηµοκρατική Συµµαχία δεν κατέθεσε
µόνο αυτές τις προτάσεις. Κατέθεσε και τις προτάσεις αλλαγής
του εκλογικού νόµου. Εµείς έχουµε πολύ συγκεκριµένη άποψη
για το θέµα και µάλιστα την υποστηρίζω εδώ και πάρα πολλά
χρόνια, ακόµα και την εποχή που ήµουν στη Νέα Δηµοκρατία.
Έχω άποψη, διότι πιστεύω, πραγµατικά, ότι η δαπάνη έχει σχέση
µε τα έξοδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Όλες οι προτάσεις
χρειάζονται επεξεργασία. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε, αλλά
ένα λεπτό. 

Υπάρχει στην πολιτική και αυτό που ονοµάζεται παράδειγµα,
κύριε Κουκουλόπουλε. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Συµφωνώ. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Έχει πάρα πολύ µεγάλη σηµα-
σία για τον κόσµο. Βεβαίως, δεν θα λύσει το δηµοσιονοµικό πρό-
βληµα µε τα 46 εκατοµµύρια που πήραν τα κόµµατα. Εγώ θα
είµαι η τελευταία που θα το ισχυριστώ και θα είµαι η τελευταία
που θα ισχυριστώ ότι η δηµοκρατία δεν έχει κόστος. Όµως, το
παράδειγµα έχει πάρα πολύ µεγάλη σηµασία. 

Φανταστείτε, αν σήµερα έβγαινε ένα από τα µεγάλα κόµµατα
είτε το Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κίνηµα, του οποίου είστε µέλος
είτε η Νέα Δηµοκρατία –είτε το ΛΑΟΣ είτε ο ΣΥΡΙΖΑ, όλοι δη-
λαδή. δεν υπάρχει κανείς που να εξαιρείται- που να έλεγε ότι εν
όψει αυτής της κατάστασης, έξι-οκτώ µήνες σταµατήστε. Θα είχε
πάρα πολύ µεγάλη σηµασία! Αυτό σηµείωσα και αυτό εξακο-
λουθώ και υποστηρίζω. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, κυρία

Μπακογιάννη.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της υπ’ αριθµόν

9/3/24-11-2011 επίκαιρης επερώτησης των Ανεξάρτητων Βουλευ-
τών προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε τις κρατικές επι-
χορηγήσεις των κοµµάτων και τα χρέη τους προς τις ελληνικές
τράπεζες.

Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, σας έχουν διανεµηθεί τα Πρα-
κτικά της Πέµπτης 20 Οκτωβρίου 2011 και της Τετάρτης 26
Οκτωβρίου 2011 και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Πέµπτης 20 Οκτωβρίου 2011 και της Τετάρτης 26 Οκτωβρίου
2011 επικυρώθηκαν.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 22.38’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Τρίτη 20 Δεκεµβρίου 2011 και ώρα
18.00’ µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό
έλεγχο: συζήτηση αναφορών και ερωτήσεων.
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